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پشت پرده تجارت 
سیاه قماربازها در 

اینستاگرام
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 عدم تعلق به این خاک شتاب گرفته است

کوچ نخبگان ایرانی
4

خوزستان ویترین بزرگ ناکارامدی  مدیران است

مدیران پا در گِل مانده!
4

مشاهدات و تجربیات مستقیم و غیرمستقیم 
نشان می دهد که بسیاری از افرادی که برای 
آنها مشکلات حقوقی به وجود می آید مهارت 
کافی برای پیشــبرد پرونــده قضایی خود را 
ندارند. یا اصلًا سراغ وکیل نمی روند و یا حتی 
در فرض مراجعه به وکیل نیز این مسیر را به 

درستی طی نمی کنند.
البته هر پرونــده مختصات خاص خودش را 
دارد و نمی توان برای تمام پرونده ها نســخه 
واحد پیچید. لذا ســعی می شــود که نکات 
عمومی و فراگیری مطرح شــود که در اکثر 

پرونده ها قابل کاربست باشد.
اول- وکالت در ایران تخصصی نیست. یعنی 
یک وکیل هم می تواند پرونده قتل بگیرد، هم 
پرونده ملکی و هم پرونده طلاق. اما معمولًا 
وکلا در یک حوزه ســابقه و تبحر بیشتری 
پیدا می کنند. در حقوق ایران علاوه بر قانون، 
رویه هــا نیز جایگاه مهمی دارند و اگر وکیلی 
در حوزه ای خاص تبحر داشته باشد، رویه های 
آن حوزه را بیشتر از سایرین می شناسد. برای 
انتخاب وکیل باید به این مساله توجه داشت 
و وکیلی را انتخــاب نمود که در موضوع آن 

پرونده توانمند است.
دوم- سطح دشــواری و پیچیدگی پرونده ها 
یکسان نیست. برخی پرونده ها نیاز به دانش 
و تجربه زیاد دارند و بعضی پرونده ها ســاده 
و روتین هســتند و کارآموزان وکالت هم به 
راحتی از پس آن بــر می آیند. برای انتخاب 
وکیل باید به سطح دشواری پرونده توجه کرد 
که نه پرونده پیچیده به دســت وکلای تازه 
کار بیفتد و نه پرونده ســاده به دست وکلای 

کارکشته که حق الوکاله های بالا می گیرند.
ســوم- اگرچه توصیه ابتدایی این است که 
پرونده هــای قضایی توســط وکلا پیگیری 
شوند، اما گاهی برخی افراد توانایی پرداخت 
حق الوکالــه را ندارند. در ایــن موارد توصیه 
می شود که باز هم از دانش یک وکیل استفاده 
شود. به این صورت که شیوه پیگیری پرونده 
و نوشتن لوایح توسط وکیل انجام پذیرد اما در 
جلسات دادگاه خود اصیل حاضر شود. با این 
روش حق الوکاله جای خود را به حق المشاوره 

می دهد که به مراتب کمتر است.
چهارم- تعیین یک نفر به عنوان مدیر پرونده 
جــزو موارد مؤثر و مهمی اســت که معمولًا 
افراد از آن غافل اند. گاهی لازم اســت برای 

یک موضوع چندین پرونده قضایی تشــکیل 
شــود و یا گاهی چندین پرونــده قضایی بر 
روی یکدیگر اثر دارنــد و باید این پرونده ها 
هماهنگ بــا هم پیش بروند. به عنوان مثال 
برای حل یــک موضوع ملکــی گاهی نیاز 
اســت که تأمین دلیل، دعوای جعل، دعوای 
کلاهبرداری، دعوای ابطال ســند رســمی، 
درخواست صدور سند رسمی و دعوای خلعید 
مطرح شــود. در این مواقع پیشنهاد می شود 
یک نفر به عنوان مدیر پرونده انتخاب شــود 
که بتواند برای هر پرونده وکیل مناســب را 
انتخاب کند و پرونده هــا را از وکلا پیگیری 
نموده و برای رسیدن به حکم نهایی سناریو 
طراحی کند. )درباره ســناریو در شــماره بعد 
توضیح داده خواهد شــد(. مدیر پرونده لازم 
نیست که حتماً خودش وکیل باشد و مهم این 
است که اولًا در هر زمینه ای وکلای مناسب 
را بشناســد، ثانیاً دانش و اطلاعات حقوقی 

داشته باشد و ثالثاً تجربه کافی داشته باشد.
پنجم- تدوین نقشــه راه و سناریو برای هر 
دعوا جزو ضروری ترین کارهاست که صاحب 
پرونده، مدیــر پرونده یا وکیــل باید به آن 
اهتمام بورزد. باید از ابتدا مشــخص شود که 
می خواهیم از کجا به کجا برویم و گام هایی 
که باید برداریم به ترتیب چیســت. شــاید 
مهمترین راه برای موفقیت در پرونده، تعیین 
سناریوی صحیح باشد. به عنوان مثال گاهی 
یــک پرونده حقوقی داریم که اگر چه حق با 
ماســت اما مدارک کافی برای اثبات آن در 
دادگاه حقوقــی نداریــم. در اینجا می توان با 
طرح یک شکایت کیفری صوری، در مرحله 
دادســرا مدارک کافی را از خوانده )مشتکی 
عنه( جمع آوری کرد و سپس با دست پر اقدام 
به شــکایت حقوقی نمود. تدوین سناریوی 

درست اهمیت فوق العاده ای دارد.
ششم- معمولًا اقدام حقوقی اقدامی پر هزینه 
است و هرکس برای آغاز یک فرایند قضایی 
ابتدا باید به توانایی مالی خود نگاه کند تا بتواند 
مطمئن شــود که از پس هزینه ها برمی آید. 
بــرای این مهم، لازم اســت کــه صاحبان 
پرونده ها به این مساله توجه داشته باشند که 
حق الوکاله صرفاً بخشی از هزینه ها می باشد 
و هزینه دادرسی، کارشناسی، سفر و امثالهم 
نیز بر عهده موکل می باشد و باید از ابتدا این 
هزینه ها را نیز درنظر بگیرند. مخصوصاً هزینه 
دادرســی در دعاوی مالی کــه گاهی هزینه 
هنگفتی می شــود. پس بهتر است وکیل یا 

مدیر پرونده از ابتــدا تمام هزینه های قطعی 
و احتمالی را برای صاحب پرونده تبیین کند.

هفتم- یکی از مهمترین آفات در پرونده های 
قضایی، مشــورت کردن بــا وکلای متعدد 
و تغییر وکیل اســت. واقعیت این اســت که 
در بســیاری از مواقع برای حل یک پرونده، 
راه هــای متعددی وجــود دارد و هرکس به 
فراخور تحلیل و اســتنباط خود یکی از این 
راه ها را انتخاب می کند. مشــورت کردن با 
وکلای متعدد صرفاً باعث سردرگمی موکل 
می شــود و گاهی منتهی بــه تعویض وکیل 
در میانه راه می گردد و همین مساله به روند 
پرونده و پیــروزی در آن لطمه می زند. بهتر 
اســت با علم و اطلاع، یــک وکیل متبحر و 
متناســب با پرونده انتخاب شود و ادامه کار 
به او و دانش و تجربه او سپرده شود. بدیهی 
است که پیگیری روند پرونده از وکیل منافاتی 

با این امر ندارد.
هشتم- پر واضح است که صرف صدور رأی 
توسط دادگاه کفایت نمی کند و مهم آن است 
که رأی صادره، اجرا شود. متاسفانه برخی وکلا 
با زیرکی، در ابتدای کار مساله اجرای رأی را 
مطرح نمی کنند و پــس از صدور رأی، برای 
اجرای رأی مطالبه وجه جداگانه می کنند. بهتر 
است در زمان انعقاد عقد وکالت، در خصوص 

اجرا نیز تعیین تکلیف شود.
نهم- برخلاف تصــور رایج و علیرغم ظاهر 
جذاب آن، شــرط داوری در قراردادها شرط 
خوبی نیســت. اگرچه نهــاد داوری می تواند 
به حل و فصل اختلافات ســرعت ببخشد و 
از تجمع پرونده ها در دادگســتری بکاهد، اما 
وضعیت فعلی قوانین ایران شــرط داوری را 
در عمل بی معنا کرده است. چرا که می توان 
ابطال رأی داور را از دادگاه خواست و معمولًا 
هرکســی که در داوری رأی بر علیه او صادر 
می شــود، دعوای درخواست ابطال رأی داور 
مطرح می کند و مجدداً پرونــده وارد دادگاه 
می شــود. لازم به ذکر اســت که این دعوا 
غیرمالی اســت و هزینه دادرسی خاصی هم 
نــدارد و رأی صــادره قابــل تجدیدنظر نیز 
می باشــد و در نتیجه عملًا همه آنهایی که 
رأی داوری بر علیه آنها صادر شــده اقدام به 
طرح چنیــن دعوایی می کنند و پرونده مدت 
زیــادی هم در مرحله بــدوی و تجدید نظر 
معطل می ماند. لذا بهتر اســت )جز در مواقع 
خاص( مرجع حل اختلاف در قراردادها مراجع 

قضایی تعیین شود.

پیشنهادهایی برای هر شهروندی که پرونده قضایی دارد

 ۱۶ آذر از راه رســید، روزی که در تقویم جمهوری اســلامی ایران 
به نام مقدس »دانشــجو« مزین شده است. دانشجویی که هدف و 
آرمان دارد، برای احقاق حقوق و دریافت مطالبات خود حرف می زند 

و مباحثه می کند.
دانشــجویی که آماده می شــود پس از آموختن مهارت و پایان دوره 
تحصیلی وارد عرصه کاری خود شــده و بــه یک فرد متخصص و 

شهروندی دغدغه مند تبدیل شود.
بحث تخصص که خودش یک مرثیه دو جلدی می خواهد و یک کار 
کارشناســی که ببینیم چه بر سر سیستم آموزش عالی این مملکت 
آمده که خروجی دانشگاه های ما شده نماینده مجلسی که با مدرک 
کارشناسی ارشد رشته علوم سیاسی، آنی ور و آنی تایم گویان حیثیت 

آموزش عالی و مجلس را سوژه رسانه های غربی کرده  است.
من اینجا می خواهم مرثیه ای برای فعالان دانشجویی بگویم. افرادی 
دغدغه مند و مطالبه گر که تــلاش می کردند به معنای واقعی کلمه 
دانشــجو باشــند. افرادی که به دنبال کشف حقیقت بودند و در این 
مسیر باکی نداشتند. فعالان دانشجویی که در صف مقدم فعالیت های 
داوطلبانه و جهادی انسان دوســتانه، کمک به خیریه ها، فعالیت های 

زیست محیطی و فعالیت های سیاســی و اجتماعی بودند، به یکباره 
با تغییر نســل و ورود به دهه ۹۰ به صورت چشمگیری کاهش پیدا 
کردند به طوریکه طی این دو سال اخیر با قحطی فعالان دانشجویی 
مواجه شــده ایم. توجه کنید! فعال دانشجویی را می گویم، فردی که 
دانشجوست، داوطلبانه کار انجام می دهد و سودی در خارج از دانشگاه 
نمی برد وگرنه شــبه فعالانی که به دنبال منافع شــخصی خارج از 
محیط دانشگاه به ویژه در قشر آقایان، برای کم شدن مدت سربازی 

و یا گرفتن امریه هستند، الی ماشاءالله زیاد است.
از همان اوایل انقلاب، دانشــجویان همیشــه در صفــوف ابتدایی 
تحولات سیاســی و اجتماعی ایران بودند اما در شرایط خشکسالی 
فعالیت های دانشــحویی، چه بر سر همان اندک فعالان دانشجویی 
آوردند؟ انجمن های اســلامی دانشــجویی با هر گرایش سیاســی، 
انجمن های علمی و دفاتر تحکیم وحدت و  ... در این چندسال اخیر 

چه کار مهم و پرسروصدایی در سطح کشور انجام دادند؟
اصلًا فعالیت داوطلبانه و جهادی دانشــجویان به کنار، نســل جدید 
وبر و مارکس را نمی شناســند، ســیر تاریخی جهان را نمی دانند و 
حتی با ایدئولوژی های اجتماعی، سیاســی و اقتصادی آشنا نیستند. 
آموزش عالــی و تصمیم گیران باید پاســخگوی علــت تربیت این 

دانشجویان باشند...

مرثیه ای برای دانشجو

مهدیه سلیمی محمدامین رادمند

شرط
 واردات خودرو

جزییات واکسن 
کرونای ایرانی

بالاخره مجلس 
مخالف برجام است 

یا موافق!؟

 بازار خودرو ، درگیر 
بگو و مگوهای 

سیاسی

وحید حاج سعیدی ��
خدا را صد هزار شــکر 
این روزهــای کرونایی 
آخــر قــرن کــه یک 
عده در حــال باد زدن 
بودند  زودزایــی  آتش 
تا فرزندشــان چند روز 

زودتــر دنیا بیایــد و یک هم شــعله را پائین 
کشــیده بودند و در تلاش بودند تا فرزندشان 
چند روز دیرتر دنیا بیاید، ســخنگوی سازمان 
ثبــت احوال کشــور آب پاکــی را روی همه 
منقل هــا ریخــت و گفت: آقایون داداشــا ... 
زور بی خودی نزنید. )روش نشــد به خانم ها 
بگه، به همسرانشــان گفت که به آنها منتقل 
کنند( همه متولدین ۱۵ روز اول آذر امســال، 
خالاص...  می گیرند!   ۱399/9/9 شناســنامه 
ایشان در ادامه تاکید کرد: شاید فردی تمایل 
داشته باشــد تاریخ صدور شناسنامه فرزندش 
99.9.9 باشد؛ بنابراین ثبت احوال محدودیتی 
برای ثبت ولادت بــا تاریخ 99.9.9 با گواهی 
اخذ شده از بیمارستان ندارد. اما والدین توجه 
داشته باشند اگر فرزندشان دوم یا سوم آذر ماه 
و یا تا ۱۵ روز اول ماه متولد شود طبق قانون 
در ایــن ۱۵ روز که به وی اجازه داده شــده 
تا برای صدور شناسنامه اقدام کنند می توانند 
برای صدور شناســنامه فرزنــد خود در تاریخ 

99.9.9 اقدام کند.
حقیقت امر مدتی اســت رند بازی و لاکچری 
بازی در کشــور مد شده است و یک عده هم 
در این بین شــورش را در آورده اند... شوخی 
شــوخی با سلامت نوزاد هم شوخی؟!... کار تا 
جایی بیخ پیدا کرده که برای لاکچری بازی و 
پز دادن، حاضرند با سلامت و جان نوزادشان 
هم بازی کنند! پدر جان این میوه نیســت که 
آگه یــک هفته زودتر بچینــی بذاری جلوی 
آفتاب خوب بپزه یا آگه چند روز دیرتر بچینی 
زردتر و خوشــمزه تر بشــه! نوزاده ... متوجه 
می شــی؟! می فهمی؟! یعنی دیر و زود شدن 
زایمانش خطرناکه... افتاد؟! در ثانی بچه باید 
ادب و شعور و درک و فهم داشته باشه... بچه 
باید درســت تربیت بشه... تاریخ رند که واسه 

آدم درک و فهم نمی آره!
البتــه با این خبــر هم دوســتان ثبت احوال 
گند زدند ببخشــید تمام حســاب کتاب های 
بیمارســتان های خصوصــی و اطــاق های 
خصوصــی VIP, VVIP را ریختنــد به هم! 
حالا چه کســی پاســخگوی برگشت خوردن 
چک های دهم آذر بیمارســتان های خصوصی 
اســت والله و اعلم؟! باور بفرمائید تعدادی از 
بیمارســتان ها از چند ماه قبل کیســه دوخته 
بودند ببخشــید برنامه ریزی کرده بودند واسه 
نه آذر 99 تا علاوه بر شکســتن رکورد گینس 
در به دنیا آوردن نوزاد، یک ماله اساسی روی 
چاله چوله های بیمارســتان بکشند، در و دیوار 
را رنگ بزنند و بیمارســتان را نــو نوار کنند، 
لامپ هــای اطاق عمل را هــم عوض کنند، 
یک آمبولانس جدید هــم به ناوگان حمل و 
نقل اضافه کننــد و ...که فعلًا این فرصت به 
چالش تبدیل شــده و همه حساب و کتاب ها 

روی هوا است!
باز خوبه کرونا هســت و دولــت هم به اندازه 
کافی دلمشغولی برای مردم تدارک دیده است 
تا جایی که همه زیر بــار مخارج در مانده اند 
وگرنه ممکن بود یک عــده خانواده رندزا )!( 
بلند شوند بروند جلوی ثبت احوال شعار بدهند 
و بنر نصب کننــد: تاریخ رند زوری ... خیانت 

است بد جوری! نه به تاریخ رند فله ای!
البته یک طرف ماجراســت... اگر چند ســال 
دیگر دو تا نه آذری با هم ازدواج کنند ممکن 
است ســر اینکه تاریخ تولدشان اصل است یا 
فله ای به تیپ و تاپ هم بزنند و بین دو طایفه 

به هم بخورد! خلاصه داستان داریم.
فقــط یادمان باشــد ای کاش در این روز رند 
یک کار منحصر به فــرد انجام می دادیم که 
تا سال ها در خاطرمان می ماند. درختی به یاد 
امواتمــان غرس می کردیم، بــه یک خانواده 
نیازمند کمک اساســی و ماندگار می کردیم؛ 
دل دردمندی را شــاد می کردیم، یک تصمیم 
جــدی می گرفتیــم و آن را از 9 آذر عملیاتی 
می کردیم، آخرین ســیگارمان را می کشیدیم، 
به همســرمان یک کادویی هدیه می دادیم، 
عضو کتابخانه شهرمان می شدیم، یک کتاب 
خواندنی می خریدیم یا هدیه می دادیم و یا ...

نگاه نخست

متولدین نه آذر و ترک سیگار!

سایه سنگین یک قانون بر سر 
نقدشوندگی بورس

اواسط اسفندماه سال گذشــته سازمان بورس در اطلاعیه ای اعلام 
کرد کــه حجم مبنا با توجــه به افزایش ارزش معامــلات در اکثر 
نمادهای بورس اوراق بهادار تهران و با هدف ارتقای سطح کارآمدی 
مدل محاســباتی تغییر کرده است. بر این اساس حجم  مبنای کلیه 
شــرکتهای پذیرفته شــده در بورس اوراق بهادار تهران در ۱٠هزار 
ســهام شرکت شد؛  به شرطی که حداقل  ارزش  مبنا  برای  تمامی  
شرکت ها  برابر  با  ۵٠  میلیارد  ریال  و  حداکثر  ارزش  مبنا  برای  
شــرکتهای با ســرمایه ۲٠ هزار میلیارد ریال و بالاتر،  ۱۲٠ میلیارد 
ریال و برای شرکت های با ســرمایه کمتر از ۲٠ هزار میلیارد ریال،  
۱٠٠ میلیارد ریال باشد. همچنین حجم مبنا برای تمامی شرکت های 
بازارهای اول و دوم فرابــورس ایران معادل چهار در ۱٠ هزار تعداد 

سهام هر شرکت اعمال شد.
کارشناســان در زمان اطلاعیه مذکور، با توجه به شرایط آن روزهای 
بازار ســرمایه بر این باور بودند که تغییر نحوه محاســبه حجم مبنا 
مخصوصا برای سهم های کوچکی که پیش از این با ارزش معاملات 
روزانه کم، حداکثر رشد قیمتی مجاز روزانه را تجربه می کردند اقدام 
مثبتی اســت. قانون مذکور درحالی هنوز اجرایی می شــود که بازار 
ســرمایه از مردادماه تا کنون روزهای پر فراز و نشــیبی را پشت سر 
گذاشته است؛ به طوریکه شاخص کل از محدوده دو میلیون واحد به 
کانال یک میلیون و ۲٠٠ هزار واحد عقبگرد کرد و بیش از ۵٠٠ سهم 

بورسی بین 3٠ تا ۵٠ درصد اصلاح قیمت داشتند.

در ایــن میان به نظر می رســد قانون افزایش حجــم مبنا گریبان 
نقدشوندگی بازار سرمایه را گرفته و بعضی از سهام )مخصوصا سهم 
های کوچک و عمدتا ســهم های فرابورسی( که تا قبل از اسفندماه 
سال ۱39۸  به دلیل نداشــتن حجم مبنا همپای بازار به تعادل می 
رسیدند و حرکت عادی خود را شروع می کردند، حالا مدتها است که 

در صف های فروش قفل شده اند.
در واقع این ســهم ها در روزهای رشد شارپی بازار، رشد کردند و به 
اوج قیمت خود رســیدند اما در روزهایی که بازار ریزشی شد، عرضه 
کننده برای فروش این سهم ها زیاد شده اما خریدار کم است. این در 
شرایطی است که به دلیل قانون حجم مبنا، تعداد سهام زیادی جابجا 
نمی شود و در نتیجه  افت قیمت ها کم شده است. این موضوع باعث 
شــد زمانی که شاخص کل از ۲ میلیون واحد به یک میلیون و ۲٠٠ 
هزار واحد رســید، بسیاری از سهم های بزرگ هم همپای شاخص تا 
حتی ۶٠ درصد نزول داشتند، اما به دلیل تعداد کم سهامی که از سهم 
های کوچک دست به دست می شد، این سهمها نسبت به زمان اوج 
خود، افت قیمت را تجربه نکردند. در این وضعیت باز هم فروشــنده 
برای این ســهم ها وجود دارد اما زمانی که خریدار مشاهده می کند 
که قیمت سهم متناسب با قیمت سهم های دیگر و شاخص کاهش 
نداشته است،  رغبتی برای خرید ندارد و این موضوع باعث می شود 
این سهم ها در صف فروش قفل شوند. البته موضوع در اینجا بحث 
ارزندگی ســهام نیست بلکه به دلیل صف فروش زیاد، خریدار منتظر 
افت بیشــتر قیمت یا منتظر شــروع به خرید فرد دیگری برای این 
سهام می شــود تا آنها هم شروع به خرید کنند. درحالی ۵٠ نماد به 
دلیل افزایش حجم مبنا در صف فروش قفل شده اند که بازار سرمایه 
شــعار نقدشوندگی و شــفافیت را یدک می کشد و جای خالی یک 

دستورالعمل جدید برای رفع این مشکل حس می شود.

سیده پونه ترابی 
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سیاست

نگاه هفته
پیام داخلی و خارجی بودجه ۱۴۰۰

آخرین »بودجه عمومی دولت« در دوران آقای روحانی چند ویژگی 
کم نظیر دارد:

• اولًا با ۴۵ درصد رشــد نسبت به سال قبل، بیشترین رشد را طی 
دورانهای اخیر تجربه کرده است.

• ثانیاً با سهم ۲۹ درصدی مالیات در بودجه عمومی، رکورد کمترین 
سهم را شکسته است.

• ثالثاً با حداقل ۲۴ درصد اتکاء به استقراض بالاترین آینده فروشی 
در آن درج شده است.

• رابعــاً با ســهم ۳۵ درصدی کســری تراز عملیاتــی، بودجه ای 
شکننده تر از گذشته است.

• خامســا پیش بینی درآمد صادرات نفت یا فروش اوراق نفت بیش 
از ۳ برابــر رقم قانون بودجه ۱۳۹۹ اســت و ۱۰ برابر درآمد واقعی 

فروش نفت سال ۱۳۹۹!
در خصوص ویژگی نخســت بایــد گفت افزایــش بودجه عمومی 
بالاتر از رشــد قیمتهای اســمی ســال جاری به این معناست که 
بودجه عمومی به شــکل واقعی )پس از تورم زدایی( منبســط شده 
اســت. اقتصادهای در حال رکود البته به سیاستهای انبساطی دولت 
نیاز دارند مشــروط بر اینکه یا کسری بودجه تشدید نشود )مثلًا از 
محل صندوق های پس انداز ملی( یا بتوان بســرعت در سالهای بعد 
کســری بودجه را ترمیم کرد. متاســفانه در خصوص بودجه ۱۴۰۰ 
چنین نیســت و حدود ۲۰۰ هزار میلیــارد تومان فروش اوراق آنهم 
بــا نرخ بهره ای که امروز در حال افزایش اســت، به معنای بزرگتر 
شدن گلوله برف در ســالهای بعد خواهد بود. کسری بودجه پایدار 
آیــا معنایی غیر از تــداوم تورم دارد؟ پس بایــد صادقانه به جامعه 
گفــت لایحه بودجه پیام کاهش قدرت خریــد دارد: مردم فقط در 
کوتاه مدت دچار توهم پولی اند و از یارانه نقدی خوشــحال، در گذر 
زمان جامعه درمی یابد که با تورم بیشتر،  قدرت خریدش روز به روز 

در حال کاهش است.
برای کاهش کسری بودجه، دولت باید چه می کرد؟ تأمین درآمدهای 
پایدار و به سرانجام رساندن طرح اصلاح نظام مالیاتی. بودجه سال 
۱۴۰۰ نزدیک ۳۲۰ هزار میلیارد تومان کســری تراز عملیاتی دارد 
)یعنی اگر با مالیات می خواســتیم فقط هزینه جاری دولت را تأمین 
کنیم کفاف نمی داد و ناچار به این مقدار درآمد نفت و استقراض نیاز 
داشتیم(. روشن اســت که در شرایط رکودی، مالیات ستانی نباید به 
معنای فشار بیشتر بر مودیان شفاف یا بخشهای تولیدی باشد بلکه 
کاهش فرار مالیاتی هنگفتی که با اســناد و ارقام قابل اثبات است و 
همچنین پایه های مالیات بر ثروت و عایدی سرمایه که سالها فقط 
حرف آن زده می شود و از همه مهمتر حرکت به سمت PIT و پیوند 
زدن آن با نظام حمایتــی و یارانه ای، بزرگ ترین خدمت به اقتصاد 
و عدالت اســت. عمق تأسف نگارنده آن است که طی سالهای اخیر 
هیچ لایحه ای در خصوص این خلاها از دولت به مجلس ارائه نشده 
اســت )هرچند می دانیم از طرف ســازمان مالیاتی و وزارت دارایی 

تهیه و به هیات دولت ارسال شده بود اما...(.
بر این اســاس یکی از مهمترین نقــاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
آن است که هچ بهبودی برای شاخص تلاش مالیاتی )TE( صورت 
نگرفته و فاصله مالیات ستانی از ظرفیت مالیاتی بیش از پیش است. 
نتیجه عدم تحمل بار مالیات حقه توســط فرادستان، تحمیل فشار 
تورمی توســط فرودستان اســت و این همه فرار دولت دوازدهم از 
اصلاحات مالیاتی تنها با بررســی خاســتگاه طبقــه آقای دولت و 
اقتصاد سیاســی حامیــان او، قابل توجیه اســت. نگارنده از خلال 
مذاکــره با اقتصاددانان و متخصصان، هیچ توجیه دیگری بابت این 

همه اهمال در اصلاحات مالیاتی نیافت.
نکته دیگر در حوزه اقتصاد سیاســی بودجه ۱۴۰۰ ارســال علامتی 
اســت که می توان نــام آن را »ناچــار به توافق خارجــی« نامید. 
وابســته کردن هزینه های منبسط شــده به یک جهش شدید درآمد 
نفت یا اوراق نفتی، پیامش این اســت که، امکان اداره بودجه دولت 
نیســت اگر ..... دولتی که قرار بود اگر بدست خود کاهش وابستگی 
به نفت نمی دهد حداقل بســبب توفیق اجباری تحریم، وابســتگی 
بودجه خود را هر ســال کمتر کند، به ناگاه در واپســین لایحه اش 
میزان وابســتگی به نفت را چند برابر سال قبل درج می نماید! این 
اســتراتژی را با جمله اخیــر رهبر انقلاب در جمع شــورای عالی 
هماهنگی اقتصادی مقایسه کنید با این مضمون که: با فرض تداوم 

تنگنا برای خروج از این وضع اقتصاد برنامه ریزی کنید.
آخرین نکته در اقتصاد سیاســی بودجه ۱۴۰۰، پیام داخلی انبســاط 
هزینه هاست که می توان آن را رقابت بر سر خوش نامی و رای آوری 
و البته قرار دادن مجلس بر ســر دوراهــی تقابل با رضایت عامه یا 
صلاح بلندمدت نام نهاد: آشنایان به بودجه ریزی در ایران می دانند 
که رشد بودجه عمومی معلول رشد مخارج دولت است زیرا متاسفانه 
دولت هــا ابتدا مصارف را می چینند و ســپس بــرای آن به دنبال 
منبع ســازی می افتند. درنتیجه موتور رشد بودجه عمومی سال بعد، 
تمایل بیشــتر دولت به خرج کردن است. پاسخ عوام پسند دولت به 
این نکته احتمالًا آن است که »ما می خواهیم فشار تورمی بر مردم 
را جبــران کنیم و حقوق ها را با نرخ کم ســابقه ۲۵ درصد افزایش 
دهیــم« و امثال آن. حال اگر مجلس بخواهــد درآمدهای توهمی 
بودجه را واقعی نماید یعنی باید بخشــی از هزینه ها را نیز کم کند. 
این اصلاحی است که در آســتانه انتخابات ریاست جمهوری سال 
۱۴۰۰ کمتر نهاد مردمسالاری، هزینه های اعتباری آن را می پذیرد 

بلکه احتمال دارد او هم متاســفانه در دام رقابت نیک نامی بیفتد.
تغییر پیام خارجی و داخلی بودجه ســال ۱۴۰۰ جهاد بزرگ ماه های 
آتی اقتصاد ایران است، اصلاح ساختاری بودجه با هدف عدالتی که 

به تورم داخلی و وابستگی خارجی منجر نشود.
*نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی  

لایحه بودجه ۱۴۰۰ چند روزی اســت که از ســوی دولت، تقدیم 
مجلس شــورای اسلامی شده، اما اظهار نظرهای فراوانی از سوی 
دولت و نمایندگان مجلس درباره این لایحه شده و به نظر می رسد 

پروسه تصویب این بودجه با چالش هایی همراه شود.
بررســی بودجه ســال آینده در حالی آغاز شــده است که نه تنها 
نمایندگان در مصاحبه ها و نشست ها بلکه در صفحات شخصی شان 
انتقادات تندی را متوجه لایحه بودجه کرده اند و کار تا بدان جا پیش 
رفته که برخی رد کلیات را پیشنهاد داده اند. این در حالی است که 
آخرین بودجه دولت دوازدهم در یکی از ســخت ترین مقاطع تاریخ 
اقتصاد ایران تدوین شــده و ایجاد جو نگرانی می تواند چشم انداز 

امیدوارانه اقتصاد را مخدوش نماید.
هادی حق شــناس، کارشــناس اقتصادی و نماینده اسبق مجلس 
شــورای اســلامی اما توصیه هایی مهم برای منتقدان دارد. وی 
درگفتگویی آنلاین، با اشــاره به اینکه در بررســی لایحه بودجه 
گروکشــی معنایی ندارد، گفت: امیدوارم پروسه تصویب با دردسر 
کمی همراه باشد چرا که این لایحه در دوره ای خاص و استثنایی 
تدوین شده، دوره ای که اقتصاد ایران با دو تکانه عظیم روبرو بود، 
تشدید تحریم و فشــار خارجی و کرونا در نتیجه امیدوارم مواضع 

مجلس تکانه سومی در این پروسه برای اقتصاد ایران نباشد.
حق شــناس تاکید کرد: در لایحه بودجــه و موضوعات اقتصادی 
اصلًا گروکشــی معنا و مفهوم ندارد زیرا هر دو موضوع در معرض 

دید و قضاوت مردم است.
وی در توضیح این مطلب افزود: به عنوان یک مثال بســیار ساده 
باید گفت در مورد ارز ۴۲۰۰ تومانی اختلاف سلیقه وجود دارد یک 
نظر این است که ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف شود زیرا تورم بر اساس 
نرخ آزاد در اقتصاد شکل می گیرد و نیت کسانیکه ارز ۴۲۰۰ تومانی 
را مطرح کرده اند، خیر است. آن ها تصور می کنند کالا ارزان تر دست 
مصرف کننده می رســد ولی برای نمونه قیمت مرغ را ببینید آیا بر 

اساس دانه و نهاده ۴۲۰۰ تومان بوده است؟
وی گفت: این موارد را باید اختلاف سلیقه دانست که هم مخالف 
دارد و هم موافق؛ هم هر دو جریان سیاســی افرادی با آن مخالف 
هســتند و در مقابل کســانی هر دو جریان سیاسی با آن موافقت 

می کنند.
بنابراین به نظرم اختلاف سیلقه وجود دارد زیرا به نفع هر دو جریان 
سیاسی است که نرخ بیکاری یک رقمی شود، به سود هر دو طرف 
است که نرخ تورم تک رقمی شود اما راه های رسیدن متفاوت است 

و اختلاف سیلقه هاست که گاهی اوقات تبدیل به چالش می شود.
میزان جرح و تعدیل لایحه بودجه

حق شناس در پاسخ به این سؤال که آیا اختلاف نظرها در تصویب 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ تاثیرگذار خواهد بود، بیان کرد: چه مجلس با 
دولت به نتیجه برسند و یا برعکس، لایحه بودجه باید به تصویب 

برســد. من این نکته را بر اساس تجربه سنوات گذشته می گویم. 
تجربه نشان داده حداکثر تغییرات ارقام بودجه درمجالس مختلف 
حدود ۵ تا ۶ درصد بوده، آن هم به یک دلیل ســاده؛ از ۸۴۱ هزار 
میلیارد تومان بودجه عمومی دولــت ۷۳۵ هزار میلیارد تومان آن 
بودجه جاری اســت و ۱۰۴ هزار میلیارد تومان عمرانی؛ به عبارت 
دیگر یقیناً مجلس که نمی خواهند حقوق کارکنان دولت را کم کند 
زیرا همه به دنبال افزایش حقوق ها هستند یا مجلس که نمی خواهد 

به دنبال حذف یارانه ها برود زیرا به دنبال افزایش یارانه هاست.
این اقتصاددان تاکید کرد: بنابراین وقتی در سمت هزینه های جاری 
بعید به نظر می رســد چیزی کم و یا زیاد شود به سراغ ۱۰۴ هزار 
میلیارد تومان بودجه عمرانی می روند که یقیناً هیچ کس به دنبال 
کاهش نیســت بلکه به دنبال افزایش هستند اما باید دید از کدام 

منبع.
حق شــناس در پایان خاطر نشــان کرد: تا منابع مشخص نباشد 
نمی توان این افزایــش را در بودجه عمرانی اعمال کرد لذا به نظر 
می رسد تغییر اساسی در ارقام لایحه بودجه ۱۴۰۰ از سوی مجلس 
اتفاق نیافتد مگر اینکه معجزه ای رخ دهد که بنده نمی دانم چیست.

نقاط قوت بودجه را ببینید
این کارشــناس اقتصادی درباره نقاط قــوت لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
گفت: مهم ترین نقطه قوت لایحه بودجه سال آینده این است که 
بودجه کل کشور متناسب با نرخ تورم رشد نکرده است. در ۸ ماهه 
امسال تورم حدود ۲۸ تا ۲۹ درصد شده و اگر بپذیریم تا پایان سال 
جاری )۱۳۹۹( تورم ۳۰ درصدی داشــته باشیم، بودجه کل کشور 
حدود ۲۰ درصد افزایش یافته اســت. به عبارت دیگر بودجه سال 
آینده برابر با ۲ میلیون و ۴۳۶ هزار میلیارد تومان شــده که نسبت 
به بودجه ســال ۹۹ حدود ۲۰ درصد افزایش داشته که بسیار کمتر 

از نرخ تورم است.
حق شــناس افزود: نکته مهم تر اینکه بودجه شرکت ها، بانک ها و 
مؤسسات انتفاعی وابســته به دولت ۹ درصد رشد داشته است که 
نشان دهنده دو مورد است، نخست اینکه دولت موفق شده بخشی 
از شرکت ها را واگذار کند و نکته دیگر اینکه رشد بودجه شرکت ها 
متناســب با نرخ تورم نبوده که علامت بســیار خوبی محســوب 

می شود.
وی تصریــح کرد: همچنین باید توجه داشــت کــه بودجه منابع 
عمومــی دولت که از ۵۷۱ هزار میلیارد تومان به ۸۴۱ هزار میلیارد 
تومان افزایش یافته که نشــان دهنده رشدی ۴۷ درصدی است. 
عمده افزایش ها بــرای تقویت قدرت کارکنان دولت و اســتمرار 
یارانه هاست. لذا این موارد را باید به عنوان نقاط قوت لایحه بودجه 

۱۴۰۰ تلقی کرد.
 بودجه منابع عمومی دولت در ۱۴۰۰ رشدی ۴۷ درصدی دارد

این اقتصــاددان درباره نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۰ بیان کرد: 
نقطه ضعف لایحه را بایــد بودجه عمرانی یا همان تملک دارایی 
دانســت. بالاخره در ۸۴۱ هزار میلیارد تومان، یک هشــتم بودجه 

عمرانی در نظر گرفته شــده یعنی حدود ۸۸ درصد بودجه عمومی 
کشــور جاری اســت و ۱۲ درصد عمرانی. این مساله نقطه ضعف 

لایحه بودجه ۱۴۰۰ به شمار می رود.
وی ادامه داد: مورد دیگر، استقراض از مردم در قالب اسناد خزانه یا 
فروش اوراق بهادار است؛ یا به اصطلاح دیگر واگذاری دارایی ها که 
حدود ۳۰۰ هزار میلیارد تومان را شامل می شود، به عبارت ساده تر 
بیش از یک سوم منابع عمومی بودجه سال آینده، از محل فروش 
اسناد اســت که یک نوع به اصطلاح »پیش خور« کردن مالیاتی 

سال ۱۴۰۰ است؛ بنابراین می تواند نقطه ضعف تلقی شود.
حق شــناس گفت: پایین بودن میزان مالیات از دیگر نقاط ضعف 
بودجه است زیرا در اقتصادی به بزرگی اقتصاد ایران نزدیک ۲۵۰ 
هزار میلیارد تومان مالیات پرداخت می شود که این مبلغ یعنی یک 
سوم هزینه های عمومی کشــور در حالی که حداقل باید آنقدری 

مالیات ها وصول شود که معادل هزینه های جاری باشد.
اگر فرضاً از محل مالیات کار عمرانی نمی شود انجام داد و مالیات 
جوابگوی این کار نیســت، انتظار می رود که کارهای جاری انجام 
شود. این موارد مهمترین نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۰ دانست.

 ایران ۳ سال پیاپی رشد اقتصادی منفی داشته و در سال های ۹۷، 
۹۸ و ۹۹ اقتصاد ایران کوچک شده است

وی اضافــه کرد: دو نکته را نباید فراموش کرد؛ این لایحه در واقع 
در شــرایطی تنظیم شــده که اقتصاد ایران همراه با ۲ تکانه بوده 
است، نخست تکانه تحریم و تکانه کرونا؛ این دو مورد به احتمال 
زیاد ســال آینده رفع خواهد شــد لذا دولت با خوش بینی رفع این 

موارد، لایحه بودجه را تنظیم کرده که فرض مهمی است.
وی تاکیــد کرد: فرض دیگر اینکــه لایحه بودجه هنگامی تقدیم 
مجلس شــده که برای نخستین بار در اقتصاد ایران ۳ سال پیاپی 
رشد اقتصادی منفی داشته ایم. سال های ۹۷، ۹۸ و ۹۹ اقتصاد ایران 
کوچک شــده اســت. اگر این فرض را بپذیریم آنگاه می توان به 

صورت واقع بینانه در مورد ارقام لایحه اظهار نظر کرد.
وی افزود: به عبارت ســاده تر اگر می خواهیم در مورد نقاط قوت و 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ صحبت کنیم باید این دو فرض لحاظ شود تا 

بتوانیم قضاوت کنیم.
معافیت و فرار مالیاتی نقطه ضعف مهم اقتصاد ایران ��

وی درباره این مطلــب که انتظار می رفت در لایحه بودجه ۱۴۰۰ 

معافیت های مالیاتی برخی ســازمان ها و مراکز حذف شود، اما این 
اتفاق نیافتاد، ظرفیت اقتصاد ایران این نیست که ۲۵۰ هزار میلیارد 
تومان مالیات وصول کند؛ این رقم نســبت به تولید ناخالص ملی 
شــاید در حد ۷ تا ۸ درصد باشــد در حالی که در همه کشورهای 
همســایه ایران این رقم )نسبت اخذ مالیات به تولید ناخالص ملی( 
برابر با حداقل ۱۵ درصد است و در کشورهای اروپایی این رقم به 

حدود ۳۰ درصد می رسد.
وی بیان کرد: بنابراین این مــورد یک نقطه ضعف اقتصاد ایران، 
وجــود معافیت های مالیاتی و مهم تر از آن فرار مالیاتی اســت. لذا 
این عدد ۲۴۸ هزار میلیارد تومان در مقابل تولید ناخالص ملی، عدد 

کوچکی است و به عنوان نقطه ضعف تلقی می شود.
وی خاطر نشــان کرد: دولت و مجلس باید سازوکاری را طراحی 
کنند که فقط از شــرکت های دولتی، کارکنان دولت و یا کارگرانی 
که حقوق مشخص دارند طرف حساب مالیات نباشند بلکه از بخش 
تجاری و بازرگانی کشــور، بخش ســوداگری مالیات های واقعی 

وصول شود.
مجلس و بودجه ��

حق شــناس درباه رقم وصول مالیات های واقعی بیان کرد: حداقل 
هزینه های جاری را پوشش خواهد داد و یا حداقل این عدد می تواند 

۲ برابر رقم فعلی شود.
وی درباره برخی اظهار نظرات نمایندگان مجلس در مورد پرداخت 
یارانه های جدید و تغییر دادن ســاختار بودجه در شــرایط کنونی 
توضیح داد: به نظر بنــده اگر دولت و مجلس فقط یک کار انجام 
دهند و این باشــد که معافیت ها و فرار مالیاتی را در ایران کاهش 

دهند؛ یقیناً اصلاح ساختاری اتفاق خواهد افتاد.
ایــن اقتصاددان تصریح کرد: هرگاه در اقتصاد ایران فرار مالیاتی و 
معافیت های مالیاتی به صفر رسید آن روز می توان امیدوار بود یک 
گام مهمی در راه اصلاح ساختار بودجه برداشته شده است. به گفته 

وی در اقتصاد بدون نفت معافیت مالیاتی معنا و مفهومی ندارد.
وی گفت: به عبارت ساده تر اصلاح ساختار یعنی نوشتن بودجه ای 
که خروجی آن افزایش دریافت مالیات باشد. البته منظور این نیست 
کســانی که امروز مالیات می دهند، این افزایــش را بپردازند بلکه 
دولت و مجلس باید ســراغ کســانی بروند که در واقع درآمدهای 

کافی دارند اما مالیات پرداخت نمی کنند.

هادی حق شناس تشریح کرد: 

نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۰
مهرنوش حیدری

سیداحسان خاندوزی *

فرمانده ناوگان دریایی پنجم آمریکا: 

با ایران به بازدارندگی ناآرام دست یافتیم
فعالیت  ایرانی ها در دریا با هوشیاری، احتیاط و احترام همراه است 

تا خطر یک اشتباه محاسبه یا تشدید شرایط در دریا پیش نیاید
فرمانده ناوگان پنجم دریایی آمریکا مستقر در بحرین در اظهاراتی 
اعلام کرد نیروی دریایی ایالات متحده با نیروی دریایی ایران در 
منطقه پس از ماه ها تنش به یک -بازدارندگی ناآرام" دست یافته 
است.فرمانده ناوگان دریایی پنجم آمریکا: با ایران به بازدارندگی 
ناآرام دســت یافتیم/ به رفتار حرفه ای ارتش و سپاه ایران احترام 

قایلم
به گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، دریاسالار "ساموئل پاپارو" 
فرمانده جدید ناوگان پنجم دریایی آمریکا در منطقه در اظهاراتی 
که روز یکشــنبه  در نشست سالانه " گفتگوی منامه" ایراد کرد 
گفــت که برای رفتــار حرفه ای نیروهای دریایی ارتش و ســپاه 

پاسداران ایران در منطقه احترام قایل است.
این اظهارات فرمانده آمریکایی در حالی اســت که ایالات متحده آمریکا در سال ۲۰۱۹ نیروهای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را در 

لیست گروه های تروریستی خارجی قرار داد؛ اقدامی غیرمعمول و بی سابقه که تنش ها را در منطقه خلیج فارس افزایش داد.
این فرمانده نظامی آمریکایی گفت نیروی دریایی کشورش پس از ماه ها حملات منطقه ای و توقیف شناور ها و برغم داغ ماندن تنش ها 

توانسته است با ایران در پهنه دریایی خلیج فارس و دریای عمان به یک "بازدارندگی ناآرام" دست یابد.
او گفت:" ما به یک بازدارندگی ناآرام دست یافته ایم. این بازدارندگی ناآرام با وقایع جهانی و رخداد های در طول مسیر تشدید می شود، 
اما من متوجه شــده ام که فعالیت  ایرانی ها در دریا با هوشــیاری، احتیاط و احترام همراه اســت تا خطر یک اشتباه محاسبه یا تشدید 

شرایط در دریا پیش نیاید."
به گزارش آسوشیتدپرس، اظهارات این فرمانده آمریکایی بر خلاف رویکردی است که دریاسالار "جیمز مالوی" فرمانده قبلی نیروی 
دریایی آمریکا در منطقه داشــت. او در اظهاراتی که مرداد ماه امســال داشت ایران را "بی ملاحظه و تحریک کننده" خوانده بود که 

همیشه در رزمایش های دریایی آن قدر شرایط تغییر می دهد تا پیروز به نظر برسد.
دوران فرماندهی مالوی بر ناوگان پنجم دریایی آمریکا در بحرین، دوره پرتنشی بود که با توقیف چند نفتکش توسط ایران و یک سری 
انفجــار در نفتکش ها رخ داد که آمریکایی ها آن را کار ایران دانســتند، اما تهران ایــن اتهام را رد کرد. در مقابل، چند ماهی که پاپارو 

مسئولیت فرماندهی ناوگان پنجم آمریکا را داشته، هیچ بحران عمده ای در منطقه مشاهده نشده است.
نیروی دریایی ایالات متحده به طور معمول رویارویی های پرتنشــی با قایق های تندروی ســپاه پاسداران در خلیج فارس دارد. نیروی 
دریایی سپاه پاسداران در آب های خلیج فارس و تنگه هرمز مستقر است و نیروی دریایی ارتش هم اغلب در دریای عمان حضور دارد.

در حالی فرماندهان آمریکایی ســابق به تفاوت حرفه ای گری این دو نیرو اشاره می کردند و حتی بسیاری از آنها معتقد بودند که ارتش 
ایران به شاه سابق وفادار است، اما دریاسالار پاپارو این تصور را "ایده ای کهنه" توصیف کرده و گفته است:"  ۴۱ سال پس از انقلاب 

من فکر می کنم می توانیم این تفکر را کنار بگذاریم. من صادقانه شک دارم که تفاوتی میان آن ها )ارتش و سپاه( باشد.

بالاخره مجلس مخالف برجام است یا موافق برجام!؟

 سخنگوی دولت اصلاحات، آقای عبدالله رمضانزاده در باب مصوبه اخیر مجلس، خطاب به رئیس مجلس گفته اند:
"با استفاده از تندروها برای کشور بحران دیگری ایجاد نکنید ... نگاهی به وضعیت بازار بیاندازید ...".

همگام با ایشان آقایان عباس عبدی و مصطفی تاجزاده هم این نوع اقدامات را در جهت حفظ تحریم ها و شکست 
برجام دانســته اند. از آنسو در نگاهی کاملًا متفاوت مشــاور رئیس جمهور در دولت اعتدال آقای حسام الدین آشنا 

گفته اند:
"این ها می خواهند گشــایش های قطعی اقتصادی دولت بایدن را به نام طرح مجلس بزنند و از آن برای انتخابات 

۱۴۰۰ استفاده کنند."
پیش تر هم آقایان علی مطهری و صادق زیباکلام از نقشه جناح مقابل برای بازگشت به برجام و مذاکره با آمریکا در 
دولت بعد خبر داده بودند و یا وزیر امورخارجه مان برخی افراد از جناح رقیب را متهم کرده بودند که مخفیانه به دولت 
بایدن سیگنال همکاری می فرستند. تناقض شدید بین این دو نظر، نمودی از یک تشتت آرا و سردرگمی عمدی در 
جناح غربگرا در کشور است. از یکسو تصمیم مجلس را یک تصمیم ضد معیشتی برای جلوگیری از بازگشت آمریکا 
به برجام و رفع تحریم ها معرفی می کنند و از سوی دیگر آن را مستمسکی می دانند برای آنکه رفع تحریم ها به نام 
جناح مقابل تمام شــود یا آنکه عنان مذاکره را بدهد به دســت خود ایشان. از یکسو جناح مقابل را به کارشکنی در 
برجام و جلوگیری از رونق بازار متهم می کنند و از طرفی آن را به دنبال سواستفاده از گشایش اقتصادی و بازگشت 
بــه برجام! تناقض های جناح متمایل به غرب در خصوص موضوع مذاکره و برجام، محدود به زمان حال نیســت. 
ایشان مدتهاست در خصوص رابطه حکومت و برجام نیز مردم را در بلاتکلیفی و سردرگمی نگاه داشته اند. " ابتدای 
مذاکرات که تصویر مثبتی از نتایج آن در ذهن داشتند سعی کردند قباله موفقیت را به نام خودشان زده و با استناد به 
مواردی چون شعارنویسی روی موشک، حکومت را مخالف رفع تحریم ها و گشایش در امور مردم معرفی کنند ولی 
بعداً که معلوم شــد برجام طبلی توخالی بوده، کوشیدند با استناد به مواردی چون مذاکرات عمان در دولت احمدی 

نژاد، حکومت را هم شریک جرم خویش و حتی بانی و آمر مذاکره معرفی نمایند.
اما حقیقت آنست که جمهوری اسلامی ابداً مخالف مذاکره و برداشته شدن تحریم های ظالمانه نیست، بلکه مخالف 
مذاکره از سر ضعف و خود کم بینی و استیصال است. مخالف مذاکره ای که مقدمه اش ترساندن مردم از سایه جنگ 
و فشــرده شدن یک دکمه در آمریکا باشد. مقدمه اش ارســال سیگنال های ضعفی از بی پولی گرفته تا بی آبی به 
دشمن باشد. مقدمه اش افزایش سطح توقع مردم از نتایج مذاکرات و ترسیم یک بهشت خیالی پس از توافق باشد و 
خلاصه آنکه مقدمه اش گره زدن همه آینده و هستی یک ملت به میزان سخاوت و کرم دولت هایی باشد حریص و 
فریبکار". دست خالی ما از دو دور مذاکرات هسته ای پیشین، دقیقاً به دلیل همین نوع خودباختگی و ضعف است در 
هنگام مذاکرات. اگر بجای تعلقات جناحی و کشمکش های سیاسی، از منظر منافع ملی به مصوبه اخیر مجلس نگاه 
کنیم، در خواهیم یافت که این اقدام حرکتی راهبردی جهت ایجاد توازن در هرگونه مذاکرات آتی با ایالات متحده 
اســت. در جهت پر کردن دست دولت و افزایش قدرت چانه زنی آن پشت میز مذاکره است. تا وقتی عمل نکردن 
به تعهدات برای طرف غربی هزینه نداشته باشد آن ها به تعهداتشان بر نخواهند گشت. مصوبه مجلس اقدامی در 
خصوص این افزایش هزینه اســت. حرکتی اســت در جهت ارسال پیام اعتماد به نفس و قوّت بجای سیگنال های 

ضعف و استیصال.

حسین رجایی

ترامپ: اگر پیروز شوم، یک ساعته 
سران ایران را در دفترم جمع می کنم

رئیس جمهــور آمریــکا با بیــان اینکه بــه زودی در موضوع 
انتخابات ریاســت جمهوری به دیوان عالی خواهد رفت، گفت 
اگر شکســت خورده بود اقرار می کرد امــا این کار را نمی کند 
چون تقلب شده اســت. »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا 
بامداد یکشــنبه بار دیگر ادعای خود مبنــی بر وقوع تقلب در 
انتخابات ریاســت جمهوری ســوم نوامبر این کشــور را تکرار 
کرد. ترامپ طی ســخنرانی در ایالت جورجیا، گفت: »انتخابات 

ریاســت جمهوری تقلبی بود، ولی ما آن را پیروز می شویم و به 
زودی به دیوان عالی می رویم«. به نوشته رسانه های آمریکایی، 
وی بــا ادعای اینکه تلاش هایی نیز بــرای تقلب در انتخابات 
مجلس سنا در ایالت جورجیا رخ داده، اظهار داشت: »دو کرسی 
ســنای ایالت جورجیا نباید با تقلب همراه شود«. رئیس جمهور 
آمریکا درباره شکست خوردن در انتخابات ریاست جمهوری نیز 
ادعا کرد: »اگر شکســت خورده باشــم، بازنده ای بسیار رئوف 
خواهم بود! اگر شکســت خورده باشــم، می گویم که باختم و 
بــه فلوریدا می روم و اســتراحت می کنم«. ترامــپ ادامه داد: 
»اگر شکســت خورده بودم، اقرار می کــردم. اما وقتی که آنها 

)دموکرات ها( تقلب می کنند، نمی توانید )شکست( را بپذیرید«. 
وی در ادامه ادعاهای خود، درباره کشــورهای راضی از نتیجه 
انتخابات و شکست خود گفت: »خوشــحال ترین افراد، سران 
چین هستند. بعد از آنها ســران ایران هستند«. بر این اساس،  
رئیس جمهور آمریکا با انتقاد از تصمیم »جو بایدن« نامزد حزب 
دموکرات برای بازگشــت به توافق هســته ای ایران نیز مدعی 
شد: »بایدن شروع به پول دادن به ایران خواهد کرد. اما اگر من 
پیروز شوم، یک ســاعته سران ایران را در دفترم جمع می کنم 
تا توافق امضا کنیم«.ترامــپ همچنین افزود:  »البته هنوز هم 

امکان دارد این اتفاق بیافتد!« 
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اقتصاد

دو دیدگاه درباره آینده سکه

پس از ماه ها التهاب و نوســان افزایشی قیمت انواع دارایی ها، 
به ویژه دلار و سکه، در روزهای پس از انتخابات آمریکا ثبات 
نســبی بازارها حاکم شده است. بازار سهام نیز پس از چند ماه 
ریزش، بدون تأثیرپذیری از اخبار سیاســی در حال طی کردن 

رشد ملایم خود است.
 با توجه به برونزا بودن این ثبات نســبی و وجود ریسک های 
متعدد اقتصادی و غیراقتصادی نمی توان به درستی چشم انداز 

اقتصادی کشور را ترسیم کرد.
دلار و سکه که هفته منتهی به ۷ آذر ماه را با نوسان به پایان 
رســاندند، در هفته گذشته )منتهی به ۱۴ آذر ماه( و تا روز سه 
شــنبه روندی تقریباً افزایشــی را طی کرده و در آخرین روز 

کاری وارد فاز نزولی شدند.
 دلار و ســکه تا روز سه شــنبه به ترتیب رشــد ۴.۴ و ۸.۲ 
درصــدی را به ثبت رســاندند و در روز چهارشــنبه با اندکی 
کاهــش به ترتیب به ۲۵ هزار و ۵۰۰ رســید و ۱۱ میلیون و 
۸۵۰ هزار تومان رســیدند. علت عمده افت قیت دلار و سکه 
در هفته های پیشــین اعلام نتایج انتخابات آمریکا و احتمال 
مذاکــره در خصوص برجام و رفع تحریم ها بوده که در نتیجه 
آن معاملــه گران در موقعیت فروش قرار گرفتند. ناگفته نماند 
کــه کاهش حواله درهم به کمتر از ۷ هزار تومان بر این روند 
کاهشــی بی تأثیر نبوده اســت. همچنین تعطیلی های ناشی 
از قرنطینــه بر معاملات بازار اثرگــذار بوده و احتمال افزایش 
قیمت ها پس از بازگشاییها وجود دارد. به علاوه کاهش بهای 
جهانــی اونس طلا نیز در افت قیمت ســکه مؤثر بوده که با 
کشف واکسن کرونا، احتمال ادامه کاهش قیمت جهانی طلا 

افزایش یافته است.
در هفته منتهی به ۱۴ آذر ترور دانشــمند هســته ای کشــور 
تنش هــای ایران با اســرائیل و آمریکا و برخی کشــورهای 
خاورمیانه را تشدید نمود. این شرایط احتمال مذاکرات ایران و 
آمریکا در مورد برجام و رفع تحریم ها را در هاله ای از ابهام فرو 
برد. به علاوه تصویب کلیات طرح کاهش تعهدات هســته ای 
ایران در قالــب طرح اقدام راهبردی بــرای لغو تحریم ها در 
مجلس و اعلام مقامات آمریکایی در رابطه با وجود مشکلات 
عدیده برای بازگشت به برجام منجر به صعودی شدن قیمت ها 

در هفته گذشته شد.
دو دیدگاه در خصوص آینده بازار ارز و سکه وجود دارد. برخی 
تحلیلگران با نگاهی خوش بینانه نوسان قیمت ها در محدوده 
کنونی را محتمــل می دانند زیرا بــا روی کار آمدن بایدن و 
افزایش درآمدهای ارزی، کاهش قیمت دلار و به تبع آن سکه 
را پیش بینی می کنند. از ســوی دیگر عــده ای بر این عقیده 
هســتند که جو روانی مثبت ایجاد شده موقتی بوده و با توجه 
به رشد نقدینگی و انتظارات تورمی، احتمال رشد قیمت این دو 

دارایی در هفته های آتی دور از دسترس نیست.
آنچه مسلم است تا زمانی که بایدن رسماً در کاخ سفید مستقر 
نشود و دو کشور به طور رســمی رویکرد خود درباره مذاکره 
بیان نکنند، نمی توان در مورد ثبات قیمت ها اطمینان پیدا کرد.

بازار ســهام پس از هفته ها ریــزش، در هفته های اخیر روند 
افزایشی ملایمی در پیش گرفته است. باوجود تأثیرپذیری بازار 
دلار و ســکه از تحولات سیاسی، بازار سهام به این رویدادها 
واکنشی نشان نداد و شاخص ســهام با رشد ۷.۶ درصدی از 
۱ میلیــون و ۴۷۰ هزار واحد عبور نمود. ادامه روند افزایشــی 

کالاهای  بهای 
اساســی در بازارهای جهانی محرکی برای رشــد سهام کالا 
محور در بازار بورس کشــور بوده است. خوش بینی نسبت به 
بازگشــت آمریکا به برجام و لغــو تحریم ها و در نتیجه بهبود 
سمت عرضه اقتصاد و کاهش بازدهی بازارهای موازی منجر 

به جذابیت دوباره بازار سهام و کاهش هیجانات شده است.
اگر چه کشــف واکســن کرونا و اعلام آغاز واکسیناسیون از 
سوی انگلســتان برخی کشورهای دیگر امید به بهبود اقتصاد 
جهانی و افزایش تقاضا را بیشتر کرده است اما عوامل دیگری 
از جمله نگرانی از افزایش تولید نفت لیبی و نامشــخص بودن 
تصمیم اوپک پلاس بــرای تعویق انداختــن افزایش تولید، 
همچنان چشــم انداز بازار جهانی نفت و قیمت طلای ســیاه 
را با نااطمینانی مواجه کرده اســت. در هر صورت قیمت نفت 
خام آمریکا و برنت در روز پنجشــنبه به ترتیب بیش از ۴۵ و 

۴۸ دلار رسید.
در هفتــه منتهی بــه ۴ دســامبر شــاخص دلار آمریکا به 
پایین ترین میزان طی دو ســال و نیم گذشته رسید. در مقابل 
با کاهش قیمت دلار، ارزش طلا رو به افزایش نهاد. خبرهای 
خوب مبنی بر اثربخش بودن واکســن کرونــا و انتظار بهبود 
سریعتراقتصاد جهانی عامل افزایش بهای طلا و افت شاخص 

دلار در هفته گذشته بوده است.
بهــای بیت کویــن در هفته منتهی به ۴ دســامبر از مرز ۱۹ 
هزار ۴۰۰ دلار عبور کرد. با توجه به تمایل ســرمایه گذاران 
به این ارز دیجیتال پیش بینی می شــود روند افزایشی قیمت 
بیت کوین در روزهای آتی نیز ادامه داشته باشد. قیمت بیشتر 
فلزات پایه که در دو هفته گذشته با توجه به خوش بینی های 
ناشــی از بهبود اقتصاد جهانی روند افزایشــی داشته اند، هفته 
منتهی به ۴ دســامبر را با نوســان به اتمام رســاندند. به نظر 
می رسد این چشم انداز مثبت ادامه داشته باشد و منجر به رشد 

قیمت فلزات اساسی در روزهای آتی شود.
*رییس اتاق بازرگانی شیراز  

تحلیل بازار

همزمان با ســال جهش تولید، شرک معدنی و صنعتی چادرملو با 
خبرهای متعدد از برنامه و طرح های توسعه خود خبر ساز شده است، 
بر آن شــدیم تا در گفت و گو با دکتر بزرگمهر غفرانی، سرپرست 
مدیریت مهندســی توسعه و تکنولوژی این شرکت از جزئیات این 

طرح ها آگاهی یابیم.
- جناب آقای دکتر غفرانی اخیراً جنابعالی با حفظ ســمت مشاور 
فنی، از ســوی مدیرعامل چادرملو به عنوان سرپرســت مدیریت 
مهندسی توسعه و تکنولوژی منصوب شدید. قطعاً این انتخاب برای 
پیاده سازی اهداف جناب آقای مهندس تقی زاده در راستای تحقق 
دورنمای توسعه شرکت چادرملو در ۱۰ سال آینده صورت پذیرفته. 
اگر ممکنه در خصوص مهمترین طرح ها و برنامه ای توسعه شرکت 

که در دستور کار شماست توضیحاتی ارائه کنید؟
من ابتدا وظیفه دارم از حســن ظن جناب آقای مهندس تقی زاده 
مدیر عامل محترم شرکت نســبت به خودم و از اینکه برای پیاده 
سازی برنامه های جسورانه توسعه شــرکت به بنده اعتماد کردند 
تشــکر کنم. در حقیقت مسئولیت ســنگینی بر عهده من گذاشته 
شده که امیدوارم با همکاری ســایر همکاران این معاونت که هر 
کدام دارای سوابق ارزشمندی در اجرای طرح های مختلف فولادی 

هستند بتوانیم به اهداف توسعه ای شرکت دست یابیم.
اما مهمترین برنامه ما با توجه به تاکیدات جناب آقای تقی زاده بر 
ضرورت دســتیابی به منابع جدید سنگ آهن، شناسایی و اکتشاف 
اســت. بنا بر این ما با درک این دغدغه بسیار مهم، بخشی از توان 
خودمان را روی همین موضوع متمرکز کردیم چرا که برای تحقق 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در کشــور باید مواد اولیه آن هم تأمین 
شود در حالیکه معادن فعال فعلی نمی توانند تضمین مطمئنی برای 
تداوم تولید باشــند. بطور مثال ذخیره همین معدن چادرملو بزودی 
به اتمام می رســه و قطعاً صنایع فولادی کشور برای تأمین مواد 
اولیه با مشکلات فراوانی مواجه خواهند شد به همین منظور اولویت 
اول ما انجام اکتشاف پایه )Basic( و تفصیلی )Detail( مواد اولیه 
سنگ آهن، در راستای دستیابی به مواد اولیه سنگ آهن مورد نیاز 
مجتمع معدنی و توجه خاص به آماده سازی معدن D۱۹ می باشد. 
خوشبختانه مطالعات و اکتشافات این پهنه انجام شده و اکتشافات 
تفصیلی آن هم در حال اتمام اســت و امیدواریم بتوانیم بزودی از 
ایــن پهنه بهره برداری کنیم. در عیــن حال چند آنومالی دیگر در 
محدوده فعالیتمان در اســتان یزد شناسایی شده که به جد بدنبال 

آن ها نیز هستیم.
- آقای دکتر اتفاق خوبی که در هفته گذشته افتاد توافقی بود که با 
سهامدار عمده شرکت برای تأسیس یک شرکت اکتشافی داشتید، 

ممکنه در این زمینه توضیحاتی بدهید؟
بله همینطوره، آقای دکتر مدرس خیابانی مدیر عامل محترم گروه 
سرمایه گذاری امید بازدید دو روزه ای داشتند از مجتمع های صنعتی 
و معدنی چادرملو که طی آن در جلســه ای مشترک با مدیر عامل 
و مدیران این مجتمع ها در جریان روند فعالیت های خوب شــرکت 
قرار گرفتند، مخصوصاً رکورد شکنی های مستمر در تولید کنسانتره 
و فولاد. در همین جلسات مهندس تقی زاده برنامه های توسعه این 
شرکت رو با هدف خلق ارزش تشریح کردند و اعلام کردند که قرار 
است شرکتی مستقل برای تمرکز جدی بر روی پهنه های معدنی 
ایجاد کنیم، این موضوع بسیار مورد توجه دکتر مدرس خیابانی قرار 
گرفت. و پیشــنهاد مشارکت امید در تأسیس این شرکت را دادند و 
توافق شد شرکت جدید اکتشاف و حفاری با مشارکت ۴۹ درصدی 
امید و ۵۱ درصدی چادرملو تأســیس شــود. اینکه سهامدار عمده 
چادرملو از طرح های توسعه شــرکت استقبال کردند اتفاقی بسیار 

خوبی است و نشان دهنده دیدگاههای مثبت مدیر عامل چادرملو 
برای ارزش آفرینی در این شرکت و اعتماد سهامداران عمده است 
که بدون شک اثر مثبتی بر ســود آوری و منتفع شده سهامداران 

آن خواهد داشت.
- آقــای دکتر غفرانی در خبرها آمده بود که قرار اســت چادرملو 
منطقــه جدید صنعتی در اســتان یــزد ایجاد کنــد در این زمینه 

توضیحات بیشتری بدهید.
از آنجــا که مدیر عامل شــرکت معتقدند ظرفیت توســعه صنایع 
فولادی کشور اشباع شــده است و شرکت عظیمی چون چادرملو 
نمی تواند تنها متکی به فعالیت در حوزه معدن و فولاد باشد، لذا با 
ماهها بررســی و مطالعه و ارائه پیشنهادهای متعدد تصمیم گرفته 
شد در طرح های توسعه، ابتدا برای متعادل کردن زنجیره تولید، بر 
روی ســاخت واحدهای گندله سازی و آهن اسفنجی که همچنان 
مورد نیاز صنایع فولادی اســت متمرکز شویم، سپس نیم نگاهی 
به صنایع پائین دســتی از جمله فولادهای آلیاژی و صنایع وابسته 
داشته باشیم. لذا طرح ایجاد منطقه جدید صنعتی در دستور کار قرار 
گرفــت که جانمایی آن صورت پذیرفته، مدیران هر طرح منصوب 

شدند و کارهای مقدماتی آن در حال انجام است.
قرار اســت در ابتدا در این منطقه صنعتی کارخانه سوپر مگامدول 
احیای مســتقیم با ظرفیــت ۲.۲ میلیون تن در ســال - مجتمع 
فروآلیاژهــا با هدف گذاری ۳۰ هزار تــن فرومنگنز، ۲۰ هزار تن 
سیلیکومنگنز و ۱۵ هزار تن فروسیلسیم - مجتمع تولیدی نسوزها 
شــامل آجرهای منیزیت کربن، آلومینایــی، دولومیتی، آجرهای 
مخصوص و جرم های منیتریتی و ملات های نسوز با ظرفیت ۱۰۰ 
هزار تن در سال که تأمین کننده مواد مورد نیاز واحدهای تولیدی 

چادرملو و شرکت های اقماری است احداث شود.
از طرفی یکی دیگر از طرح ها که از پیش آغاز شــده است، تکمیل 
احداث کارخانه گندله ســازی شماره ۲ با ظرفیت ۵ میلیون تن در 
سال، قابل افزایش تا ۶ میلیون تن به منظور ایجاد تعادل در زنجیره 

فولاد شرکت چادرملو و شرکت های اقماری است.
- چادرملــو برنامه های دیگــری در خصــوص افزایش ظرفیت 
واحدهــای خود و شــرکت های اقمــاری دارد، در این زمینه هم 

توضیحاتی بفرمائید؟
بر اســاس تفکرات توســعه گرایانه مدیر عامل محترم شرکت در 
سال جهش تولید، در آبان ماه امسال ۵ خط تولید کنسانتره مجتمع 
معدنی شرکت موفق شدند با تولید ۱ میلیون و ۱۰۴ هزارو ۵۰۰ تن 
کنسانتره میزان تولید این محصول از مرز ۷،۵ میلیون تن در ۸ ماهه 

امسال عبور دهند که موفقیت بزرگی بود.
این برای دومین بار در ســال جاری بود که رکود تولید کنســانتره 

سنگ آهن در چادرملو شکسته می شد.
فولاد سازی چادرملو هم در آبان ماه امسال با تولید بیش از ۹۴ هزار 
۳۸۶ تن شــمش فولادی رکورد شکنی کرد، این میزان ۱۰ هزارو 

۳۸۶ تن بیش از برنامه پیش بینی شده است.
این موفقیت های پــی در پی، بدنبال تاکیدات مدیر عامل چادرملو 
و ایجاد انگیزه در بین کارکنان و کارگران با ارائه مشــوق های اثر 
بخش و عزم تمامی مدیران و پرســنل سخت کوش، در شرایطی 
محقق گردیده که کشور و جهان تحت تأثیر بحران ناشی از همه 

گیر شدن ویروس کرونا قرار گرفته اند.
علاوه بر آن شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با رویکرد جدید و با 
توسعه ظرفیت تولیدی و افزایش سرمایه و رشد اقتصادی، این مهّم 
را به روش نوین "هدف گذاری جهش تولیددر چشم انداز توسعه" 

تعریف نموده است.

که یکی از آنها توســعه صادرات کالاهای فرآوری شــده است، با 
توســعه ظرفیت تولید در صنایع معدنی که قابلیت فرآوری کالا و 
مواد را افزایش دادایم، از خام فروشی مواد معدنی به خارج از کشور 
جلوگیری و در عوض کالاهای فرآوری شــده و قابل عرضه را به 
بازار جهانی صادر می نماییم که این فرآیند علاوه بر ارزش افزوده 
مواد معدنی، زمینه ارز آوری برای توســعه زیرساخت های کشور را 

فراهم می نماید.
با این نگرش چندین برنامه را در حال اجرا داریم از جمله:

۱. تکمیل وراه اندازی سیســتم Hot Charge فولادســازی که 
با راه اندازی این سیســتم علاوه بر افزایــش ۳۰% ظرفیت تولید 
فولادســازی، ۲۵% در مصرف برق مصرفی کوره، ۲۵% درمصرف 
الکترود گرافیتی ونسوز که بالاترین ارزبری را در تولید فولاد دارد 

صرفه جویی می گردد.
۲. تغییر فرآینــد تولید در کارخانه فولادســازی از رده فولادهای 
ســاختمانی به فولادهای کیفی و آلیاژی که درحال حاضر وارداتی 

بوده وارزبری آن ها در این شرایط تحریمی چشم گیر می باشد.
۳. طرح تکمیل کارخانه فولاد ســرمد با ظرفیت ۶۰۰ هزار تن در 

سال به روش کوره قوس الکتریکی
۴. طرح احداث واحد احیای مســتقیم سرمد با ظرفیت ۸۰۰ هزار 

تن در سال
۵. احــداث مجتمع معدنی و صنعتی جدید بــا ظرفیت ۴ میلیون 
کنســانتره و گندله با مشــارکت شــرکت های آهن و فولاد غدیر 

ایرانیان
۶. ســرمایه گذاری در احداث مجتمع فولاد زاگرس اندیمشک و 

ساخت کارخانه ۴۰۰ هزار تن فولاد
۷. ادامه ساخت واحد ذوب و ریخته گری فولاد شاهرود با ظرفیت 

)۱۰۰ هزارتن(
۸. راه اندازی خط تولیدکلاف فولادی فولاد سرمد ابرکوه با ظرفیت 

)۴۵۰ هزارتن(
۹.  افزایــش ظرفیت تولیــد واحد )ذوب و ریخته گری شــمش 

فولادی( آهن و فولاد ارفع به میزان )۲۰۰ هزارتن(
۱۰.  افزایش ظرفیت تولید واحد )احیای مستقیم( آهن و فولاد ارفع 

به میزان )۲۵۰ هزارتن(
- بدون شــک با این طرح ها و برنامه های توسعه شرکت، میزان 

اشتغالزایی شما هم افزایش پیدا می کنه، همینطوره؟
بلــه صد درصد اثر مثبت خواهد داشــت، در زمان اجرای پروژه ها 
حدوداً ۱۰.۰۰۰ نفر به طور مســتقیم و تقریباً ۶۰.۰۰۰ نفر به طور 
غیرمستقیم مشغول به کار خواهن شد. و بعد از تکمیل پروژه و آغاز 
تولید، اشتغال زایی این طرح ها حدوداً ۵.۰۰۰ نفر به طور مستقیم و 
۵۰.۰۰۰ نفر غیرمستقیم خواهد بود. ضمن آنکه کالای عرضه شده 
بــه بازار می تواند برای حــدود ۱۰۰.۰۰۰ نفر برای در زنجیره های 
پائین دستی اشــتغالزایی کند. این تحول در گردش تولید موجب 
پویایی اقتصادی در شرکت معدنی و صنعتی چادرملو و از طرفی در 

کشور عزیزمان ایران خواهد بود.

- آقای دکتر غفرانی، همانطور که می دانید در توسعه پایدار علاوه 
بر توازن زنجیره تولید، توجه به زیر ســاختها ی توسعه هم بسیار 
مورد نظر است. چادرملو در این جهت چه اقداماتی انجام داده و یا 

در دست اجرا دارد.
بله توسعه پایدار فرآیندی است که علاوه بر تجدید سازمان و سمت 
گیری متفاوت در ساختار اقتصادی، افزایش درآمد، افزایش کارایی 
اقتصادی و بــه کارگیری احتمالی ظرفیت هــای خالی اقتصادی 
شــرکت را در بر خواهد داشت. بی تردید شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو با اجرای این پروژه هــا می تواند یکی از برترین مجموعه 
تولید فولاد در ایران و یکی از معدود شــرکت های تولید فولاد در 
منطقه و در جهان باشد که زنجیره کامل فولاد را در مقیاس تولیدی 
بالا، از اکتشاف و استخراج معدن، فرآوری کنسانتره گندله سازی، 
احیا و فولادسازی و یا به عبارتی کالای فرآوری شده قابل عرضه 
به بازار جهانی را در زنجیره کامل فولاد در مقیاس بالا دارا باشــد. 
اما این تنها هدف برای ما نیســت بلکه توجه به زیر ســاخت ها و 
ایفای مســئولیت های اجتماعی به موازات طرح های توسعه بسیار 

مورد توجه و حائز اهمیت است.
یکی از این طرح های بســیار حیاتی، طرح عظیم شیرین سازی و 
انتقال آب خلیج فارس به صنایع چادرملو در اســتان یزد است که 
با مشارکت شرکتهای چادرملو، گل گهر و مس سرچشمه در حال 
اجراســت و فاز اول آن ماه گذشته افتتاح شد و آب خلیج فارس به 
صنایع گل گهر در ســیرجان رســید و امیدواریم تا پایان سال این 

آب به یزد برسد.
ســاخت نیروگاه ۱۰ مگاواتی خورشیدی در مجاورت نیروگاه ۵۰۰ 
مگاواتی ســیکل ترکیبی چادرملو که انشــالله تا چند روز آینده به 
بهره برداری می رسد. همچنین برنامه توسعه ساخت نیروگاههای 
خورشــیدی جهت تولید انرژی پاک تا ۱۰۰ مگاوات در دستور کار 

قرار گرفته است.
توســعه فعالیت های زیســت محیطی از جمله ایجاد کمر بند سبز 
عقدا تا اردکان بطول ۳۰ کیلومتر. ایجاد و تجهیز مراکز بهداشــتی 
و درمانی - ساخت فضاهای آموزشی - ساخت بزرگترین مجموعه 
فرهنگی و ورزشی استان یزد در اردکان و ایجاد شهرک مسکونی 
برای کارکنان مجموعه چادرملودر اردکان وبهاباد از جمله طرح های 

توسعه پایدار چادرملو می باشند.
 - اجرایی کردن و اتمام این طرح های ســرمایه گذاری زیادی رو 

طلب می کنه آیا پیش بینی لازم برای تأمین سرمایه شده است؟
قطعاً پیش بینی های لازم صورت پذیرفته و مشکلی در زمینه تأمین 
اعتبارات نداریم چون شــرکت ســود آوری خوبی دارد، در ۸ ماهه 
منتهی به آبان ۱۳۹۹ از فــروش محصولات خود ۱۲۶۳۰ میلیارد 
تومان درآمد کســب نمود که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
نزدیک به ۲ برابر رشد داشــته است. برآوردهای ما نشان می دهد 
برای اجرای طرح های توسعه شــرکت بالغ بر ۱.۵ میلیارد یورو یا 
حدوداً ۵۰۰ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری نیاز است که انشالله با 

اجرای آنها تحول عظیمی در شرکت ایجاد می گردد.

سرپرست مدیریت مهندسی توسعه و تکنولوژی چادرملو خبر داد:

 5۰۰ هزار میلیارد ریال 
سرمایه گذاری جدید در چادرملو

جمال رزاقی*

 تــب قیمت در بازار خــودرو بالا گرفــت و خودروهای پرتیراژ 
این روزها روند صعودی به خود گرفته اند. این امر موجب شــده تا 

قیمت ها در بازار به کانال ۱۰۰ میلیون تومان باز گردد.
روند کاهشــی قیمت خودرو دچار اختلال شــده است قیمت های 
اعلامی انواع خودرو در مقایسه با هفته گذشته بالاتر عنوان می شود 
این در حالی است که پس از تغییر معادله قدرت در آمریکا فعالان 
بازار انتظار داشــتند با کاهش نااطمینانی ها سیاسی و تعدیل فشار 
حداکثری بر اقتصاد ایران قیمت اعلامی در بازار خودرو کاهشــی 

شود.
از قضــا یک روز پــس از اعلام پیروزی بایــدن، مقاومت در بازار 
خودرو شکسته شد و قیمت ها روند نزولی را تجربه کرد،  به طوری 
که قیمت پراید در بازار برای مقطعی به زیر ۱۰۰ میلیون تومان نیز 
رسید. اما مجدداً تماس با فروشندگان و واسطه گران خودرو نشان 
می دهد حرکت نزولی مختل شــده است و قیمت ها در مقایسه با 

هفته قبل بالاتر رفته اند. دلیل چیست؟
بخشــی از معامله گــران در بیان دلیل افزایــش قیمت خودرو به 
طــرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت 
ایران« که سه شنبه گذشته از سوی بهارستان نشین ها تصویب و 
بلافاصله از سوی شورای نگهبان تأیید و برای اجرا به دولت ابلاغ 

شد؛ اشاره می کنند.
تصویب این طرح با تنش های کلامی میان قوای سیاسی روبرو بود 
معامله گران اعتقاد دارند این بگو و مگوهای سیاســی موجب شده 
برخی از عرضه کنندگان خودرو دچار تردید شــده و از تعجیل خود 

برای فروش بکاهند.

پس از برگشــت انتظــارات در نیمه آبان و احتمــال لغو تحریم ها 
بســیاری از کسانی که در بازار خودرو سرمایه گذاری کرده و حواله 
برنــدگان در طرح های پیش فروش خودرو را خریداری کرده بودند 
در موقعیت فروش قرار گرفتــه بودند. اما بالا گرفتن تعارض های 
جریانی و احتمال اثرگذاری آن بر تحولات پیش رو عرضه کنندگان 

را از بازار عقب راند تا پیشنهادهای فروش در بازار کم شود.
با عقب نشــینی عرضه طبیعتاً بخشی که تمایل به فروش داشت 
قیمت ها را در سطوح دلخواه خود عنوان می کند از این منظر عامل 
سیاسی داخلی موجب شد تا بازار شکننده داخلی صعودی شود. در 
واقع از دید این گروه سرریز شدن تصمیمات و دعوای های سیاسی 
به حوزه اقتصادی یکی از عواملی است که بی ثباتی و رشد قیمت 

در بازار خودرو را به آن نسبت می دهند.
اثر مواضع بیرونی بر بازار خودرو ��

گروه دیگر از معامله گران گرچه مواضع سیاسی در داخل را عامل 
سردرگمی معامله گران عنوان می کنند اما مواضع برخی طرف های 
مذاکره کننده با ایران و ترسیم رویکرد هیات حاکمه جدید آمریکا 

به رهبری بایدن را دلیل نوسان عنوان می کنند.
در این چارچوپ نبود اتفاق نظر در مواجهه با طرف خارجی و تاکید 
ایــران بر عدم مذاکره جدید در کنار مواضع طرف های غربی برای 
مذاکره جدید عاملی برای تعدیل خوش بینی در بازار عنوان می شود.

اثر کشمکش های اقتصادی در بازار خودرو ��
سومین دلیلی که برای نوسان در بازار عنوان می شود کشمکش هایی 
اســت که پس از ارائه بودجه مشاهده است. از دید فعالان منتقدان 
بودجه ســال آینده را به شــدت تورم زا می دانند و اعتقاد دارند این 
بودجه با کسری بالا و اثر تورمی شدید روبرو است در مقابل دولت 

نیز تاکید دارد بودجه سال آینده می تواند گشایش ایجاد کند.
بــا توجه به اینکه دولت کنونی فقط چهار ماه از ســال آینده را بر 
مسند امور است بازار نگران این است که در تدوین بودجه و منابع 
و مصارف آن دولت افق دید کوتاه مدت داشته باشد و چالش های 
بودجه ای را بر دوش دولت بعد گذاشته باشد. در واقع نبود شفافیت 
در حوزه اقتصاد و سیاســت گذاری اقتصادی و تشویش ایجاد شده 
درباره آن در ســال انتخابات موجب نگرانی ســرمایه گذاران شده 
اســت. به همین دلیل سمت عرضه مثل قبل حاضر نیست دارایی 
خود را با قیمت های پایین تر پیشــنهاد دهــد. به گفته فعالان بازار 

خودرو نیز در چارچوب این قاعده عمل می کند.
اما گروه چهارمی هســتند که با توجه به وضعیت گرگ و میش در 
اقتصاد و سیاســت ایران تاکید دارند این وضعیت موجب شــده تا 
امکان نوســان گیری در بازارها تسهیل شود و طبیعتاً بازار خودرو 
هم از پدیده نوســان گیری در امان نیســت. برخی از معامله گران 
می گویند در بازار کنونی با کمترین میزان معامله می توان بیشــتر 

نوسان را ایجاد کرد.
عوامل نوسان در قیمت خودرو ��

شــواهد و دلایل اشاره شده نشــان می دهد بازار خودرو در سمت 
بیرونی تحت تأثیر عوامل سیاسی است و همین عوامل نیز موجب 

شده روند ثبات در بازار دست خوش تغییر شود.
از سمت درونی نیز گفته های معامله گران بازار را سنگین توصیف 
می کند. بازار ســنگین یعنی بازار که در آن خرید و فروش خودرو 
سخت انجام می شود با توجه به ابهام های بیرونی و برگشت برخی 
عدم قطعیت های سیاســی، در این وضعیت برخی سرمایه گذاران 
می توانند با هدف حمایت از قیمت هــا در بازار معدود معامله هایی 
انجام داده و قیمت معامله شده را به عنوان قیمت روز اعلام کنند. 
این پدیده در بین واســطه گران رایج شده است و می تواند با توجه 
به ارتباط نســبی معامله گران رفتار سایرین را نیز حداقل در کوتاه 

مدت جهت بدهد.

تب قیمت در بازار خودرو بالا رفت؛

بازار خودرو درگیر بگو و مگوهای سیاسی

اجاره دلاری مسکن در تهران
بررســی فایل های اجاره در یک هفته نخســت آذرماه 
نشان می دهد مالکان تمایلی به عقب نشینی از نرخ های 
پیشنهادی گذشــته ندارند و گاهی برای افزایش درآمد، 
موارد جالبی را پیشــنهاد می کنند مانند پرداخت ماهیانه 

اجاره به دلار.
مستاجران ســهمی در شادی کاهش قیمت در بازارهای 
مختلف نداشــته اند. در حالی که بازار مسکن در آبان ماه 

هم شاهد ریزش معاملات و هم سرعت رشد قیمت بوده 
اما رشــد نرخ اجاره بها نســبت به مهر ماه نیز با شتاب 

بیشتری افزایش داشته است.
آمارهای اعلام شده از سوی بانک مرکزی در بازار اجاره 
در آبان ســال ۹۹ نسبت به مهرماه، ۲۸.۷ درصد افزایش 
نرخ را نشــان می دهد که نسبت به ماه مشابه سال قبل 

این رشد ۳۱.۹ درصد بوده است.
بررســی نرخ های پیشنهادی اجاره نشــان می دهد که 
بیشتر مالکان بر اســاس نرخ های معمول منطقه تعیین 

نرخ کرده اند اما در میان پیشنهادهای داده شده فایل های 
متفاوتی هم دیده می شود.

آپارتمانی ۴۰۰ متری و نوساز در محله فرشته که دارای 
سالن سینما، روف گاردن، ۲ پارکینگ و... اجاره ماهیانه 
۱۵۰ میلیــون دارد و اجاره بهای این ملک یک ماه باید 

جلوتر پرداخت شود.
در مــوردی دیگــر آپارتمان قدیمــی ۲۵۰ متری بدون 
هیــچ امکانات ویژه ای در خیابان بزرگمهر به مبلغ اجاره 

ماهیانه ۲ هزار دلار پیشنهاد شده است.
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جامعه

نگاه روز
خوزستان ویترین بزرگ ناکارامدی مدیران

مدیران پا در گل مانده!
در پی بارندگی های شــدید در خوزســتان، طبــق معمول و روال 
همیشگی شــهرهای مختلف این استان گرفتار سیل و آبگرفتگی 
شدند. بارش باران موجب شد فاضلاب وارد بسیاری از منازل مردم 
شــود، آب تا زانوی مردم بالا بیاید و خســارات فراوانی به بار آید. 
البته هنوز تبعات بارش باران پایان نیافته و براساس پیش بینی ها، 

موج های دیگر بارندگی نیز در راه است.
 بر اســاس اخبار منتشر شده تعداد زیادی از شهرستان های استان 
)بندر ماهشــهر، کارون، آبادان، لالی، ایذه، اهواز، امیدیه، شادگان، 
رامهرمز، رامشــیر، باغملک، آغاجاری، هفتکل، شوشــتر، گتوند و 

بهبهان( دچار پیامدهای ناشی از باران شدید شدند.
نکته مهم این است در سال های اخیر تدبیری بابت ایجاد و تکمیل 
شبکه جمع آوری آب های ســطحی و فاضلاب اندیشیده نشده و 
با کوچکترین بارندگی آب به زندگی مردم ســرازیر می شــود. این 
شــرایط زمانی وضعیت اســفناک تری به خود می گیرد که به این 
مسئله فکر شود با این وضعیت نامناسب اقتصادی، چگونه مردم و 
اقشار ضعیف و بی بضاعت جامعه می توانند از پس چنین مشکلات، 
دردســرها و خساراتی که سیل بر آنها تحمیل می کند برآیند. البته 
اوضاع نابسامان به همین جا ختم نمی شود و این احتمال وجود دارد 
که ســیل موجبات گسترش کرونا در اســتان شود. وقوع همزمان 

مشکلات متعدد موجب می شود فشار مضاعفی بر مردم وارد آید.
البته ســال گذشــته نیز در مقاطعی شهرهای اســتان خوزستان 
دستخوش سیل شدند و قول های بســیاری داده شد اما عملیاتی 
نشــدند. حتی در جلســه ای که ۲۱ مهرماه ســال جــاری برای 
افتتاح طرح های بازســازی و نوسازی مناطق سیل زده به صورت 
ویدئوکنفرانســی با شــرکت رئیس جمهور برگزار شد نمایندگان 
استان بدلیل ترســیم وضعیتی مطلوب و عالی توسط وزرای راه و 
شهرسازی و جهادکشاورزی به نشانه اعتراض محل را ترک کردند. 
اما عملًا این اعتراضات هیچ گاه به نتیجه مناسبی ختم نشده است.

خوزستان را به جرات می توان محلی برای مشاهده ناکارآمدی های 
بــزرگ مدیران دولتی دانســت که در کار تدبیر اســتان پا در گل 
مانده اند اما داعیه مدیریت کشوری و اداره وزارتخانه در سطح ملی 
را دارند. انباشت مشکلات موجبات دردسرهای عدیده برای عموم 
مردم شده اما مسئولان بجای ماندن در استان در پی نمایش اقتدار 

و احاطه خود با حضور در پایتخت هستند.
 چالش هایــی مانند اعتصاب تمام نشــدنی کارگــران هفت تپه، 
ریزگردها، بیکاری، حاشــیه نشینی و ... صرفاً بخشی از مشکلات 
مردم اســتان است. از سوی دیگر پروژه های بسیاری در شهرهای 
مختلف خوزستان از سال های گذشته و حتی از دهه های قبل وجود 

دارد اما به سرانجامی نرسیده است.
در این باره اشاره به پروژه ای مانند قطار شهری اهواز حائز اهمیت 
است که بعد از گذشت حدود دو دهه هنوز افتتاح نشده و سهم مردم 
حســرت و راه بندان و موانع ایجاد شده در خیابان هاست. البته بنا 
به روایت یکی از نمایندگان خوزستان با وجود این همه مشکلات، 
هزینه های میلیاردی برای ساخت رستوران، آب نما و ... می شود که 
ضرورتی به انجام چنین کارهایی نیست. همین مسئله نشان دهنده 
این است که اولویت سنجی مناسبی برای انجام پروژه های ضروری 

استان وجود ندارد و صرفاً از اقدامات نمایشی استقبال می شود.

چین از ابتدا فرمول درمان کرونا را 
داشت؟

مهار شیوع کووید-۱۹ در چین باعث شده است تا سوالاتی نسبت 
به نحوه این اقدام در این کشور به وجود بیاید.

لی جیانان خبرنگار »ســی ام جی« چیــن در گفت وگو در کافه خبر 
گفت: این موضوع خیلی جالب است، در ابتدای پاندمی آمریکایی ها 
چین را مقصر اعلام کردند بعد آزمایش های مختلف نشان دادند که 

شاید محل شیوع ویروس کشور دیگری باشد.
او افزود: همچنین ماه پیش یک خبر جالبی دیدم که در خون یک 
بیمــاری در ایتالیا قبل از ووهان در آبان مــاه کروناویروس وجود 
داشته است. این به طور واضح نشان می دهد که شاید محل شروع 
پاندمی چین نباشد، البته من دانشمند نیستم و نمی دانم پاندمی از 
کدام کشور شروع شده است. جیانان ادامه داد: فکر می کنم مقصر 
اصلی ایجاد این سناریوهای توطعه آمریکا و مسائل سیاسی است. 
می بینید که چقدر اوضاع در این کشــور به هم ریخته اســت، به 
همین دلیل آن ها باید دشمن را پیدا کنند تا نگاه جامعه را به سمت 

دیگری جذب کنند.

شهیندخت مولاوردی به دو سال حبس 
محکوم شد

در پایان رسیدگی به اتهامات شهیندخت مولاوردی در شعبه ۱۵ دادگاه 
انقلاب اسلامی تهران وی مجرم شناخته شد. محکومیت بدوی وی 
به شرح زیر صادر و به وی ابلاغ شد که شامل ۲ سال حبس تعزیری 
بابت در اختیار قرار دادن اطلاعات و اسناد طبقه بندی شده با پوشش 
مســؤولین نظام و با هدف برهم زدن امنیت کشــور و ۶ ماه حبس 
تعزیری به دلیل فعالیت تبلیغی علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران است.  شهیندخت مولاوردی در گفت و گو با ایسنا، در واکنش 
به خبر مجرم شناخته شدنش که توسط یکی از رسانه ها منتشر شد؛ 
اظهار کرد: امروز صبح این حکم به دســت من رسید؛ اما حکم ابلاغ 
شده بدوی است.وی ادامه داد: بیست روز برای تجدید نظر زمان وجود 

دارد که حتماً به دادگاه تجدید نظر شکایتم را اعلام می کنم.

 عدم تعلق به این خاک شتاب گرفته است

کوچ نخبگان ایرانی

میان ســال های ایرانی خاطرات مشــترکی دارند. ترس و وحشت 
کودکانه درپی آتش پدافند هوایی و صفیر بمب ها، فرار از موشک و 
دشمن متجاوز در پشت وانت هایی که به سمت دشت و بیابان های 
اطراف روان بودند، خاطره جمعی بسیاری از ما میان سال های ایرانی 

است.
جنگ، ترس داشت اما برای یک کودک ۷ ساله هیجان هم داشت. 
پای ثابــت گل کوچک محل بودم اما در مقــام توپ جمع کنی! 
دبیرستانی بودند پاییز ۶۵. همه شان رفتند جبهه جنوب و حتی یک 
نفرشــان هم برنگشت!  در محلمان خاک مرده پاشیده بودند کسی 
نمی خندید و هیچ صدایی نمی آمد و آن سرمای پاییزی سال ها در 

آن محل ماند.
برای اولین بار تجربه مســتقیمی از کلمه وحشت داشتم. وحشتی 
که ناشی از ازدســت دادن یک باره اطرافیان بود. مدتی است آن 
تجربه وحشت برای من و شاید خیلی از میان سال ها برگشته است.

هر روز دوســتی به امید یافتن آینده ای بهتر برای فرزندش در آن 
سوی دنیا خداحافظی می کند و آنها هم که مانده اند افسرده شده اند 
 )autophobia( که چرا نجنبیده اند!  گرفتار نوعــی خاصی ازترس

شده ایم.
چند روز پیش خانمی وارد دفتر شــد. رنــگ و رویش پریده بود. 
حداقل آرایش خانم های همسن اش را نداشت. نه اثری از جراحی 
زیبایی و نه کیــف و کفش برند! تند تند امــا بریده حرف می زد. 
حوصله احوال پرسی را هم نداشت و به اسپند روی آتش می مانست.

حال فراریانی را داشت که از مصیبتی بگریزند! سریع نوشت و امضا 
کرد. آقا من دو ماهه باید آیلتس ۷.۵ بگیرم. گفتم بعید است. گفت 
من با همین بچه زیر بغل رتبه برتر ارشــد ]دانشگاه[ ّ امیرکبیرم. 
رشته مکاترونیک. حتماً می تونم. گفتم حتی اگر هم بشه الآن که 
همه دنیا رو کرونا بلعیده. گفت آقا من آیلتس بگیرم شــنا می کنم 

ازاین مملکت می رم!
 idea نفر دوم جوانی ســی و چند ساله بود. وارد دفتر که شد. گفت
board تــون خوبه. با نیشــخند گفت جالبه که شــما هم دنبال 
incubator-برنامه ای گروهی برای تســریع استارتاپ-هســتید. 
ناگفته پیدا بود که نخبه است. دانش آموخته دانشگاه شریف بود و 
آیلتس ۷.۵ می خواســت در عرض ۶ ماه. می گفت حماقت کرده ۶ 
ســال وقت اش را اینجا صرف دو تا اختراع اش کرده. آخرش هم 
به جایی نرسیده. می گفت ازبین همدوره ای هایش تنها ]دانشگاه[ 

ّشریفی یی هست که مونده. همه رفقاش قبلًا رفته اند!
این ها فقط دو نمونــه کوچک بود از صدها موردی که من در این 
چند ســال گذشــته تجربه کرده ام. دلیل وعلتش بماند که مثنوی 
هفتاد من کاغذ است. اما هر چه باشد وحشت ناک است. عدم تعلق 
به این خاک وجســت و جوی هر جا غیر از اینجا بین این نســل 

دهشت ناک است.
هر وقت موردی ازمهاجرت این نخبگان را می دیدم قلبم فشــرده 
می شــد اما دلخوشی ام به آمارهای بنیاد نخبگان بود که مهاجرت 
معکوس هم داشته ایم!  اما داستان از فرار نخبگان حادتر شده است. 
اینکه ایرانی ها رتبه نخســت خرید ملــک در ترکیه را از عراقی ها 
و ســوری های جنگ زده گرفته اند یعنــی عدم تعلق به این خاک 
شتاب گرفته است و فقط نخبگان نیستند که همه امیدهای خود را 

درکولــه ای می گذارند و می روند. در بین دهه ۸۰ ی هایی که تازه 
دانشجو شده اند اوضاع بدتر است و پاسخ ها بی پرواتر!

آمارهــا و اعــداد همه حقیقــت را تصویر نمی کننــد. دربی های 
پرسپولیس-استقلال را در ورزشگاه مملو از تماشاگر آزادی تصور 
کنید. حتی اگر نصف آمارهای ۱۵۰ تا ۱۸۰ هزار نفر خروج سالیانه 
دانش آموختگان ایرانی هم درست باشد، یعنی به اندازه یک دربی 

پرتماشاگ استقلال-پرسپولیس!  وحشتناک نیست؟
دوســتی که مدیرعامل یک استارتاپ موفق اســت، می گفت: با 
حقوق های ویژه و امتیازات خاص هم نمی توانیم برنامه نویس های 

ایرانی را بیش از ۶ ماه نگه داریم!
برخی مســوولین هنوز فکر می کنند آنها که می روند در ســودای 
عیش و نوش در ســواحل شــن های ســفید و زندگی شبانه در 
دیســکوهای غرب اند. شاید برخی باشند اما اغلب آنها در جست و 
جوی اندکی احترام و کمی افق روشن اند. والا زندگی در کانادا- که 

چون اژدهایی هفت سر در حال بلعیدن جوان ها و سرمایه های ملی 
ماست- با سرمای منفی ۳۰ درجه آسان نیست.

البته بر کانادا یا هرکشــور دیگری حرجی نیســت چون با تسهیل 
قوانین خود برای جذب نخبگان کشــورها در پی منافع ملی شان 

هستند.
جای تأســف است صداوســیمای ما هنوز با افتخار خبراز کشف و 
اختراع فلان دانشــمند ایرانی در فلان دانشــگاه غربی می گوید. 
باورکنیــد آن دانشــمند ایرانی ذهن واختراع اش در جهت رشــد 
ناخاص داخلی-GDP- آن کشوراســت. آیا بهترنیســت به جای 
 IMF - درخواست وام ۵ میلیارد دلاری از صندوق بین المللی پول
که با کارشــکنی آمریکا مواجه شده اســت،  دل آن ایرانی هایی را 
که هر ســال ۱۱ میلیارد دلار از این کشور خارج می کنند به دست 

آوریم؟
*مدرس دانشگاه و دکتری آموزش  

امید خزانی *

گزارش ســازمان برنامــه و بودجه با عنوان »تحلیل و بررســی 
وضعیت نیروی انســانی شــاغل در وزارت آموزش و پرورش، و 
پیش بینی مشمولان بازنشستگی تا سال ۱۴۰۶« نشان می دهد 
اوج بازنشستگی معلمان، مشاوران و مربیان بهداشت مدارس در 

سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ اتفاق خواهد افتاد.
بر اساس گزارش »تحلیل و بررسی وضعیت نیروی انسانی شاغل 
در وزارت آموزش و پرورش، و پیش بینی مشمولین بازنشستگی 
تا ســال ۱۴۰۶« که در ســال ۱۳۹۷ توسط معاونت امور علمی، 
فرهنگی و اجتماعی ســازمان برنامه و بودجه تهیه شــده است، 
جمعیت کارکنان وزارت آموزش و پرورش ۹۲۵.۳۴۸ نفر اســت 
که تا ســال ۱۴۰۶ در مجموع ۴۶۳.۲۷۲ نفر از آنان بازنشســته 

خواهند شد!
این در حالی اســت که وزارت آموزش و پــرورش در صفحه ۸ 
گزارش »یافته های آماری آموزش و پرورش در ســال تحصیلی 
۹۸-۱۳۹۷«، بــدون ذکــر جزییات کافی، تعــداد کارکنان این 
وزارتخانــه را ۸۵۹.۴۷۴ نفر اعلام کرده و علاوه بر آن صحبتی 
از تعداد بازنشســتگان و میزان نیاز به نیرو در رســته های شغلی 

مختلف نکرده است.
اختلاف آماری بین سازمان برنامه و وزارت آموزش و پرورش

تفاوت بین گزارش های آماری ســازمان برنامه و بودجه و وزارت 
آمــوزش و پرورش، دوباره معضل عــدم ارائه گزارش عملکرد و 
آمار دقیق و به روز توســط وزارت آمــوزش و پرورش به مردم را 

نمایان می سازد.
ســالنامه های آماری این وزارتخانه به صورت محدود درون ستاد 
وزارتخانه توزیع شده و دسترسی رسانه ها و دانشگاهیان به آن ها 
تقریباً غیرممکن اســت؛ مدیران وزارت آموزش و پرورش نیز به 
صورت مناسبتی و به تناسب موضوع سخنرانی و مصاحبه، آمار را 

به صورت محدود اعلام می کنند.
به نظر می رســد وزارت آموزش و پرورش باید توجه بیشتری به 

ارائه گزارش عملکرد و آمار به مردم و رســانه ها داشته باشد، تا 
بتواند مشــارکت هر چه بیشتر آنان را جهت پیشبرد اهداف خود 
جلب کند؛ متاســفانه آخرین اطلاعات آماری از وزارت آموزش و 
پرورش که به صورت عمومی منتشر شده، مربوط به سال ۱۳۹۷ 

)۲۰ ماه قبل( است.
 تعداد بازنشستگان آموزش و پرورش تا ۱۴۰6 ��

بر اساس پیش بینی سازمان برنامه و بودجه، جمعیت بازنشستگان 
آموزش و پرورش تا ســال ۱۴۰۶، ۴۶۳.۲۷۲ نفر خواهد بود که 
حدود ۷۱ درصد )۳۲۸.۴۲۶ نفر( از این تعداد قبل از ســال ۱۴۰۲ 

بازنشسته خواهند شد!
بیشترین میزان بازنشستگی معلمان در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
صــورت خواهد پذیرفت و طی آن ۱۱۱.۵۴۵ نفر معلم از آموزش 

و پرورش خارج می شــوند؛ پس از آن )سال های ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶( 
شــاهد ســیر نزولی در تعداد معلمان بازنشسته خواهیم بود و به 
صورت میانگین ســالیانه حدود ۱۸.۶۵۰ معلم بازنشسته خواهند 

شد.
البتــه نباید از کمبود نیرو و تأثیر بازنشســتگی نیروهای موجود 
در گروه شــغلی کیفیت بخشی غافل شــد؛ به ویژه آنکه آموزش 
و پرورش دچار بحران کمبود »مشــاور« و »مربی بهداشت« در 

مدارس است.
در ســال های اخیر برخی مدیران وزارت آموزش و پرورش خبر 
از کمبود حداقل ۲۷ هزار مشــاور و ۶ هزار مربی بهداشــت در 
مدارس داده اند؛ قطعاً آمار بالای بازنشســتگی در رســته شغلی 
کیفیت بخشــی در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ )۶.۳۵۰ نفر(، کمبود 
نیروی متخصص در زمینه »مشاوره« و »بهداشت« را تشدید، و 

شرایط در مدارس دولتی را بغرنج تر خواهد کرد.
امید اســت مجلس و وزارت آموزش و پرورش با در نظر گرفتن 
بودجه ای اضطراری، هر چه سریع تر نسبت به اتخاذ راهکارهای 
مناسب و اطلاع رسانی آنها به مردم اقدامات لازم را انجام دهند.

  بحران در راه است کمبود شدید معلم، مشاور و
مربی بهداشت در سال های 1400 و 1401

حکایت بودجه میلیاردی صداو سیما و 
مدار فردوسی پور!

 فروغی بالاخره لب باز کرد و در مورد حذف عادل فردوسی پور 
و نود حرف زد. جناب مدیر بر این باور اســت که عادل از مدار 
خارج شده بود و اگر می ماند، صداوسیما از هم می پاشید. داستان 
مدارجنابشــان و عادل در این یکی، دو روز زیاد دیده شد اما در 
گفت وگوی مدیر خیلی جوان شبکه سه، نکته ای کمتر دیده شد 
و آنهم این بخش از گفته های فروغی بود: »بلد هستند و رسانه 
دارند و رسانه هایشان هم زنجیره ای به هم متصل است. فضای 
مجازی دست ما نیست، ایشــان از همان طریق کار پرحجمی 

کردند و ادراکی در جامعه درست کردند.«
یاللعجب! در بودجه ســال ۱۴۰۰ برای صداوسیما بودجه ۲۶۱۹ 

میلیارد تومان پیشنهاد شده است. این سازمان ۴۸ هزار نیرو دارد 
بعد یکی از مدیران ارشــد تلویزیون از اینکه فضای مجازی در 

اختیارشان نیست، گلایه می کند.
می خواهید آقای فروغی، همه ما صفحه های مان در شبکه های 
اجتماعی را هم در اختیار شــما بگذاریم، تا خیالتان راحت شود 
و راحت به مدارتان برســید و هر کسی در خط شما نبود، اخراج 

کنید.
رییس صداوســیما می گوید که ما در رأس اعتماد مردم هستیم 
بعد مدیر شبکه سه می گوید، فردوسی پور و دوستانش در فضای 
مجازی کار می کنند و ادراکی در جامعه درســت کرده اند. حرف 

کدام تان را باور کنیم حضرات مدیر؟
البته که نویسنده این متن، با فروغی موافق است و فکر می کند 
که قدرت فضای مجازی به شدت رو به افزایش است و اعتماد 

به صداوسیما رو به کاهش.
این که مردم صدای فضای مجازی را قبول می کنند و شــما با 

آن دم دستگاه را نه، یعنی حرف تان خریدار ندارد. دهه ۷۰ یا ۸۰ 
تمام شد که فقط شما حرف می زدید و ما گوش می کردیم، الان 
یکی بگویید، دو تا می شنوید. به قول سلحشور آژانس شیشه ای: 

»دهه ات گذشته مربی«
مردم در فضای مجازی احتیاج نیســت در مدار کســی باشند. 
حرف خود را می زنند و نظرشــان را در معرض قضاوت دیگران 
می گذارند. در صداوسیما اما حرف زدن فقط حق یک عده است. 
در همیــن روزها در ماجرای برجام، هرکه به تلویزیون آمد علیه 

برجام حرف زد.
فروغی و دوســتان اگــر در تلویزیون درســت کار می کردند، 
از نداشــتن فضای مجازی گله نمی کردند امــا آنقدر انقلت در 
کارشان هســت که از اظهار نظر مردم در شبکه های اجتماعی 
گلایه مند هســتند و دل شان می خواهد این شبکه ها در انحصار 

خودشان باشد.
بامزه ماجرا اینجاســت که صداوســیمای رایگانی که در اختیار 

مردم اســت از چند شــبکه اجتماعی فیلتر شده که مردم برای 
استفاده از آن هزینه پرداخت می کنند، وحشت دارد.

کاش حساب رسی در این کشور وجود داشت. کاش قبل از فصل 
بودجه، مدیران مجبور می شــدند در مــورد بودجه مصرفی خود 
توضیح دهند. همین صداوســیما بگوید با این بودجه ای که در 
اختیار دارد چه کار در راســتای بهتر شــدن حال جامعه انجام 

داده است؟
آنقدر اوضاع تلویزیون درام اســت که مردم حاضر هستند برای 
هزارمیــن بــار تکرار پایتخــت را ببیند اما وقت خــود را خرج 

سریال های جدید تلویزیون نکنند.
تلویزیون محبوب مدیران صداوســیما، چیزی شبیه شبکه افق 
اســت و زیاد با دیگران حال نمی کنند. بر همین اساس تا وقتی 
تلویزیون در مدار سانسور و انحصار حرکت می کند و تنها صدای 

بخشی از جامعه را پوشش می دهد، داستان همین است.
منبع: عصر ایران

مصطفی داننده

بازتاب
چه کسانی می توانند داوطلب تزریق شوند؟

جزییات واکسن کرونای ایرانی 
وزیر بهداشت:

برگ برنده مان را برای دنیا رو می کنیم
محقق اصلی پروژه ساخت واکسن ایرانی کرونا، نسبت به نحوه انجام 

آزمایش های بالینی توضیحاتی داد.
در حالی که خبرهای متفاوتی از کشــورهای مختلف مبنی بر ساخت 
واکسن کرونا می آید، ساخت واکســن ایرانی کرونا هم در توسط سه 
پزشک وارد مرحله آزمایش های بالینی شده است و اگر نتایج آزمایشات 
آن خوب باشــد تا چند ماه آینده در دسترس شهروندان قرار می گیرد. 
مینو محرز، عضو کمیته علمی ســتاد ملی مقابلــه با کرونا و محقق 
اصلی پروژه ساخت واکسن از ویروس ضعیف شده در در گفت وگویی 
با خبرآنلاین نســبت به جزییات علمی این واکسن و نحوه ساخت آن 
توضیحاتی داد. محرز گفت: بــرای مرحله اول ۵۶ نفر در نظر گرفته 
می شــود و در مرحله بعدی باید روی حدود ۱۰۰ نفر کار شــود. این 
مرحله آزمایش روی گروه سنی ۱۸ تا ۵۰ سال انجام می شود و واکسن 
به کودکان و زنان باردار تزریق نمی شود. یعنی مقاومترین گروه سنی 
و آن هایــی که به شــکل بدون علامت ویــروس را پخش می کنند، 
تست می شوند. او افزود: برای داوطلب ها یک رضایتنامه درست شده 
است، هرکسی که داوطلب باشــد به شرطی که کووید نگرفته باشد، 
انتخاب می شود. آن ها را تست می کنیم که کووید آن ها منفی باشد و 

سلامتشان به طور کامل بررسی می شود. این پزشک توضیح داد: این 
افراد در یک هتل نگه داری می شوند که در مدت تزریق واکسن کووید 
نگیرند و باید تحت نظر باشند. یک بیمارستان سیار هم کنار هتل قرار 
می گیرد که پزشــک با تمام تجهیزات در آن حضور داشته باشد و این 
واکســن در دو نوبت تزریق می شود. بعد از تزریق نوبت اول داوطلبان 
توسط من و همکارانم کنترل می شوند، به علاوه این که یک پزشک 
در بیمارستان سیار آماده است. محرز عنوان کرد: معمولًا در این شرایط 
به داوطلبان جایزه ای هم در نظر گرفته می شود، اگر مشکلی برایشان 
پیش بیاید بیمه هستند و خدایی نکرده اگر مسئله حادتری پیش بیاید 
دیه داده می شود. محقق پروژه ساخت واکسن کرونا توضیح داد: ممکن 
اســت این اتفاق رخ بدهد، الان درحال چیدن مقدمات هستیم و اگر 
بهمن شــروع کنیم و سه مرحله آزمایش انسانی را اجرا کنیم و انشالله 
مؤثر باشد ساخت آن تا اردیبهشت یا خرداد زمان می برد. زمان رسیدن 
واکسن خارجی هم زودتر از تیرماه نخواهد بود. پس به نظر من با توجه 
به پولی که برای آن واکســن باید بدهند که تازه تیر به دست ما برسد 
ایــن کار خیلی به درد نمی خورد. چون آن واکســن به این زودی که 

نمی آید و گفتند ارسال آن به ایران تا تیرماه طول می کشد.

وزیر بهداشــت با بیان اینکه در خصوص واکســن کرونا کاری 
می کنیم کارستان و دنیا قبول خواهد کرد که ما یکی از پیشتازان 
واکسن ســازی هســتیم، گفت: بنده به شــدت روزهای آینده را 
روشن تر از اکنون می بینم و تردید ندارم برگ های برنده ای برای 

دنیا داریم که رو خواهیم کرد.
ســعید نمکی وزیر بهداشت  در نشســت با فرماندهان نیروهای 
مســلح و سازمان بسیج با اشــاره به همکاری و مشارکت خوب 
نیروهای مسلح با وزارت بهداشت در مسیر مبارزه با کرونا، اظهار 
داشت: بحث مدیریت کرونا فقط مربوط به وزارت بهداشت نیست، 
بلکه مربوط به مدیریت نظام جمهوری اســلامی است تا بتوانیم 
اقداماتی انجام دهیم و به مردم بگوییم که شرمسار شما نیستیم.

وی ادامــه داد: موضوع دیگر این اســت که به بیــرون از خارج 
سیگنال بدهیم که ما از شما جلوتر هستیم؛ ما اکنون از آمریکا پنج 
بر یک جلو هستیم؛ ضمن اینکه سختی های زیادی بر ما تحمیل 
شد و به اعتقاد بنده، بعد از قیام امام حسین )ع( در کربلا، بر هیچ 

امتی چنین سختی ها و ظلمی که این روزها بر ما شده، روا نشد.

وزیر بهداشت با اشاره به مشقت های زیاد وزارت بهداشت در تأمین 
وسایل حفاظتی در مقابل کرونا، خاطرنشان کرد: در روزهای اول 
شروع کرونا، ماسک و لباس می آوردیم، اما در فرودگاه اجازه ورود 
به ما نمی دادند یا در خصوص واکسن آنفلوانزا از کشور فرانسه این 
واکسن را آوردیم، اما در فرودگاه اسپانیا، آمریکا نگذاشت بیاوریم؛ 

در حالی که اکنون ما پنج بر یک از آمریکا جلو هستیم.
نمکی با اشــاره به نقش و مشارکت مردم در مبارزه با کرونا، بیان 
داشــت: تا زمانی که دعای نیمه شــب یک مادر شهید و آه یک 
جانباز قطع نخاع وجــود دارد، ما در نمی مانیم. امروز در نقطه ای 
قرار داریم که یکی از نقاط خیلی حســاس کشور را شاهد هستیم 
و چنین اپیدمی هر ۱۵۰ سال یکبار کشوری را تهدید می کند و با 
خداوند عهدی بســته ایم تا مردم این سرزمین در لوای جمهوری 
اسلامی، احساس حقارت نکنند.وی با اشاره به اقدامات قابل توجه 
در تأمین امکانات لازم برای درمان بیماران کرونایی در کشــور، 
افزود: ما ظرف دو ماه رمدسیویر و فاویپراویر را در ایران ساختیم؛ 
ضمن اینکه پنجاه و شــش روزه ماسک تولید کردیم و توانستیم 

آن را نیز صادر کنیم. 

مرگ مبهم ماده ببر سفید باغ وحش 
ارم و چند پرسش

درپی انتشار خبر تلف شدن ماده ببر سفید باغ وحش ارم بر اثر نزاع 
بــا ببر بنگال نر این باغ  وحش گمانه زنی هــای زیادی درباره علت 
مرگ این ببر شده است. یک کارشناس حیات وحش می گوید: جای 
تعجب دارد که باغ وحش ارم اعلام کرده است که ببر نر حصار بین 

دو قفس را شکسته و به ماده ببر سفید حمله کرده است.
 جمعه ) ۱۴ آذر ماه( فاطمه برنا - رییس اداره حفاظت محیط زیست 
شهر تهران - خبر داد که بر اساس اعلام مدیر باغ وحش ارم ماده 

ببر سفید این باغ وحش صبح همان روز در نزاع با ببر نر تلف شده 
است. در بخشی از گزارش ارسالی باغ وحش آمده است که ببر نر در 
روز یکشنبه )۹ آذرماه( پس از شکستن و تخریب حصار مجاور محل 
نگهداری ببر ماده وارد محدوده نگهداری این حیوان شده و به نزاع با 
آن پرداخته است. عبدالله سالاری در گفت و گو با ایسنا، ضمن اشاره 
به اینکه سه قلاده ببر در باغ وحش ارم نگهداری می شدند، گفت: دو 
ماده ببر به نام های »کوئین« )ماده ببر سفیدی که روز گذشته تلف 
شد( و »آفتاب« )ماده ببر سیبری( در یک قفس مشترک با یکدیگر و 
در کنار قفس جداگانه »بریو« )ببر نر بنگال این باغ وحش( نگهداری 
می شدند. وی ادامه داد: آنچه مدیریت باغ وحش ارم و اداره حفاظت 

محیط زیســت شهر تهران اعلام کرده اند حاکی از آن است که ببر 
بنگال نر حصار بین این دو محفظه را شکسته و وارد قفس ماده ببرها 
شــده و در نزاع با کوئین )ماده ببر سفید( آن را زخمی کرده که در 
نهایت منجر به مرگ آن شده است این در حالیست که حصار بین 
این دو قفس دوجداره است و شکسته شدن این حصار توسط ببر باغ 
وحش ارم جای تعجب دارد. سالاری همچنین تصریح کرد: بر فرض 
اینکه ببر بنگال نر توانسته باشد این حصار را شکسته و وارد قفس دو 
ماده ببر باغ وحش ارم شده باشد، جای سوال دارد که چطور تنها به 
ماده ببر سفید آسیب رسانده و با ماده ببر سیبری که در همین قفس 

نگهداری می شده کاری نداشته است؟ 
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

حوادث

فرمانده انتظامی شهرســتان 
مراغه گفت: اقــدام به موقع 
و هوشــمندانه پلیــس مانع 
خودکشی یک جوان ۲۸ ساله 

در این شهرستان شد.
آلهوردیان  رمضان  سرهنگ 
در تشــریح ایــن خبر گفت: 
عوامل گشت یگان امداد این 
فرماندهی در حال گشت زنی 
در یکی از خیابان های اطراف 
صوفی چــای مراغه به یک 
پراید  سواری  خودرو  دستگاه 
نامتعادل در  که به صــورت 
حال حرکت بوده مشــکوک 
شده و آن را متوقف می کنند.

وی افــزود: عوامل گشــت 
یــگان امداد، پــس از توقف 

خودرو متوجه می شــوند که 
مساعدی  حال  خودرو  راننده 
نــدارد و بلافاصله او را برای 
نزدیک  بیمارستان  به  درمان 

محل انتقال می دهند.
این مقــام انتظامی ادامه داد: 
با توجه به شــرایط جسمی و 
روحی این راننده، مشــخص 
می شــود که وی بــه قصد 
زیادی  مقادیــر  خودکشــی 
قــرص مصرف کــرده، که 
برای  اقدامــات  بلافاصلــه 
درمــان وی آغــاز و جوان 
پس از چندین ساعت تلاش 
بــرای درمان به حالت عادی 
برگشــته و از مــرگ حتمی 

نجات می یابد.

 خودکشی
 پسر جوان
 مراغه ای
در پراید

پزشکان 
بیمارستان 

دولتی بابل 
سقط جنین 

می کردند

عامل انتشار تصاویر خصوصی مردم در 
فضای مجازی بازداشت شد

رییس پلیس فتا پایتخت از کشــف یک پرونــده ایجاد مزاحمت 
خبــر داد و گفت: مجرمی که در مدت کوتاهی با انتشــار تصاویر 
خصوصی افــراد بیش از ۳۰ هزار دنبال کننــده جذب کرده بود، 
شناسایی و دستگیر شــد. ســرهنگ داود معظمی گودرزی روز 
یکشنبه در تشریح این پرونده افرود: با مراجعه یکی از شهروندان 
به پلیس فتا و ارائه شــکایت مبنی بر انتشار تصاویر خصوصی و 
مزاحمت برای وی در شــبکه اجتماعی اینســتاگرام، پرونده اولیه 

تشکیل و موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت.
رییس پلیــس پلیس فتا پایتخت ادامه داد: بــا توجه به اظهارات 
شــاکی و بررســی های اولیه و اقدامات تخصصی صورت گرفته 
توســط کارشناسان این پلیس مشخص شــد متهم با ایجاد یک 
صفحه کاربری در اینســتاگرام اقدام به انتشار تصاویر خصوصی 

شاکی با هدف مزاحمت و انجام اعمال غیراخلاقی کرده است.
این مقام انتظامی گفت: در ادامه مشــخص شــد مجرم در مدت 
کوتاهی با انتشــار تصاویر خصوصی افراد بیش از ۳۰ هزار دنبال 
کننده جذب کرده اســت، باتوجه به اهمیت موضوع کارشناســان 
پلیــس فتا با پیگیری های ســایبری، اقدامات فنی و مهندســی 

اجتماعی، منتشــرکننده تصاویر خانم جوان را که ساکن یکی از 
استان های غربی کشور بود شناسایی و پس از هماهنگی با مراجع 
قضایی و اخذ مجوزهای لازم با همکاری مأمورین استان مربوطه 

متهم را دستگیر به پلیس فتا منتقل کردند.
وی افزود: این مجرم اینترنتی که مرد جوانی بود با مشــاهده ادله 
و مســتندات مربوطه اتهام وارده را پذیرفــت و ضمن اعتراف به 
جرم ارتکابی، انگیزه خود را جذب مخاطب و افزایش تعداد بازدید 
کننــدگان عنوان کرد و اظهار داشــت قصد داشــتم با این کار با 
سرعت بالایی تعداد فالوورهای خود را افزایش دهم و از این اقدام 

پشیمان هستم.

تصویربــردار خانــم مانکن هــای زنده در 
کرمانشاه دستگیر شد.

رئیــس پلیــس امنیت عمومی اســتان از 
دستگیری فردی که اقدام به تصویربرداری 
از مانکن هــای زنده یک واحد صنفی کرده 
بود، خبر داد. ســرهنگ "حسن حیدری" 
اظهار داشــت: پس از پلمــب واحد صنفی 
که صاحب آن برای معرفی پوشاک خود از 
مانکن های زنده )خانم( اســتفاده کرده بود، 
شناسایی دیگر عوامل مرتبط در دستور کار 

پلیس امنیت عمومی استان قرار گرفت.
وی ادامه داد: در همین راســتا شــخصی 
کــه از مانکن زنده خانــم تصویربرداری و 
فیلمبرداری کرده بود نیز شناســایی و پس 

از هماهنگی با مقام قضایی دستگیر شد.
سرهنگ حیدری ادامه داد: ماموران پلیس 

اداره نظــارت بر اماکــن عمومی همچنین 
نسبت به پلمب آتلیه وی نیز اقدام کردند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان کرمانشاه 
ادامه داد: از آنجایی که اقدام صاحب مغازه و 
فرد تصویربردار با شئونات اخلاقی، فرهنگی 
و اسلامی مغایرت داشت، ماموران پلیس با 
همکاری بازرسی اتاق اصناف اقدام به پلمپ 

این اماکن کردند.
وی خاطرنشــان کرد: بدون شــک اقدام 
صاحب مغــازه در اســتفاده از مانکن های 
زنده خانم و انتشــار تصاویر آنها در فضای 
مجازی و همچنین فرد تصویربردار اقدامی 
مغایر با اخلاق اسلامی و خلاف شرع، تلقی 

می شود.
ســرهنگ حیدری در پایان از ارجاع پرونده 
واحدهای صنفی متخلف به دستگاه قضایی 

برای ســیر مراحل قانونی و رسیدگی های 
بیشــتر خبر داد. دادستان عمومی و انقلاب 
استان کرمانشــاه از دستگیری چهار نفر از 
عوامــل تهیه فیلم های مبتــذل در اماکن 

تاریخی کرمانشاه خبرداد.
شــهرام کرمی با اعلام این خبر اظهارکرد: 
اخیــراً کلیپ هایی از کرمانشــاه در فضای 
مجازی منتشر شده که در یکی از آنها یک 
مغازه عرضه پوشــاک از مانکن زنده خانم 
بدون حجاب اســلامی برای تبلیغات خود 

استفاده می کند.
وی افزود: همچنین در کلیپ مبتذل دیگری 
یک مدلینگ زن در یکی از بناهای تاریخی 
استان که جنبه مذهبی دارد و مورد احترام 
مردم کرمانشــاه است، برنامه تبلیغاتی اجرا 

می کند.

بازداشت متهم پرونده خانم مانکن های زنده در کرمانشاه

دو جوان ۲۹ ســاله که از پنجشنبه خبری از 
آنها در دست نبود، ظهر روز ۸ آذر در حالی در 
یک منزل مسکونی در محله سادات پیدا شدند 
که دو روز از مرگشــان می گذشت. بر اساس 
شــنیده ها، در اتاقی که اجســاد یافت شدند، 
یک بخاری روشن بدون دودکش قرار داشته 
اســت. خبر مرگ دلخراش مسعود زارعی که 
دو مدرک کارشناسی داشت و ابراهیم )علی( 
خوش اقبال که در کارخانه رینگ اســپرت کار 
می کرد، در گفتگو با خانواده و دوستان این دو 
ورزشکار که از بهترین فوتبالیست های فارس 
بودند، ماجرا را دنبال کردیم. مسعود با برادرش 
در حال تماشای بازی پرسپولیس است. نیمه 
اول بــازی به پایان رســیده که تلفنش زنگ 
می خورد. به اتاقش می رود. لحظاتی بعد لباس 
می پوشــد و از درِ دیگر اتاق که در حیاط خانه 
باز می شــود، بیرون می رود. دوستش علی به 
دنبالش آمده اســت. مستأجر خانه ای که علی 

خریده، آنجا را تخلیه کــرده و حالا آنها قرار 
اســت به آن سر و سامانی دهند. چرا که قرار 
است علی به زودی ازدواج کند. علی و مسعود 
۲ فوتبالیست معروف فارس در هوای بارانی و 
سرد آن روز در خیابان گشتی می زنند، ساعت 
۱۸: ۳۳ پیتزا می خرند و به خانه علی می روند. 
آن ها همراه خود یک بخاری و دودکشی یک 
متری هم برده اند. اما به خانه که می رســند، 
تازه متوجه می شوند که سوراخ لوله دودکش 
به جای دیوار در سقف تعبیه شده است. پیش 
خود فکر می کنند: »ما که نمی خواهیم امشب 
را بمانیم و بیداریم؛ مشــکلی پیش نمی آید.« 
اما غافــل از این که گاز مونواکســید کربن 
بــی رحمتر و خطرناکتر از آن چیزی هســت 
کــه فکر می کنند. آن ها شامشــان را در یک 
فضای دوســتانه، اما بی امکانات می خورند. 
کم کم احســاس خواب آلودگی می کنند؛ اما 
فکر می کنند از سنگینی بعد از شام است. دراز 

می کشند، ساعت ۲۲ با هم سلفی می گیرند و 
تا ساعت ۲۲: ۴۵ به دوستانشان پیام می دهند. 
هر دو مشغول تلفن همراهشان هستند که ...

ساعت ۲۳ یکی از دوستان مسعود با او تماس 
می گیرد؛ اما جوابی دریافت نمی کند.

گاز مونواکســید کربن کار خودش را کرده و 
با هموگلوبین خونشــان ترکیب شــده است. 
مســعود ۲ - ۳ متر خودش را به ســمت در 
می کشد تا شــاید بتواند دستگیره در را بگیرد 
و آن را بــاز کند؛ اما از هــوش می رود و این 
۲ فوتبالیســت معروف فارس فوت می کنند. 
محمدحســین کچویی مدیــر اورژانس ۱۱۵ 
نی ریز در این باره می گوید: »مســمومیت با 
مونواکسید کربن )CO( می تواند باعث سردرد، 

گیجی و باریک بینی )که در آن همه چیز را در 
اطراف مانند تونل می بینید( و نیز کبودی لب ها 
و ناخن ها شــود. در این حالت، پس از دقایقی 
فرد مســموم و ســپس باعث مرگ می شود. 
میل ترکیبی منواکســید کربن با هموگلوبین 
بسیار بیشــتر از اکســی ژن بوده و در خون با 
هموگلوبین ترکیب پایداری تشکیل می دهد. 
به تدریج با بالا رفتن میزان مونواکسید کربن 
در خون، میزان هموگلوبین آزاد و در دسترس 
برای انتقال اکسیژن کاهش یافته و در نتیجه 
اکسیژن رسانی به بافت های بدن از جمله مغز 
را کاهش می دهد و ســبب بروز مســمومیت 
شده، سیستم عصبی دچار اختلال می گردد و 
قدرت هر گونه اقدامی از فرد مســموم سلب 

می شود. هموگلوبین که بخشی از سلول های 
قرمز خون و حامل اکســیژن به بافتهای بدن 
است، با مونواکسید کربن )CO( بسیار سریعتر 
از اکسیژن ممزوج شده و بنابراین هیچ مکانی 
برای حمل اکســیژن توسط هموگلوبین باقی 

نمی ماند.«
مرگ علی در خانه مجردی / قرار بله برون  ��

بهم خورد
به گفته کچویــی، وقتی فضا کوچک و بدون 
درز باشد، مونواکسید کربن بسیار سریع عمل 
می کنــد و در مدت کوتاهــی می تواند حتی 
منجر به مرگ دســته جمعی در حالت بیداری 
شــود. مثل مواردی که خود ما شــاهد مرگ 
فــرد گاز گرفته در حمــام بودیم. حالا جمعه 

است و خانواده ها نگرانشان شده اند. قرار است 
جمعه شــب مراسم بله برون علی باشد. اما با 
نزدیک شدن به شــب، دیگر گوشی هایشان 
هم از بس زنگ خورده، خاموش شــده است. 
به ناچــار خاله علی که واســطه این وصلت 
اســت، با خانواده عروس تماس می گیرد و با 
عذرخواهی می گوید علی ناپدید شــده است. 
آن ها حتی نشــانی خانه علی را به درســتی 
نمی داننــد و اصلًا فکر نمی کنند آنجا باشــد. 
خانواده مسعود هم حدس زده اند که او با علی 
بیرون رفته باشد. چون موتورسیکلتش در خانه 
بود و علی هم همزمان با او ناپدید شــده بود. 
در این بین دوســتان نزدیکشان هم نگران و 
پیگیر ماجرا شده اند. صبح شنبه پدر مسعود و 
دوستان این دو جوان از طریق نیروی انتظامی 
و دادگســتری پیگیر آنها می شــوند. از طرف 
مراجع قضایی نامه ای را به مخابرات می برند 
و از طریق ردیابی گوشی تلفن همراه مسعود، 

حوالی مکان مشخص می شود. آن ها با پرس 
و جو از اهالی کوچه ای در محله سادات، سعی 
می کنند خانــه علی را پیدا کنند؛ اما کســی 
اطلاع ندارد. تا این که بالاخره یک پیرمرد در 
نزدیکی خانه علی، این خانه را به آنها نشــان 
می دهد. ســاعت ۱۳ روز شنبه ۸ آذرماه است 
که یکی از دوستان آنها از دیوار بالا می رود و 

در را به روی بقیه باز می کند...
ســاعت ۱۴: ۳۰ اســت که پا بــه این کوچه 
خانه شــان  درِ  دم  همســایه ها  می گــذارم. 
ایستاده اند، نگاه و پچ پچ می کنند. وارد کوچه 
فرعی می شوم که خانه علی در آن است. شاید 
۴۰ - ۵۰ نفر از دوستانشــان در کوچه جمع 
شده اند و با گریه و زاری ناباورانه به درِ خانه ای 
نگاه می کنند که دو دوستشان برای همیشه در 
آن به خواب رفته اند. مأموران نیروی انتظامی 
جلوی در ایســتاده اند و اجازه ورود به کســی 

نمی دهند. آمبولانس دارالرحمه سر می رسد...

مرگ دلخراش 2 فوتبالیست فارس در خانه مجردی

مردم با ثبت کمپین های متعدد در ســامانه فارس من 
خواستار برخورد جدی با سایت های شرط بندی شدند. 
این گزارش به بررسی ساز و کار سایت های شرط بندی 
در گام اول یعنی جذب مخاطب می پردازد که مهم ترین 
و در عین حال مخرب ترین مرحله است، هدف این قائله 
مجازی فقط آلوده کــردن جوانان ایرانی به فعل حرام 
قمار نیست. پولشویی، مواد مخدر، قاچاق دختران جوان 

از اجزای اصلی این سناریوی خطرناک است.
برای جمع کردن فالوئر دست به هر کاری می زنند، پول 
حرام قمار آنقدر زیرزبانشان مزه کرده و ته مانده غیرت 
و وجدانشــان را هم نشــانه گرفته که حاضر می شوند 
برای افزایش دنبال کنندگان، لایوهای زننده بگذارند. 
لایوهایی که گاهی صدها هزار بیننده دارد. آنقدر حیا را 
خورده و آبرو را قی کردند که باز هم برای جذب فالوئر، 
حاضر می شوند نامزد خود را وارد رابطه ساختگی با یکی 
دیگر از شــاخ های اینستاگرامی کنند و جوان بی هدف 
در دنیای بی سر و ته اینستاگرام را با این جنجال های 
فاسد با خود همراه کنند... ماجرا همین قدر تلخ است و 

همین قدر دردناک...
شاید در شبکه اجتماعی اینســتاگرام چشمتان به این 
ویدیوها خورده اســت، اما اشتباه است اگر تصور کنید 
ماجرا به یک ســرگرمی ســاده ختم می شود. داستان 
عمیق تر از آن چیزی اســت کــه فکرش را می کنید و 
عقبه همه این پست های جنجال برانگیز یک مافیای 
بزرگ و ســازمان دهی شده به نام مافیای سایت های 
شرط بندی است. مافیایی که مدت هاست با استفاده از 
بستر اینستاگرام و با جذب شاخ های مجازی به ترکیه 
شــبکه بزرگ تبلیغاتی برای خودش دســت و پا کرده 
است. استراتژی گردانندگان ســایت های شرط بندی 
یکی است؛ افزایش اعضا و اما هر کدام یک تاکتیک را 
برای تحقق این هدف به کار می گیرند. اتاق فکر و ایده 
پردازی دارند و پشت هر پست به ظاهر اتفاقی آنها یک 
برنامه از پیش تعیین شده با تکیه برتکنیک های دقیق 
روانشناسی است. با همین شگردها بعد از مدتی تبدیل 
می شوند به سلبریتی های مجازی و افزایش محبوبیت 
در میان دنبال کنندگان شان هاله ای از اعتبار برای آنها 

ایجاد می کند.
در مرحلــه بعد با اتکا به این اعتبــار مجازی جمعیت 
زیــادی از دنبال کنندگان را ترغیب به صرف پول های 
خود در ســایت های شــرط بندی و کازینوهای آنلاین 
می کنند. افسار جوانان را طوری به دست می گیرند که 
بعد از مدتی طرف چشــم باز می کند و می بیند طعمه 
این اینفلوئنســرهای از خدا بی خبر شــده و هست و 
نیستش بر باد رفته اســت. حالا "سرطان اجتماعی" 
بهترین تعبیر برای حکایت این روزهای جوانان ایرانی 
و سایت های شــرط بندی است. مردم در کمپین های 
متعددی که در سامانه فارس من خبرگزاری فارس ثبت 
کرده اند خواستار رســیدگی جدی مسئولان به پدیده 

سایت های شرط بندی شدند.
این قائله مجازی فقط به قمار و شرط بندی ختم  ��

نمی شود

در این گزارش به ســاز و کار ســایت های شرط بندی 
در گام اول یعنــی جذب مخاطــب می پردازیم. خان 
اول سایت های شــرط بندی مهم ترین و در عین حال 
مخرب ترین مرحله است، هدف این قائله مجازی فقط 
آلوده کردن جوانان ایرانی به فعل حرام قمار نیســت. 
پولشــویی، مواد مخدر، قاچاق دختران جوان از اجزای 
اصلی این سناریوی خطرناک است و ماجرا بغرنج تر هم 
می شــود وقتی در دراز مدت اثرات اجتماعی این بازی 
کثیف را درتغییر سبک زندگی جوانان می بینیم. وقتی به 
دست آوردن پول آسان و بدون زحمت، فساد اخلاقی، 
اباحه گری، کشف حجاب، هم باشی جنسی جزو ایده 
آل های دنبال کنندگان این شاخ های مجازی می شود.

جنجال هــا، اتاق فکر قماربازان اینســتاگرام و  ��
لشگر فالوئرها

هدف نهایــی قماربازان اینســتاگرامی؛ افزایش دنبال 
کننده هاست. آن ها خیلی خوب می دانند در هر مرحله از 
ایــن بازی چه برگی را برای مخاطب رو کنند. با ایجاد 
حاشیه، جنجالی در اینستاگرام راه می اندازند و میلیون ها 

نفر را به سمت پیج شاخ های مجازی می کشانند.
فقط کافیست حاشیه های جنجالی یک ماه قبل فضای 
مجازی را مــرور کنید. پویان مختاری؛ جوانکی آس و 
پاس که بعد از دو ســال مهاجرت به ترکیه، راه اندازی 
ســایت شرط بندی و خالی کردن حساب جوانان نادان 
زندگی لاکچری برای خودش دست و پا کرده است و 
با دختری به نام نیلــی زندگی می کرد، با یک جنجال 
اینستاگرامی و به قول خودشان کات کردن، در چند روز 

چند هزار نفر را به فالوورهایشان اضافه می کند.
در حالــی که تــا چند وقت قبــل با پســت هایی از 
خصوصی ترین لحظات زندگی شان و تفریحات آنچنانی 
جوانــان را با خــود همراه کرده بودنــد، به این نتیجه 
می رسند که هر کدام به تنهایی ادامه راه را پیش بروند 
و با سایت های شرط بندی و گذاشتن کلاهی گشاد بر 

سر جوانان و گرفتن پولشان طی مسیر کنند.
در همیــن زمان کــه یکی بر طبــل جدایی می کوبد 
برادرش که صاحب یکی دیگر از ســایت های شــرط 
بندی اســت برای عقب نماندن از پروژه افزایش دنبال 
کنندگان، عروسی لاکچری راه می اندازد و کلیپ های 
عاشقانه شــان موتور جست و جوی اینســتاگرام را پر 
می کند. همه این جنجال ها نه اتفاقی که برنامه ریزی 
شده اســت و هدف نهایی آن افزایش لشگر فالوورها 
اســت، لشگر فالوورها و سرمایه اجتماعی را که با خود 
همراه کردند با تبلیغ سایت های شرط بندی، آن ها را به 

سرمایه اقتصادی تبدیل می کنند.
تاکتیک جذب چهره ها برای ســایت های شــرط  ��

بندی از ریحانه پارسا تا مهراد جم
دلال های میز قمار این روزها دریک بازی تازه دســت 
گذاشــتند روی چهره های هنری معروف و جذب آنها 
به ســایت های شرط بندی. از بازیگر گرفته تا خواننده. 
مهاجرت ریحانه پارســا به ترکیه و جنجال ارتباطش با 
گرداننده یکی از ســایت های شرط بندی و پست هایی 
که در این چند روز میلیون ها بار توســط ایرانی ها دیده 

شد، نمونه ای از شگرد تازه این کلاه برداران است.
در همین گیر و دار خبر مهاجرت مهراد جم خواننده پاپ 
و ارتباطش با دنیــا جهابخت؛ یکی دیگر از چهره های 
معروف سایت های شرط بندی همه نگاه ها را به سمت 
خود می کشــاند. تا دو هفته دنیا و مهراد جم با نمایش 
لحظات خصوصی زندگی و عاشقانه های نمایشی شان 
می شــوند برند اینســتاگرام و کار به جایی می رسد که 
تعداد فالورهــای خانم قمارباز اینســتاگرامی از هفت 
میلیــون به ۱۰ میلیون نفر می رســد. یکی با اندامش 
عرض اندام می کند وآن یکی با صدایش. جمعشان که 
جمع می شود شروع می کنند به تبلیغ سایت شرط بندی. 

خیلی شیک و مجلسی.
بازی با تابوها، چالش های جنسی و هتک حرمت  ��

اعضای خانواده
غیرت برای قماربازان اینستاگرامی واژه غریبه ای است، 
آنقدرکه حاضرند تتمه آن را هم برای جذب مشــتری 
بیشــتر و پول بیشــتر بر باد دهند. »میــلاد حاتمی« 
کــه خودش را یکــی از چهره های پرنفــوذ در ترکیه 
می داند حالا از آن ور آب، دســت گذاشته روی تابوها 
و هنجارهای عرفــی و اجتماعی خانواده های ایرانی و 
چالــش راه می اندازد. یک روز چالش پایین کشــیدن 
شــلوار اعضای خانواده جلوی دوربین را راه می اندازد و 
یک روز از جوان ها می خواهد جلوی پدر و مادرشــان 
با خارج کردن باد از شــکم هتک حرمت کنند، از این 
هنجار شــکنی فیلم بگیرند و برایش بفرســتند. برای 
بهترین و خنــده دارترین فیلم چالش هم جایزه تعیین 
می کند. محتواهایی که در اینستاگرام کلاس پیچش را 
پایین بیاورد و ممکن است مورد انتقاد برخی هوادارانش 
قــرار بگیرد در کانال تلگرامی اش منتشــر می کند که 

دنبال کنندگانش محدودتر از اینستاگرام هستند.
البتــه کار به بازی بــا تابوها و زیرپاگذاشــتن حرمت 
اعضای خانواده ختم نمی شــود. در مرحله بعد چالش 
جنسی راه می اندازد، از دختران جوان گمراه می خواهد 
در چالش جنسی شرکت کنند و برایش فیلم بفرستند. 
از جذابیت های جنســی برای جذب مخاطب استفاده 
می کنــد و در کانالش می گوید اگر می خواهید ۱۰ فیلم 
خوب از فلان چالــش را برایتان در کانال بگذارم، این 
کانال را دســت به دســت کنید، تعداد اعضا که به ۶۰ 
هزار نفر رســید چالش ها را بارگزاری می کنم. در کمتر 
از چند ســاعت تعداد اعضا ۶۰ هزار نفر می رسد برای 
بوالهوســی و دیدن چند ویدیو. حــالا میلاد حاتمی و 
ادمین ها کار خودشــان را شــروع می کنند. اول یک 

فیلم میکس شــده کوتــاه از زندگی لاکچری خودش 
منتشر می کند و بعد می نویســد امشب در میز انفجار 
سایت شرط بندی برایتان جایزه گذاشتیم. شرکت کنید، 
برنده شــوید و حالش را ببرید. جوان هایی که مسحور 
این بازی نمایشــی شدند به طمع به دست آوردن یک 
زندگی لاکچری میلیون میلیون پول ناقابل را به حساب 

سایت های شرط بندی می ریزند.
نوجوانانی که قربانی می شوند! ��

این روزها که به دلیل کرونا و آنلاین شدن کلاس های 
درس، دست هر نوجوانی یک گوشی تلفن همراه است، 
بی بند و باری در فضای مجازی برای تبلیغ سایت های 
شرط بندی تبعات تلخی به همراه دارد. صدها نوجوان 
دنبال کننده پیج این قماربــازان نه تنها دچار انحراف 
جنسی در حســاس ترین سن شده که ممکن است در 

این سن و سال کم وارد دنیای قماربازها هم شوند.
بیو پیج را بکش بالا تا بدبخت شوی ��

نمایش ثروت پوشــالی و اســتفاده از کارگران جنسی 
جلوی دوربین یکی از مهم ترین شگردهای قماربازان 
اینســتاگرامی است که بســیاری از چهره های قمارباز 
بــه آن علاقه خاصی دارند. دســته های دلار و یورو را 
جلوی دوربین به نمایــش می گذارند و در هر نمایش 
ثروت یک یا چند کارگر جنســی هم به صورت نیمه 
برهنه حضور دارند. ساشــا ســبحانی در جت به ظاهر 
شخصی اش خودش را خوشــبخت ترین می داند و زیر 
همان پســت با یک جمله که با ما میلیونر شــو جوان 
بی هدف را با رویای یک شــبه ره صدســاله رفتن به 
دنبال خود می کشد. همه شــان یک جمله مشترک را 
پایین پست هایشان تگ می کنند؛ بیو پیج را بالا بکش 
و خوشبخت شو. بیو را بالا کشیدن همانا وبدبخت شدن 

همانا.
بازوی رسانه ای سایت های قمار کیست؟ ��

این قصه ســر دراز دارد. شــبکه مافیایی سایت های 
شــرط بندی نیاز بــه یک بازوی رســانه ای هم دارد. 
کســی که بتواند با یک بازی هنرمندانه رسانه ای هر 
روز به جمع دنبال کنندگان چهره های اینســتاگرامی 
اضافه کند. مأموریــت تحقق این هدف مهم و حیاتی 
برای گردانندگان سایت های قمار را به »امین فردین« 
سپرده اند. خبرنگار خودخوانده ای که چند وقت قبل به 
آن ور آب مهاجــرت کرد و با راه اندازی کانال یوتیوبی 
و بــه قول خودش افشــاگری از ارتباطــات بازیگران 
و ســلبریتی ها در دنیای مجازی شــهرتی دست و پا 
کرد. او بارها بدون ســند و مــدرک درباره چهره های 

مشــهور جنجال سازی کرده اســت. بعد از مدتی ادعا 
کرد پشت پرده سایت های شرط بندی را افشا می کند. 
اما خبری از افشــای پشت پرده نبود. او خودش پشت 
پرده قمار آنلاین اســت؛ هم دســتی در پولشــویی و 
شــبکه قمار و شــرط بندی دارد و هم وظیفه داغ نگه 
داشتن تنور حاشیه را به عهده گرفته است. این فردی 
بازوی رسانه ای سایت های شــرط بندی است و پول 
آنچنانی می گیرد تا توجه ها را به شــاخ های اینستا که 
سایت قمار دارند جلب کند. خبرنگار خودخوانده توانایی 
رسانه ای عجیبی در راه انداختن جنجال و حاشیه دارد. 
هر شــب در لایو قماربازان اینستاگرامی بالا می آید و 
اینطور وانمود می کند که می خواهد مچشــان را بگیرد 
و ارتباطاتشــان را لو بدهد، مخاطب هم بی خبر از این 
هماهنگی قبلی این لایو را تا انتها تماشا می کند و بعد 
هم جذب پیچ اینفلوئنسرها می شود. امین فردین نصف 
راه را رفته و بقیه را به اداره کنندگان سایت های شرط 
بندی می سپرد که چه کنند پای مخاطب از همه جا بی 
خبر که عموماً جوان های ۱۸ تا ۳۰ ســاله هستند را به 

سایت های قمار آنلاین باز کنند.
وقتی کانال های تلگرام وطنی سایت قمار تبلیغ  ��

می کنند
اما همیشه پای اینستاگرام در میان نیست و ابزار تجارت 
سیاه سایت های شرط بندی شبکه اجتماعی تلگرام هم 
هســت. تلگرام پای ثابت و پر رنگ تبلیغ سایت های 
شــرط بندی است. سایت های شــرط بندی و ادمین 
هایشــان پول هنگفتی را برای تبلیــغ به ویزیتورهای 
تبلیغاتــی می دهند. ویزیتورها هم تمام تلاششــان را 
می کنند تا در کانال های پرطرفدار، لینک ســایت را با 
عکس و جملات هیجــان انگیز بگذارند. اینکه چطور 
می شود ادمین بسیاری از کانال های تلگرامی به راحتی 
سایت های شرط بندی را در کانال هایی با هزاران عضو 
تبلیغ می کنند و کســی جلوی فعالیت آنها را نمی گیرد 
جای سؤال دارد. مســئولان پلیس فتا، اعضای کمیته 
تعییــن مصادیق مجرمانه رایانه ای وهمه ســازمان ها 
و نهادهای مســئول پرونده ســایت های شرط بندی 
نمی دانند ســایت های قمارآنلاین با تبلیغ زنده اند و اگر 
جلوی تبلیغ این ســایت ها در کانال های وطنی گرفته 
شود درصد قابل توجهی از اعضای این سایت ها ریزش 

پیدا می کنند؟
شرط بندی بر سر چیست؟ ��

قماربازان در ســایت های شرط بندی بر سر همه چیز 
شــرط بندی می کنند. البته شــرط بندی بر سر نتیجه 
بازی هــای فوتبال لیــگ ایرانی و اروپایــی یکی از 
اصلی ترین شــرط بندی هاست. زمان به پایان رسیدن 
جهان، شــرط بندی بر ســر انتخابات آمریــکا، تعداد 
فوتی های روزانه بر اثر کرونا، شــرط بندی های خنده 
دار هم در این ســایت ها کم نیست. شرط بندی بر سر 

واکسن کرونا و هر موضوعی که فکرش را بکنید.
اعترافــات آقــای هزینــه و نقطــه اتصال همه  ��

سایت های شرط بندی
یکــی از قماربازها به نــام داوود هزینــه، در یکی از 

لایوهای اینستاگرامی اش اعتراف می کند و می گوید: 
»اگر ما از خوشی هایمان فیلم می گذاریم، لایف استایل 
زندگی مان را می گیریم و می فرستیم به این دلیل نیست 
که بخواهیم دل شــما را بسوزانیم. چرا باید این کار را 
انجام دهیم؟ شــما نباشید ما هم نیستیم. این بیزینس 
کاری ما و روش تجارت ما هست. از ما می خواهند که 

این کار را انجام دهیم.«
"شما نباشید ما نیستیم"؛ همین یک جمله سند مهمی 
اســت بر اثبات ایــن ادعا که پــول زندگی لاکچری 
گردانندگان سایت های شــرط بندی از جیب جوان ها 
و آنهایی اســت که سرمایه شــان را حرام سایت های 
شــرط بندی می کنند. اما چه کسی تعیین می کند که 
گردانندگان سایت های شــرط بندی چطور باید پیش 
بروند و چه باید کنند؟ چه کسی از داوود هزینه و امثال 
آن ها می خواهد که از تفریحات لاکچری شــان پست 

بگذارند؟
این پدر و پسر ��

سرنخ کلاف پیچیده سایت های شرط بندی و جنجال ها 
و حاشیه هایش در دستان یک پدر و پسر است. فردی به 
نام »مونتیگو« یا فرشید امیرشقاقی و پدرش »سعدالله 
امیرشقاقی«؛ ملقب به دکتر. پنل مادر همه سایت های 
شــرط بندی در دست این دو نفر است و تقریباً تمامی 
افرادی که در فضای مجازی ســایت های شرط بندی 
را تبلیغ می کنند بــرای مونتیگو و پدرش کار می کنند 
و براساس ســناریوهای آنها بازی می کنند. بسیاری از 
رپرها و خواننده های زیرزمینی از جمله سیجل، علیرضا 
جی جی، عرفان و دیدار، ســهراب ام جی، پارسا لیپ، 
رضا پیشــرو، سپهر خلسه، خشایار اس آ.هم به واسطه 
مونتیگو جذب ســایت های شرط بندی شدند و حالا یا 
خودشان پنل سایت شــرط بندی دارند یا موظفند در 
ازای گرفتن سود، سایت های شرط بندی را تبلیغ کنند. 
۶۰ درصد ســود از برد و باخت شــرکت کنندگان در 
سایت های شرط بندی به گردانندگان آن داده می شود.

پرونده سایت های شرط بندی مثنوی هفتاد من کاغذ 
است. افزایش سرسام آور سایت های قمار، گردش مالی 
و رقم های نجومی درآمد ســایت های شرط بندی در 
یک روز ثابت می کند مافیای شــرط بندی در طراحی 
برنامه هــای بلندمدت و کوتاه مــدت خود موفق بوده 

است.
ابهام پشت ابهام؛ از درگاه های پرداخت وطنی  ��

تا خروج روزانه ارز از کشور
ابهام های بسیاری در این خصوص وجود دارد. ساز و کار 
مالی سایت های شرط بندی چگونه است؟ سایت هایی 
که از خارج از کشور اداره می شوند چطور به درگاه های 
بانکی کشور متصل هســتند؟ چندسال از تاریخی که 
مسئولان عزمشان را برای برخورد با سایت های شرط 
بندی جزم کردند می گذرد اما صاحبان این سایت ها هر 
روز پولدارتر می شــوند، پرونده مالباخته ها در پلیس فتا 
هر روز قطورتر، باند پولشویی در ایران که نقش تسهیل 
گری برای داد و ستدمالی ســایت های شرط بندی را 

فراهم می کند هم هر روز قدرتمندتر.

پشت پرده تجارت سیاه 
قماربازها در اینستاگرام

بانــد بــزرگ ســقط جنین 
با تــلاش ســربازان گمنام 
امام زمان )عــج( در یکی از 
بیمارســتان های دولتی بابل 

شناسایی و متلاشی شد.
با تــلاش ســربازان گمنام 
امام زمان )عج( ســپاه استان 
و شهرســتان بابل و دستور 
دادســتان این شهرستان، در 
یک اقــدام اطلاعاتی و رصد 

چند ماهه، باند بزرگ ســقط 
جنیــن در شهرســتان بابل 

شناسایی و بازداشت شدند.
چنــد  اقــدام،  ایــن  در 
پرســنل و پزشــک یکی از 
بیمارســتان های بابل که در 
این اقــدام غیر قانونی دخیل 
بودند دستگیر و مقادیر زیادی 
دارو و آمپول های سقط جنین 

کشف و ضبط شد.
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در روزهایــی که بچه ها بایــد تا حد امکان برای 
رعایت ایمنی خود و جلوگیری ازابتلا به ویروس 
کرونــا درخانه بمانند، اپلیکیشــن »هپ« کانون 
جوانه های بانک ملی ایران می تواند فضایی شاد 

ومفرح برای آموزش و سرگرمی آنها باشد.
»هــپ« کانون جوانه هــای بانک ملــی ایران 
در کنــار ایجــاد محیطی ســرگرم کننده، دارای 
بخش هــای جذاب و آموزشــی مانند مدرســه 
اقتصــادی، مدرســه هوش مصنوعی، مدرســه 
کارآفرینی، مدرسه حقوقی، مدرسه همیار پلیس، 
بازی، فیلم و کارتون، قصه و آهنگ و... اســت 
کــه می تواند برای بچ ها آموزش و ســرگرمی را 
به صورت یکجا فراهــم کند. در بخش »بازی« 
این اپلیکیشن، کاربر علاوه بر تفریح و سرگرمی 
بــا فضــای کســب و کار و مفاهیــم اقتصادی 
آشنا می شــود و در بخش »فیلم و کارتون« در 
کنار نمایش کارتون هــای روز دنیا، می توانند با 
انیمیشــن های جذاب، مفاهیم اقتصادی و مالی 
را نیز آموزش ببینند. »مدرســه اقتصادی« یکی 

از بخش های این اپلیکیشــن است که اطلاعات 
بانکی و اقتصــادی را در قالب ویدیوهای جذاب 
و دیدنی به کودکان و نوجوانان آموزش می دهد. 
»مدرســه هوش مصنوعی« با در اختیار گذاشتن 
ویدیوهای آموزشــی در خصوص ساخت روبات، 
را در زمینه هــای روباتیک  خلاقیت نوجوانــان 
افزایــش می دهــد و کاربر پس از شــرکت در 
آزمون های مجازی و کسب نمره قبولی می تواند 
در کلاس های حضوری آموزشــی ساخت روبات 
نیز شرکت کند. »مدرســه کارآفرینی« بر محور 
آموزش و توانمندســازی کارآفرینان نوجوان در 
محورهای توســعه مهارت های فردی، سازمانی، 
بازرگانــی و فناوری اطلاعات و ارتباطات بوده و 
در قالب فیلم، موشــن گرافی، اینفوگرافی و متون 

آموزشی است.
کــودکان با بــازی بــه بانکــداری علاقه مند  ��

می شوند
فرزانی، عضو هیات علمی موسسه عالی آموزش 
بانکــداری بانــک مرکزی درخصــوص آموزش 

بانکداری از ســنین کودکی به خبرنگار ما گفت: 
تمام دنیا به ســمت الکترونیکی شــدن شــعب 
گام برداشــته اند و از مزایــای دیجیتالی شــدن 
اســتفاده می کنند و تمام کارهــای پرداختی خود 
را بــه صورت آنلایــن انجام می دهنــد. وی در 
ادامه افزود: فعالیت الکترونیکی شدن بانک ها به 
کاهــش نقدینگی کمک خواهد کــرد و وقتی از 
ســنین کودکی آموزش داده شود فرهنگ سازی 
نیز می شــود. در این اقدام، کــودکان با اقدامات 
الکترونیکی بانکــی و همچنین پول الکترونیکی 
نیز آشنا خواهند شد و کار با کیف پول الکترونیکی 
را آمــوزش خواهند دید و پرداخت های تجاری را 
می شناسند و با کاربردهای دیگر دنیای دیجیتالی 
آشــنا خواهند شد. این عضو هیات علمی موسسه 
عالی آموزش بانکداری بانک مرکزی در خصوص 
اینکه بانکداری الکترونیکی می تواند شفاف سازی 
داشته باشــد نیز گفت: این کار باعث می شود تا 
شــفافیت در بانکداری ایجاد شــود و به نوعی از 
پولشویی جلوگیری خواهد کرد زیرا تراکنش های 

مالی مشــخص هســتند. وی در ادامــه درباره 
دیجیتالی شدن و آینده بانکداری الکترونیکی نیز 
افزود: البته قبل از اینکه به سمت دیجیتالی شدن 
حرکت کنیم باید بستر امنیت را نیز فراهم سازیم 
که موضوعات مربوط به بانکــداری الکترونیکی 
بــه راحتی صورت گیرد. ایــن عضو هیات علمی 
موسسه عالی آموزش بانکداری بانک مرکزی در 
خصوص نحوه آمــوزش بانکداری الکترونیکی به 
کودکان نیز بیان کرد: آمــوزش کودکان همانند 
بزرگســالان نیســت که بتوان به آنها به صورت 

مستقیم آموزش داد بلکه باید کودکان را با بازی 
و موضوعــات هیجان انگیز بــه رقابت و آموزش 
ترغیب کنیم زیرا کودکان علاقه به بازی دارند و 
این کار برایشان مهیج است. وی در پایان درباره 
اینکه بانکــداری الکترونیکی می تواند هزینه های 
شــعب را کاهش دهد نیزگفت: این کار از سوی 
بانک باعث می شــود که کــودکان و نوجوانان از 
حالا آموزش های لازم برای الکترونیکی شدن را 
ببینند. این آموزش ها باعث می شــود هزینه های 

شعب کاهش پیدا کند.

طی گفت وگوی » تدبیر تازه« با فرزانی، عضو هیات علمی موسسه عالی آموزش بانکداری بانک مرکزی مطرح شد

آموزش بانکداری الکترونیکی به کودکان از طریق بازی

در سفر معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون صورت گرفت:

ایجاد امنیت شغلی پایدار و حمایت از 
تولیدات داخلی با رویکرد کمک به 

جهش تولید
معاون امور استان ها و بازاریابی بانک توسعه تعاون از بزرگترین شرکت 
انحصاری و تولیدی با نام شرکت یاتاقان بوش تولیدکننده انواع قطعات 
موردنیاز خودروهای ســبک و سنگین بازدید نمودند. به گزارش هفته 
نامه تدبیرتازه به نقل از روابط عمومی بانک توسعه تعاون استان قزوین 
ســعید معادی معاون مدیرعامل در امور استان ها و بازاریابی در حاشیه 

بازدید از شرکت انحصاری یاتاقان بوش بزرگترین تولیدکننده یاتاقان 
در کشور، بانک توسعه تعاون را بازوی توانمندی در پیکره عظیم صنعت 
کشور برشــمرد. و اذعان داشت: خوشبختانه بانک توسعه تعاون یکی 
از بانک های پیشــرو و موفقی اســت که تا به این لحظه در حمایت از 
شرکت های تولیدی وظیفه ذاتی خود را به نحو مطلوبی انجام داده است 
و در ادامه نیز در مسیر منویات مقام معظم رهبری جهش توسعه و تولید 
را با گام های اســتواری طی خواهد نمود. در این بازدید محمدی مدیر 
امور استان ها و شعب و کلانتری مدیر شعب استان قزوین با همراهی 
معادی از بخش های مختلف کارخانه موصوف بازدید به عمل آوردند. 
گفتنی اســت شرکت تولیدی یاتاقان بوش که در ۵ کیلومتری قزوین 

واقع گردیده اســت با ۴۸۰ پرسنل و در زمینه ساخت قطعات یاتاقان و 
بوشن خودروهای ســبک و سنگین فعالیت نموده و انحصار ساخت و 
تولید این قطعه مهم صنعتی را در دســت دارد. این شرکت با صادرات 
به کشورهای همجوار و خاورمیانه با اخذ تسهیلات سرمایه در گردش 
از بانک توسعه تعاون توانســت ضمن چابک سازی مجموعه، نسبت 
به حفظ اشــتغال خود اقدامی مهم نماید و این در شــرایطی است که 
کرونا رکود و تعدیل نیرو را در برخی شــرکت ها به همراه داشته است. 
در انتهای بازدید مدیرعامــل کارخانه و مدیران بخش تولید و کنترل 
کیفیت که میزبان مدیران ارشد بانک توسعه تعاون بودند از عملکرد و 

خدمات دهی مطلوب بانک توسعه تعاون تقدیر و تشکر نمودند.

رشد 53 درصدی جذب سپرده های 
بانک کارآفرین
بررســی گــزارش عملکرد ماهانــه بانک 
کارآفرین در ۸ ماهه گذشــته نشان می دهد 
که جذب سپرده های بانکی در این مدت ۵۳ 

درصد رشد داشته است.
به گزارش هفته نامه تدبیرتازه به نقل ازروابط 
عمومــی بانک کارآفرین، بررســی گزارش 

عملکرد ماهانه منتهی به آبان ماه ســال جاری که بر روی سایت 
کدال منتشر شده است، نشان می دهد بانک کارآفرین در این مدت 
موفق به جذب بیش از ۱۰۱ هزار میلیارد ریال ســپرده شده است. 
این آمار تائید می کند که تنها در آبان ماه با رشد ۳.۳ درصدی مواجه 
بوده است. در عین حال بررسی روند افزایشی تسهیلات بانک نیز 
رشد ۷۹ درصدی را نشــان می دهد. در این مدت بانک کارآفرین 
بیش از ۱۰۴ هزار میلیارد ریال تســهیلات پرداخت کرده است که 

این رشد در ماه آبان ۶.۹ درصد بوده است.

انتصاب سرپرست مدیریت تحول 
دیجیتال شرکت بیمه دی

به موجــب حکم مدیرعامل شــرکت بیمه 
دی، علی اکبر گلشــنی به سمت سرپرست 
مدیریت تحول دیجیتال شــرکت بیمه دی 

منصوب شد.
بــه گزارش هفتــه نامه تدبیرتــازه به نقل 
ازروابط عمومی بیمه دی؛ این شرکت با تکیه 

بر اســتراتژی های کلان خود مبتنی بر تحول در کســب و کار، با 
ایجاد مدیریت تحول دیجیتال، و ورود به بسترهای نوآورانهٔ برخط، 
در مســیر بیمه داری نوین حرکت می نمایــد. بیمه دی همواره با 
توجه به رویکردهای نوظهور در حوزه الکترونیک، در جهت کسب 
ســودآوری پایدار و بهره گیری از دانش روز گام برداشته است چرا 
که اعتقاد دارد، این امر می تواند صنعت بیمه کشــور را هم راســتا 
با عرصه های بین المللی در پیــش برده و افق های جدیدی برای 
شرکت های بیمه ای به ارمغان بیاورد. روابط عمومی بیمه دی ضمن 
 تبریک، برای ایشــان آرزوی موفقیت و توفیقات روزافزون را دارد.

بانک سینا استخدام می کند
بانک سینا به منظور تکمیل نیروی انسانی 
مورد نیــاز خود از بین دانــش آموختگان 
آقــا و خانم مقاطع تحصیلی کارشناســی 
و کارشناســی ارشــد، به تعــداد محدود 
استخدام می کند. بانک ســینا در راستای 
ارائــه خدمات بهینــه مالــی و بانکی به 

مشــتریان گرامی و تکمیل نیروی انســانی مورد نیاز خود، مطابق 
بــا ضوابط و آیین نامه های اســتخدامی، از بیــن متقاضیان واجد 
شــرایط )آقا و خانم( در مقاطع تحصیلی کارشناسی و کارشناسی 
ارشــد، با رابطه اســتخدامی قراردادی موقت قانون کار، به تعداد 
محــدود دعوت به همکاری می نماید. طبق گزارش روابط عمومی 
بانک سینا، ثبت نام اینترنتی از متقاضیان جهت شرکت در آزمون 
اســتخدامی از ســاعت ۸ صبح روز شــنبه ۱۵ آذرماه سال جاری 
 آغاز و تا ســاعت ۲۴ روز سه شــنبه ۲۵ آذرماه سال ۹۹ ادامه دارد.

 مسابقه اینستاگرامی بیمه آسیا:
"از بیمه بگو- برنده باش"

 بیمه آسیا به مناســبت ۱۳ آذر، روز بیمه، 
مسابقه اینســتاگرامی"از بیمه بگو- برنده 

باش" را با جوایز ارزنده برگزار می کند.
 به گــزارش هفته نامه تدبیرتازه به نقل از 
روابط عمومی بیمه آســیا، هموطنان عزیز 
می توانند تــا ۱۷ آذر ماه ســال جاری به 

صفحه بیمه آســیا در اینستاگرام )@asiabimeh( مراجعه کرده و 
با عضویت در آن، دعوت سه نفر از دوستان خود و بارگذاری متنی 
با موضوع "بیمه یعنی چی؟"در این مسابقه شرکت کنند. بنابر این 
گزارش، قرعه کشی مسابقه اینستاگرامی بیمه آسیا روز پنج شنبه 
۲۰ آذر ماه به صورت آنلاین برگزار و به ۱۳ برنده خوش شــانس، 

جوایز ارزنده ای اهدا خواهد شد.

۴۰ درصد رشد در صدور حق بیمه طی 
هشت ماه نخست سال ۹۹

شــرکت بیمه نوین به رشــد ۴۰ درصدی 
در صدور حق بیمه در هشــت ماه ابتدایی 
ســال جاری در مقایســه با مدت مشابه 
سال گذشته دست یافت. به گزارش هفته 
نامه تدبیرتازه بــه نقل از روابط عمومی و 
امور بین الملل بیمه نوین، این شــرکت با 

اعمال استراتژی های بهبود عملکرد در حوزه های مدیریت ریسک، 
سرمایه گذاری و ایجاد تنوع در ارائه طرح ها و خدمات بیمه ای خود، 
موفق شــد ۴۰ درصد رشــد صدور حق بیمه در هشت ماه ابتدایی 
ســال جاری را در کارنامه عملکرد خود ثبت کند. بر این اســاس، 
بیمه نوین از ابتدای ســال جاری تا پایان آبان ماه ســال ۹۹، مبلغ 
۹.۴۲۹.۲۵۳ میلیون ریال حق بیمه و در هشت ماه ابتدایی سال ۹۸، 
مبلغ ۶.۷۱۶.۱۷۶ میلیون ریال حق بیمه صادر کرده است که حاکی 
از رشد ۴۰ درصدی بیمه نامه های صادره در این شرکت است. طبق 
آمار منتشر شــده، بیمه نوین در آبان ماه سال جاری نیز نسبت به 
مهر ماه، ۱۲ درصد رشد در صدور حق بیمه داشته است. این شرکت 
مبلغ ۱.۰۰۸.۹۰۶ میلیون ریال در آبان ماه و ۸۹۹.۴۵۳ میلیون ریال 

در مهر ماه سال جاری حق بیمه صادر کرده است.

 مجمع عمومی عادی سالیانه بطور فوق العاده
موسسه اعتباری ملل برگزار گردید

مجمع عمومی عادی ســالیانه به طور فوق العاده موسسه اعتباری 
ملل با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار گردید. مجمع عمومی 
عادی بطور فوق العاده موسسه اعتباری ملل با رعایت پروتکل های 
بهداشــتی بر اساس اعلام قبلی برگزار و به صورت زنده نیز جهت 
ملاحظه ســهامداران محترم از طریق آدرس اینستاگرام موسسه 
پخش گردید. به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل این 
جلســه پس از قرائت آیاتی چند از کلام الله مجید و پخش سرود 
ملی، با انتخاب هیئت رئیسه، رسمیت جلسه توسط ریاست مجمع 
اعلام و گزارش هیئت مدیره به مجمع قرائت شــد. این جلسه با 
توجه به لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی ابلاغی از سوی وزارت 
محترم بهداشــت با حضور فیزیکی حداقلــی و وکالتی به میزان 
۷۱.۸۹ درصد از سهامداران برگزار شد. در ادامه مدیرعامل محترم 
موسســه ضمن گرامی داشــت یاد و خاطره امام راحل و شهدای 
انقلاب اســلامی بویژه ســردار دلها حاج قاسم سلیمانی و تسلیت 
شهادت شهید فخری زاده و تقدیر و تشکر از خادمین و تلاشگران 
مجاهد نظام ســلامت در راه مبارزه با ویروس کرونا یاد و خاطره 
شهدای سلامت و شهدای شــبکه بانکی در میدان عظیم خدمت 
رســانی به مردم عزیزمــان را گرامی داشــتند. و در ادامه گزارش 
عملکرد موسسه در سال مالی منتهی به پایان ۹۸ را به سمع و نظر 
حاضرین رساندند. حجت الاسلام جوادی بیان کرد به لطف خداوند 
و عنایت ائمه اطهار )علیهم السلام( توانسته ایم در ۳۴ سال فعالیت 
خود شــاهد عملکرد مطلوبی باشیم و ضمن رعایت اصل شفافیت 
و با توجــه به قوانین و مقررات ابلاغی از ســوی مقامات محترم 
ناظر تمامی اطلاعات لازم را برای اطلاع عموم در ســامانه کدال 
قرارداده ایم و تلاش کرده ایم موسسه ای زیان ده نباشیم و در این 

مدت هیچ ســالی صورت های مالی زیان ده تجربه نکردیم. ایشان 
در ادامــه فرمودند تلاش ها برای ثبت افزایش ســرمایه از طریق 
بانک مرکزی در جریان اســت اما متاسفانه شرایط شیوع ویروس 
کرونا بعضاً سبب کندی اقدامات شده است که امیدواریم به زودی 
محقق گردد. در ادامه نماینده محترم شرکت حسابرسی جناب آقای 
طباطبایی نسبت به قرائت گزارش حسابرسی سال مالی منتهی به 
۲۹ اســفند ماه ۹۸ اقدام نمودند که مدیرعامل محترم و قائم مقام 
ارجمند موسســه توضیحات لازم را در خصوص مواردمطروحه در 
گزارش حسابرســی بیان نمودند. با قرائت گزارش هیئت مدیره و 
حسابرس قانونی جهت تصویب از حاضرین رأی گیری بعمل آمد 
و با اکثریت آرا به تصویب رسید. شرکت حسابرسی فریوران راهبرد 
بعنوان بازرس اصلی و شــرکت ایران مشهود بعنوان بازرس علی 
البدل برای یکســال مالی انتخاب شدند. همچنین روزنامه دنیای 
اقتصاد بعنوان روزنامه کثیرالانتشار جهت درج آگهی های موسسه 
انتخاب گردید همچنین مجمع با توزیع ۱۴۰ ریال سود به ازای هر 

سهم موافقت نمود.

نفرات برتر اولین مسابقه تصویرگری در صنعت بیمه اعلام شدند
 نفرات برتر مسابقه تصویرگری 
»بیمه تصویری« بیمه ملت که با 
موضوع فرهنگ بیمه به مناسبت 
بیمه  تأسیس  سالروز  هفدهمین 
ملت برگزار شــده بــود، اعلام 

شدند.
به گزارش هفته نامه تدبیرتازه به 
نقل از روابط عمومی بیمه ملت، 
ایــن رویداد توســط بیمه ملت 
سالروز  مناســبت هفدهمین  به 
تأسیس این شرکت و برای اولین 
بار در صنعت بیمه با موضوع کلی 
بر  بیمه ای مبنی  اشاعه فرهنگ 
ضرورت خرید بیمه، ویژگی های 
حمایتی و آرامــش خاطر بیمه، 
مدیریــت و انتقال ریســک و... 
برگزار شد. بر اساس این گزارش، 
تعداد ۴۶۸ اثر توسط ۳۳۰ هنرمند 
تصویرگری  مسابقه  دبیرخانه  به 
ارسال شد که از این تعداد، ۳۸۳ 
اثر به صورت دیجیتال و ۸۵ اثر 
به صورت فیزیکی در مســابقه 
تصویرگــری با موضوع فرهنگ 
شــایان  کردند.  شــرکت  بیمه 
ذکر اســت؛ از تعداد ۷۷ هنرمند 
خردسال و ۲۵۳ هنرمند بزرگسال 
کــه آثار خــود را بــه دبیرخانه 

»بیمه  تصویرگــری  مســابقه 
تصویری« ارسال کردند، ۸۳ نفر 
آقا و ۲۴۷ نفر خانم بودند. بنا بر 
این گزارش؛ روز پنج شــنبه ۱۳ 
هادی  طباطبایی،  کمال  آذرماه، 
میرشاه ولد  محمدرضا  و  حیدری 
این مســابقه،  داوران  به عنوان 
در یک جلسه ۷ ســاعته آثار را 
بررسی و از بین تصویرگرانی که 
آثار خود را با موضوعات مربوط 
به بیمه و زندگــی، گذر عمر در 
آینه بیمه، بیمه و آسایش و بیمه 
و امنیت را به تصویر کشــیدند؛ 
نفــرات برتر را انتخــاب کردند. 
با توجه بــه رأی داوری، خانم ها 
حمیده خسرویان، رعنا آذرمنش 
و هما رســتمی شاهسواری رتبه 
اول تا ســوم را کســب کردند و 
به ترتیــب مبلــغ ۱۰۰ میلیون 
ریــال، ۷۰ میلیون ریــال و ۵۰ 
میلیون ریال از سوی بیمه ملت 
به عنوان جایزه دریافت می کنند. 
همچنین به انتخــاب داوران به 
۱۰ اثــر برگزیده از ۱۰ تصویرگر 
به نام های: خانم ها اعظم واعظی 
مقدم، سارا شوقی، بهاره خدامی، 
فاطمه رضایی، شــادی دلپاک، 

عســل حاذقی، عاطفــه اقبالی، 
ســیما بوســتانی پارســا، سحر 
شــکری و آقایان عباس خانقلی 
و قاسم دارابی؛ هدیه ای به رسم 
یادبود اهدا می شــود و همه آثار 
رســیده به دبیرخانه مسابقه، از 
ســوی بیمه ملت دیپلم افتخار 
دریافت می کنند. آثار منتخب، در 
نمایشــگاه آنلاین بیمه ملت نیز 
که به زودی برگزار می شــود، به 
نمایش درآمده و در قالب کتابی 
با همین عنوان منتشر خواهد شد. 
در بخش دیگری از این گزارش 
آمده؛ با توجه به عدم وجود شرط 
سنی در ارســال آثار، از بین آثار 
کودکانه نیز ۳ اثر انتخاب شــده 
و از ســوی بیمه ملت هدیه ای 
به رســم یادبود دریافت خواهند 

کرد. روابــط عمومی بیمه ملت 
بــا تاکید بر اهمیــت بیمه برای 
جامعه و آحــاد مردم و به منظور 
افزایش  بیمه ای،  مفاهیم  ترویج 
دانــش و آگاهی افراد نســبت 
به بیمه، توســعه نگرش و باور 
آنها در ایــن حوزه برای افزایش 
ســواد بیمه ای مــردم در مقوله 
بیمه نسبت به برگزاری مسابقه 
تصویرگری با فرهنگ بیمه اقدام 
کرد. گفتنی اســت؛ این رویداد 
هفدهمین  مناســبت  به  هنری 
سالروز تأســیس بیمه ملت، در 
حوزه فرهنــگ بیمه برای اولین 
بار در صنعت بیمه برگزار شــد و 
آثار تصویرگــران در روز ۱۳ آذر 
همزمــان با روز بیمــه داوری و 

نفرات برتر انتخاب شدند.

مدیرعامــل شــرکت توســعه 
ماهان  معادن  و  فرآوری صنایع 
مجموع  کرد:  اعلام  ســیرجان 
در  شرکت  معدن کاری  عملیات 
نیمه نخست امســال به ۵/ ۱۹ 
میلیون تن شامل یک میلیون و 
۲۵۰ هزار تن ســنگ آهن و ۱۸ 
میلیون و ۲۵۰ هــزار تن باطله 
رسید که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، شــاهد جهش تولید 
۲۲۳ درصدی در استخراج سنگ 
و ۱۴۴ درصدی در باطله برداری 

بودیم.
همچنین  افزود:  بهرامی  مهدی 
شــاغلان فعال در معدن شماره 
۵ گل گهــر که شــهریور ماه 
ســال گذشته ۲۷۵ نفر بود، طی 
یک سال گذشــته به ۸۰۰ نفر 
رســید که در این زمینه شاهد 
افزایش ۱۹۰ درصدی هســتیم. 
وی بــا بیان اینکه تاکنون بیش 
از ۲۲ هــزار میلیــارد ریال در 
معدن شــماره ۵ هزینه شــده 
است، تصریح کرد: این سرمایه 

مستقیم  اشــتغال زایی  گذاری، 
۸۰۰ نفــری را در منطقه فراهم 
آورده کــه پیش بینی می شــود 
بــا انجام طرح های توســعه ای 
شرکت، آمار اشــتغال به ۱۵۰۰ 
نفر برســد. وی ادامه داد: برنامه 
شرکت تا پایان امسال دستیابی 
به تولید ۳ میلیون تن سنگ آهن 
اعظم  بخش  همچنین  اســت، 
مطالعات فاز اول پایداری شیب 
و مطالعات هیدروژئولوژی معدن 
کــه از مهرماه آغاز شــده نیز 
تا پایان ســال به پایان خواهد 
رســید و فــاز دوم حفاری های 
اکتشافی معدن با هدف تکمیل 
اکتشافات و افزایش ذخایر قابل 
اســتخراج در نیمه دوم امسال 
آغاز خواهد شــد. بهرامی گفت: 
وظیفــه اصلی شــرکت ماهان 
ســیرجان، تأمین خوراک پایدار 
شرکت های احیای استیل فولاد 
بافت )با ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار 
تن آهن اسفنجی و دو طرح در 
حال اجرا تولید گندله به ظرفیت 

۵/ ۲ میلیــون تن و فــاز دوم 
آهن اســفنجی به ظرفیت ۸۰۰ 
هــزار تن( و مجتمع فولاد بناب 
)بــا ظرفیت ســالانه ۲ میلیون 
بزرگ ترین  به عنــوان  نورد  تن 
فولادســاز بخش خصوصی در 
که  است  پایین دســتی(  صنایع 
شرکت های یادشــده به همراه 
شرکت ماهان سیرجان، هلدینگ 
گسترش صنایع و معادن ماهان 
وابسته به گروه مالی گردشگری 
را تشــکیل می دهند. وی افزود: 
پــروژه اصلی شــرکت در حال 
حاضــر بهره بــرداری از معدن 
ســنگ آهن شــماره ۵ گل گهر 

است که از ســال ۱۳۹۴ شروع 
و پس از ۲ ســال آماده ســازی 
معــدن و باطله برداری به میزان 
حدود ۲۰ میلیون تن، از مردادماه 
۱۳۹۶ وارد فاز بهره برداری شده 
و تاکنــون در مجموع عملیات 
معدن کاری به میزان ۹۵ میلیون 
تن شــامل حدود ۵ میلیون تن 
ســنگ آهن و نزدیــک به ۹۰ 
میلیون تن باطله صورت پذیرفته 
اســت. بهرامی در پایان گفت: 
اقدامات لازم جهت ورود شرکت 
به بازار ســرمایه به عنوان یکی 
از اهداف اصلی شرکت در سال 

جاری در حال انجام است.

در سال جهش تولید محقق شد؛

 افزایش 223 درصدی تولید سنگ آهن و 190 درصدی
اشتغال در شرکت صنایع ومعادن ماهان سیرجان

بانک آینده برای هفتمین بار در سطح 
بیــن المللی و چهارمین بــار پیاپی، 
 ،)Banker( از سوی موسســه بنکر
موفق به کســب عنوان "بانک سال 
 Bank of The Year In( "ایــران

Iran( در سال ۲۰۲۰ میلادی شد.
تدبیرتازه،  نامــه  هفتــه  گزارش  به 
تندیــس و لوح تقدیــر این موفقیت 
در مراســمی ویژه در شهر لندن به 
صورت برخــط )online( و با حضور 
جهان،  سراسر  از  بانک ها  نمایندگان 
برگزار شــد، به بانک آینــده، اعطا 
گردید. بانک آینده در شرایط خاص 
اقتصادی و همه گیری بیماری کرونا، 
با تکیه بر دانش، تجربه و اســتعداد 
سازمانی، موفق به کسب این عنوان 
شد. موسسه بنکر در بخشی از بیانیه 

آینده اعلام  بانک  به  اهدای تندیس 
کرده؛ علاوه بــر معیارهای عملکرد 
خوب، واکنش سریع و ابتکاری بانک 
 ۱۹-Covid آینده در برابر همه گیری
توجه داوران را به خــود جلب کرد؛ 
این شرکت، بزرگ ترین دارایی خود، 
یعنی مرکز نمایشگاهی ایران مال را 
در طول یک هفته به یک بیمارستان 
۳۰۰۰ تختخوابــی برای مبتلایان به 

کرونا تبدیل کرد.
از ســوی دیگر، بانک آینــده اولین 
بار در ایران اســت که یک ســامانه 
مشــتری  شــناخت  الکترونیکــی 
احــراز هویت  یــا همان   )eKYC(
الکترونیکــی مشــتریان از طریــق 
اپلیکیشــن متمایز کیلیــد را معرفی 
با  کرده اســت. همچنین این بانک 

 Finotech عامل از سیستم  استفاده 
توســعه بانکــداری دیجیتــال و باز 
را تقویت کرده اســت. ایــن برنامه 
برنامه های  توسعه  حال  در  همچنین 
جدید از طریق اتحاد اســتراتژیک با 
fintechs و با کمک برنامه شــتاب 
دهنــده Finnova اســت. محمــد 
فطانت، مدیرعامل بانک آینده نیز در 
این باره گفته: "استراتژی های اصلی 
ما شــامل مدیریــت منابع و کاهش 
درآمد  مدیریت هزینه هــا،  هزینــه، 
مشــترک و تقویت ثبات مالی بانک 
 )Banker( بوده است."نشــریه بنکر
وابسته به موسسه فایننشیال تایمز با 
بیش از ۹۰ ســال سابقه حرفه ای در 
زمینه بانکداری در سطح جهانی، هر 
ساله اقدام به ارزیابی بانک ها می کند.

 هفتمین موفقیت بین المللی بانک آینده
با دریافت تندیس بنکر 2020

داوود نوریان
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

 دوشنبه 17 آذرماه 1399 
سال پنجم شماره 200

لوفتهانزا 29 هزار کارمند خود را 

اخراج می کند

شرکت هواپیمایی لوفتهانزای آلمان اعلام کرد که قصد دارد 
تا پایان سال جاری ۲۹ هزار نفر از کارمندانش را اخراج کند.

شرکت هواپیمایی لوفتهانزای آلمان اعلام کرد که قصد دارد 
تا پایان سال جاری ۲۹ هزار نفر از کارمندانش را اخراج کند.

ایــن شــرکت هواپیمایی و زیــر مجموعه های آن شــامل 

شــرکت های هواپیمایی ســوئیس، یورو وینگز، هواپیمایی 
اتریش و هواپیمایی بروکسل با توجه به اینکه انتظار ندارند تا 
سال ۲۰۲۵ شرایط تقاضا برای مسافرت های هوایی به دوران 
پیش از کرونا بازگردد، ناوگان ها، پروازها و کارمندان خود را 
کاهش داده اند. روزنامه بیلید ام ســونتاگ آلمان، در این باره 
گــزارش داد که ۲۰ هزار نفــر از کارمندان اخراجی لوفتهانزا 
در خارج از آلمان اخراج خواهند شــد و این شرکت همچنین 
قصد دارد واحــد کترینگ خود به نام LSG را که ۷۵۰۰ نفر 
کارمند دارد بفروشــد و تعداد کل کارمندانش را به ۱۰۹ هزار 

نفر برساند. قرار است طی سال آینده هم ۱۰ هزار نفر نیروی 
لوفتهانزا در آلمان اخراج شوند.

روزنامه آلمانی گزارش داده که شــرکت لوفتهانزا تاکنون ۳ 
میلیارد یورو از ۹ میلیارد یورو کمک دولتی را که اوایل ســال 

جاری دریافت کرده بود را خرج کرده است.
کارستل اســپوهر، مدیرعامل لوفتهانزا، ماه گذشته گفته بود 
این شــرکت ۲۹ هزار نفر کارمند مــازاد دارد. انتظار می رود 
لوفتهانزا فردا به صورت رســمی در ایــن زمینه بیانیه ای را 

منتشر کند.

حمل و نقل

متوســط عمر مدیریت ارشــد در سازمان 
هواپیمایی کشــوری حدود ۱ سال و ۲ ماه 
و در شرکت فرودگاهها تقریباً ۲ سال است 
که این امر موجب تزلزل در تصمیم گیری ها، 
برنامه ریزی بلندمدت و همینطور باعث بی 

رغبتی به کار در بین کارشناسان می شود.
در چارچوب ساختار صنعت هوانوردی کشور 
چندین معضل و مشکل اساسی وجود دارد 
که هر یک به تنهایی می تواند مانع رشــد 
و پیشــرفت و پویایــی ایــن صنعت مهم 
در عرصه داخلی و جهانی شــود و صنعت 
هوایی ایران را از استانداردهای جهانی دور 
نــگاه دارد. در این مطلب به تعدادی از این 

معضلات خواهیم پرداخت.
معضــل اول وجــود مشــکلاتی در بحث 
آموزش هوانوردی در کشور است. آموزش 
در هر صنعتی یکی از اصلی ترین ارکان آن 
صنعت به حســاب می آید به خصوص که 
آن صنعت هوانوردی باشــد. یکی از موارد 
مهم که نیاز است در اجرای آن تجدید نظر 
شــود بحث برگزاری امتحانات فنی است. 
برگزاری آزمون فنی در ســایت کامپیوتری 
سازمان هواپیمایی کشــوری سالیان سال 
است که ســردرگمی ها و ناهماهنگی های 
فراوانی دارد. از وجود سؤالات و پاسخ های 
اشــتباه در آزمون فنی گرفتــه تا برگزاری 
امتحان فقط در شــهر تهــران. در صورتی 

که ســازمان هواپیمایی کشوری به راحتی 
می تواند طی مکاتبه ای با فرودگاه های بین 
المللی ســایر شهرها و یا قرار دادن ناظر بر 
امتحانات در آن محل که به عنوان نماینده 
سازمان هواپیمایی کشوری در فرودگاه آن 
شهر شناخته شود، از رفت و آمد پی درپی و 
از ترافیک امتحانــات در مقر آزمون اصلی 
در تهــران بکاهد و هــم داوطلبانی که از 
سایر شهرها می آیند و هزینه های بسیاری 

می کنند از آن هزینه ها کاسته شود.
یکی دیگر از مشــکلات در بحث آموزش 
هوانــوردی کشــور مشــکلاتی در چارت 
درسی دروس دانشگاهی صنعت هوانوردی 
و نبود امــکان ادامه تحصیــل در مقاطع 
تحصیلی بالا مانند کارشناســی ارشــد و 
دکترا در بســیاری از رشته های هوانوردی 
کشور اســت. به عنوان مثال چارت درسی 
در مقطع کارشناسی، دانشجویان رشته های 
هوانوردی دروســی را باید مطالعه کنند که 
هیچ گونه کاربــرد و ارتباطی با هوانوردی 
ندارد و یا رشــته هایی مانند برنامه ریزی و 
فرودگاهی،  مدیریــت  فرودگاهی،  طراحی 
مدیریت هوانــوردی، مدیریت حمل و نقل 
هوایی، حقوق هوانوردی، دکترای تخصصی 
در هوانوردی در مقطع کارشناســی ارشد و 
دکترا جهت ادامــه تحصیل در ایران وجود 
ندارد. این در حالیســت است که تأسیس و 

تشکیل دانشکده صنعت هواپیمایی به اواخر 
دهه ۲۰ شمسی باز می گردد و جزو اولین و 
قدیمی ترین مراکز آموزشی کشور به حساب 

می آید.
معضل دوم در عــدم توازن بین درآمدهای 
هوانــوردی و غیــر هوانــوردی شــرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران نسبت به 

استاندارد جهانی است.
درآمدهای فرودگاه ها به ۲ بخش درآمدهای 
هوانوردی و غیرهوانوردی تقســیم می شود 
که از ۱۰۰ درصد درآمد شرکت فرودگاهها 
و ناوبــری هوایی ایــران، ۶۸ درصد درآمد 
شــرکت فرودگاههــا ازمحــل عــوارض 
پروازهای عبوری است، ۲۱ درصد از محل 
عوارض سرویس های ارائه شده به ایرلاین 
ها، ۵ درصد از محل عوارض مسافرتی و ۵ 
درصد از محل اجاره اماکن فرودگاهی است. 
در واقع ۸۹ درصد درآمد فرودگاه ها از محل 
پروازهای عبوری و سرویس های ارائه شده 
اســت در حالی که در دنیــا این آمار تقریباً 
۵۰ درصد از محل عوارض هوانوردی و ۵۰ 
درصد از محل فرودگاهی اســت به عبارت 
دیگر از کل درآمدهای شــرکت فرودگاهها 
تقریبــاً ۸۹ درصد هوانــوردی و فقط ۱۱ 
درصد غیرهوانوردی بوده است که نسبت به 
میانگین درآمد غیرهوانوردی در دنیا حدود 

۳۵ الی ۴۰ درصد فاصله دارد.

معضل سوم جزیره ای عمل کردن ایرلاین 
ها در ایران اســت. جزیــره ای عمل کردن 
ایرلاین ها نیز از دیگر مشکلاتی است که 
صنعت هوانوردی با آن دســت به گریبان 
اســت. حدود ۲۰ ایرلاین در کشــور وجود 
دارد که هر کدام به صورت جزیره ای عمل 
می کنند و مبنای فعالیت هر کدام از تهران 
است که این نشــان از عدم توزیع مناسب 
امکانات هوایی در کشور است. شرکت های 
هواپیمایی در شرایط فعلی به منظور افزایش 
بهره وری باید با یکدیگر تعامل سازنده تری 

داشته باشند.
معضــل چهارم عــدم ثبــات مدیریتی در 
صنعت هوانوردی است. ۲ بازوی اصلی در 
صنعت هوانوردی کشور، سازمان هواپیمایی 
کشــوری به عنوان سیاســت گذار اصلی 
در حوزه هــای کلان صنعــت هوانوردی و 
شــرکت فرودگاهها و ناوبری هوایی ایران 
به عنوان ارائه دهنــده خدمات فرودگاهی 

و ســرویس های راداری و ناوبری است که 
متاســفانه در هیچکدام در ســه دهه اخیر 
ثبات مدیریتی به چشم نمی خورد. متوسط 
عمر مدیریت ارشــد در سازمان هواپیمایی 
کشــوری حــدود ۱ ســال و ۲ مــاه و در 
شــرکت فرودگاهها تقریباً ۲ سال است که 
این امر موجــب تزلزل در تصمیم گیری ها، 
برنامه ریزی بلندمدت و همینطور باعث بی 

رغبتی به کار در بین کارشناسان می شود.
وجــود معضلات و بیان برخــی از آنان در 
این مطلب بدان معنا نیســت که نقاط قوت 
و مثبتــی در صنعت هوایی وجود ندارد و یا 
انگشت شمار است. هدف از بیان این مطالب 
رفع معضلات پیش روی صنعت هوانوردی 
اســت تا بتوانیم شــاهد اعتــلای جایگاه 
هوانــوردی کشــور در عرصه های جهانی 
باشــیم. معضلاتی که با تغییــر و اصلاح 
رویکردها می تواند به نقاط قوت تبدیل شود.
* کارشناس هوانوردی

چند معضل اساسی ساختار صنعت هوایی ایران
محمد شفیع خانی*

واردات خودرو زمانی انجام می شود که آثار منفی آن به حداقل 
برسد که لازمه آن به ثبات رسیدن وضعیت ارزی است، آنگاه 
سازمان برنامه و بودجه نیز با این موضوع همراهی خواهد کرد.

دوازهم آذرماه لایحه بودجه ۱۴۰۰ از سوی دولت به مجلس 
تقدیم شــد، بر این اساس به روال سال های گذشته، سازمان 
برنامــه و بودجه طی نشســتی خبری به تبییــن ابعاد بودجه 
پرداخته اســت، چراکه امــا در این لایحــه بودجه، وضعیت 
تأمیــن ارز و نرخ گذاری صورت گرفته با ابهاماتی همراه بود؛ 
اظهارات بعضاً متناقــض در مورد ارز ۴۲۰۰ و نرخ ۱۱ هزار و 

۵۰۰ تومانی.
که در این نشســت پورمحمدی - معاون اقتصادی ســازمان 
برنامه و بودجه، در رابطه بــا میزان درآمد ارزی نفت و نحوه 
توزیع با نرخ های تعیین شــده و نحوه صرف منابع در صورت 
حذف در پاســخ به ایســنا، توضیح داد که ارز ۴۲۰۰ تومانی 
موافقان و مخالفــان خود را دارد. موافقان می گویند این نرخ 
موجب رانت، تخریب تولید یا ارائه یارانه به کشــورهای دیگر 
می شــود. از ســوی دیگر، مخالفان تاکید دارند که حذف آن 
موجب اعمال فشــار بر مردم خواهد شد. بر این اساس، حفظ 
یا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه و همچنین نحوه مصرف 

و مکانیزم آن به تصمیم گیری در مجلس واگذار شده است.
پورمحمدی افزود: از درآمد کســب شــده هشت میلیارد دلار 
برای کالاهای اساســی اختصاص پیدا می کند که از این رقم 
شش میلیارد تومان برای کالاها و نهاده های دامی و دو میلیارد 
دلار برای خرید بخشی از دارو و تجهیزات پزشکی خواهد بود.

وی ادامه داد: درآمد نفتــی را حدود ۱۹۹ هزار میلیارد تومان 

پیــش بینی کردیم که از محل نرخ تســعیر ۱۱ هزار و ۵۰۰ 
تومانی خواهد بود و سقف ۱۹۹ هزار میلیارد تومان اگر به هر 
دلیلی محقق نشــود، امکان تأمین آن از محل فروش اوراق و 

یا پیش فروش نفت وجود دارد.
ثبات وضعیت ارزی، لازمه واردات خودرو ��

اما اعمال حقــوق ورودی واردات خودرو در بودجه ۱۴۰۰ در 
حالی گمانه زنی ها برای واردات خودرو را آغاز کرده که اعلام 
مسئولان سازمان برنامه و بودجه از این حکایت دارد که فعلًا 
در مورد آزادســازی واردات خودرو تصمیم گیری نشده و این 
حقوق ورودی مربــوط به واردات جدید نیســت، بلکه برای 
ترخیص خودروهای دپو شــده در گمرک در نظر گرفته شده 
اســت. در این رابطه که آیا با پیشنهاداتی که در مورد واردات 
خودرو وجود دارد، دولت در ســال آینــده در این رابطه اقدام 
خواهد کرد؟ معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه پاسخ 
داد: برای واردات خودرو باید کشور در شرایط عادی قرار داشته 
باشد، در غیر این صورت بر سیاست پول و ارز اثرگذار خواهد 
بود. بنابراین واردات خودرو زمانی انجام می شود که آثار منفی 
آن به حداقل برســد که لازمه آن به ثبات رســیدن وضعیت 
ارزی است، آنگاه ســازمان برنامه و بودجه نیز با این موضوع 

همراهی خواهد کرد.
اگر نتوانیم نفت صادرکنیم، پیش فروش داخلی می کنیم ��

همچنین در این نشســت محمدباقر نوبخت، رییس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: در ســال آینده کف صادرات نفت یک 
میلیون بشــکه در نظر گرفته شده و ســقف آن ۲.۳ میلیون 
بشــکه در روز است و طوری برنامه ریزی شده که اگر محقق 

نشد و نتوانستیم به بیرون بفروشیم، بتوان پیش فروش داخلی 
کرد و اگر بیش از رقم پیش بینی شــده، محقق شود که یک 
ریال مازاد در اختیار ما نیست و به ذخایر ارزی اضافه می شود. 
وی گفت: نرخ ۴۲۰۰ تومان که برای کالای اساسی پرداخت 
می کنیم، همچنان در ســال آینده تثبیت شــده اما اگر بدانیم 
می تــوان کنترل کرد، ادامه می دهیم اما در صورت تبدیل که 
فکر می کنیم ۹۰ هزار میلیارد تومان آزاد شــود، به طور حتم 
صرف معیشت مردم خواهد شد. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در بخشی از اظهارات خود گفت که دلیل گرانی های اخیر، فشار 
هزینه هاســت و تولیدکننده دست به افزایش قیمت می زنند و 
مشــکل از افزایش تقاضا و کمبود کالا نیســت. او همچنین 
به عملکرد بودجه سال جاری و وضعیت شاخص های اقتصاد 
کلان اشــاره کرد و گفت: در سال جاری منابع دولت بالغ بر 
۵۷۱ هزار میلیارد تومان بود که باید ۳۸۴ هزار میلیارد تومان 
در هشت ماهه اول امســال محقق می شود ولی عملکرد آن 
۳۳۴ هزار میلیارد تومان بود که نشان می دهد ۵۰ هزار میلیارد 
تومان محقق نشــد. نوبخت گفت: مصارف ســال جاری نیز 
۵۷۱ هزار میلیارد تومان بوده که در هشــت ماه اول باید ۳۳۴ 
هزار میلیارد تومان مصرف می شــد، خزانه ۳۵۳ هزار میلیارد 
پرداخته است؛ بنابراین ۳۱ هزار میلیارد تومان نسبت به آنچه 

می توانستیم مصرف کنیم، کمتر و صرفه جویی اجباری بود.
به گفته او، در مقایســه هشت ماهه اول امسال با مدت مشابه 
ســال قبل، مصارف ۳۹ درصد بیشــتر بوده است که بخش 
هزینه ای ۳۵ درصد رشد داشته و از این بخش، بخش حقوق و 
مزایا در هزینه ها ۵۳ درصد نسبت به پارسال رشد داشته است.

در نشست بودجه ۱۴۰۰ مطرح شد

شرط واردات خودرو

تلاش شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه برای 

مناسب سازی بهتر جهت تردد 
راحت تر معلولان

 نایــب رییس هیــات مدیــره و مدیرعامل شــرکت
بهره برداری متروی تهــران و حومه از اقدامات انجام 
شده در خصوص مناسب سازی بسیاری از ایستگاه های 
خطوط هفتگانه متروی تهران و حومه از جمله نصب و 

راه اندازی آسانسور، رمپ ویژه معلولان خبر داد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت 
بهره برداری متروی تهــران و حومه فرنوش نوبخت؛ 
ضمن گرامیداشــت روز جهانی معلــولان و تاکید بر 
اجــرای آیین نامه های مناســب ســازی محیط برای 
معلولان توسط تمامی ســازمان های اجرایی گفت: در 
راستای تکریم ارباب رجوع مناسب سازی ایستگاه های 
متروی تهران و حومه جهت استفاده معلولان گرامی را 
در اولویت هــای کاری خود قرار داده ایم چرا که خدمت 
به قشــر معلول جامعه وظیفه ذاتی و انسانی ما است و 
تلاش کرده ایم تا هر ساله گامی در جهت بهبود شرایط 
این افراد در هنگام استفاده از مترو برداریم. طبق برنامه 
ریزی های انجام شــده امیدواریم تا پایان سال ۱۴۰۰ 

شاهد مناسب ســازی بیش از ۹۰ درصد ایستگاه های 
متروی تهران و حومه باشیم.

وی با اشــاره به اینکه روز جهانــی معلولان، فرصتی 
است برای توجه به نیازها و توانایی های اقشار توانیاب 
گفت: ما در شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
با تشــکیل کارگروهی متشــکل از معاونت مهندسی، 
مدیریت ایمنی و مهندســی عملیات، مدیریت بازرسی، 
مدیریت روابط عمومی، نمایندگان شــهرداری تهران 
و نمایندگانــی از جامعه معلولین در تلاش هســتیم تا 
نیازهای این قشر از جامعه را برای سفری راحت و ایمن 
در شهر زیر زمینی مهیا کنیم. مدیر عامل شرکت بهره 
بــرداری متروی تهران و حومــه تصریح کرد: در حال 
حاضر آسانســور از ورودی ایستگاه تا سکوی مسافری 
در ایســتگاه های خط یک: کهریزک، حرم مطهرامام 
خمینی )ره(، شاهد- باقرشهر، شهرری، جوانمردقصاب، 
علی آباد، شــهید بخارایی، پایانه جنوب، شوش، میدان 
محمدیه، خیام، سعدی، شهدای هفتم تیر، شهید مفتح، 
شــهید بهشتی، میرداماد، دکتر شــریعتی و قلهک، در 
خط دو ایستگاه های طرشت، دانشگاه شریف، شادمان، 
میدان حر، امام خمینی )ره(، امام حسین، شهید مدنی، 
جانبازان، سرسبز، دانشگاه علم و صنعت، شهید باقری، 
تهرانپارس و در خط ۵ ایســتگاه های تهران )صادقیه(، 
ارم سبز، ورزشگاه آزادی، چیتگر، ایران خودرو، وردآورد، 

گرمدره، اتمســفر، کرج، محمدشهر، گلشهر و در خط 
هفت ایستگاه بســیج به منظور اســتفاده افراد دارای 
معلولیت نصب شده و به جز نصب آسانسور در تعدادی 
از ایستگاه ها، اقدامات فراوان دیگری برای تسهیل عبور 
و مرور معلولان در خطوط هفتگانه مترو اجرا شده است.

نوبخــت گفت: یکی از این اقدامات مناســب ســازی 
فراهم شــدن امکان رفت و آمد با صندلی چرخدار در 
تمامی گیت های آسانســوری ایستگاه های خط ۲ مترو 
اســت. پیش از این اقدام، انــدازه تمامی ورودی های 
آسانسور برای عبور صندلی چرخدار استاندارد و مناسب 
سازی شــده نبود. همچنین آسانسورهای چهارگانه در 

ایستگاه های کرج و گلشهر در خط ۵ مترو نصب شد.
وی تصریح کرد: ســال گذشته، رمپ ویژه معلولان در 
محوطه ایستگاه شوش جنب ورودی غربی در خط یک، 
ورودی شــماره ۲ غربی ایستگاه فدک در خط ۲ مترو 
و در ایســتگاه آزادگان واقع در خط ۳ مترو نصب شــد 
و ورودی جنوبی ایســتگاه تهرانپــارس واقع در خط ۲ 
مترو نیز همسطح شده است. همچنین اقدامات مناسب 
سازی در ایستگاه های خط ۴ شامل کف سازی اجرای 
مســیر ویژه نابینایان در ورودی شــماره یک ایستگاه 
شــهرک اکباتان در خط ۴، هم تراز کردن رمپ خیابان 
با ورودی شــمالی و اتصال شــیب ویژه از خیابان به 
شــیب مترو ورودی جنوبی ایستگاه بیمه و ایجاد مسیر 

ویژه نابینایان و ایجاد شــیب ویژه معلولان در ورودی 
ایســتگاه دولت آباد، اجرای مســیر ویــژه نابینایان در 
ورودی ایستگاه های بعثت، میدان جهاد، میدان حضرت 
ولیعصر )عج(، فرهنگســرا، جانبازان، فدک، شهرری، 
جوادیه نیز انجام شــده و تا پایان سال بیش از نیمی از 
ایستگاه های خطوط یک، دو، سه و چهار مترو به مسیر 
ویژه نابینایان مجهز خواهد شد. مدیرعامل شرکت بهره 
برداری متروی تهران گفت: در خط ۷ مترو نیز شــیب 
ویژه معلولان در ایســتگاه های میدان صنعت، دانشگاه 
تربیت مدرس، رودکی، میدان محمدیه و بسیج نصب و 
آسانسور ایستگاه میدان محمدیه و بسیج نیز نصب شده 
است. وی خاطرنشان کرد: برنامه ریزی و قرارداد برای 
اجرای مســیر ویژه معلولین از ورودی ایستگاه تا روی 
سکو برای ۲۰ ایستگاه انجام شده و قرارداد ۲۰ ایستگاه 

دیگر نیز در حال بررسی است.
نوبخت با اشاره به تأکید شهردار تهران بر مناسب سازی 
فضاهای شهری براساس برنامه ریزی های انجام شده 
گفت: ســال گذشته قرار شــد که هر ایستگاه متروی 
جدیدی هنــگام بهره برداری به منظــور رعایت حال 
معلولان و افراد کم توان مجهز به پله برقی و آسانسور 
باشد. از همین رو تمامی ایستگاه های جدید با پله برقی 
و آسانسور به بهره برداری می رسند و در صورت تکمیل 
نشدن آسانسور، شرکت راه آهن شهری تهران و حومه 

)مترو( متعهد شده که ظرف مدت سه ماه پس از بهره 
برداری نسبت به راه اندازی آسانسور در این ایستگاه ها 

اقدام کند.
وی در پایــان گفــت: اطلاعــات ایســتگاه هایی که 
مناســب ســازی در آن ها انجام شــده بر روی نقشهٔ 
خطوط هفتگانه مترو ایجاد شــده و از ســایت شرکت 
بهره بــرداری متــروی تهــران و حومه بــه آدرس 
 https://metro.tehran.ir قابــل دســترس اســت.

ضدعفونی ایستگاه ها و 
واگن های مترو ادامه دارد

 نایــب رییــس هیــات مدیــره و مدیرعامل شــرکت
 بهره بــرداری متروی تهران و حومــه از ادامه دار بودن 
رونــد ضدعفونی کــردن تمامی ایســتگاه ها و قطارهای 
شــبکه متروی تهــران و حومه براســاس پروتکل های 
ابلاغــی خبر داد. بــه گزارش مدیریــت ارتباطات و امور 
بین الملل شــرکت بهره برداری متــروی تهران و حومه، 
فرنوش نوبخت گفت: تا زمان عادی اعلام شدن وضعیت 
توســط ســتاد ملی مبارزه بــا کرونا ضــد عفونی کردن 
 قطارها و ایســتگاه های متروی تهران و حومه بر اساس

پرو تکل های ابلاغی ادامه خواهد داشت. وی تصریح کرد: 
شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه همانند گذشته 

قطارهای خطوط متروی تهران و حومه را حداقل ســه 
بار در روز، با دو روش خشک و تر در سیستم های مکانیزه 
شستشــو مترو، شستشــو و ضد عفونی می کند همچنین 
نظافت و ضد عفونی تمامی قطارها در ایستگاه های ابتدایی 
و انتهایی هرخط نیز به صورت خشــک انجام می شود و 
در برخی خطوط همانند خط ۶ که فاصله زمانی رســیدن 
قطارها، بیشــتر اســت، قبل ازحرکت هر قطار، نظافت و 
ضدعفونی انجام می شود. نوبخت افزود: تمامی ایستگاه ها، 
و تجهیزاتی که مســافران با آن در ارتباط هستند از جمله 
هندریل پله برقی هــا، گیت ها، صندلی ها، پله های ثابت و 
دستگاه های شارژ بلیت به طور مداوم بر اساس استانداردها 
و دســتورالعمل های ابلاغــی وزارت بهداشــت و درمان 
آموزش پزشکی ضدعفونی می شوند. همچنین در تمامی 
ایســتگاه های خطوط متروی تهران و حومه غرفه فروش 
ماسک با قیمت مصوب دایر است. وی با اشاره به اینکه در 
کنار انجام پروتکل های بهداشــتی، اقدام به اطلاع رسانی 
گســترده در خصوص ویروس کرونا، راه های پیشگیری، 
رعایت فاصله مناسب، در قالب های مختلف شامل نصب 
بنر، پخش پیام های آموزشی از طریق مانیتورهای قطارها 
و ایســتگاه ها انجام می شود ازمســافران شهر زیر زمینی 
خواست برای حفظ ســلامت خود و دیگرمسافران علاوه 
بر اســتفاده ماسک، از صحبت کردن با دیگران یا با تلفن 

همراه خود در مترو خودداری کنند.

دو تــن از کارگران کارخانجــات تعمیرات 
لکوموتیو شهرســتان بافق به نمایندگی از 
ســوی کارگران این کارخانجات، در دیدار با 
سعید رســولی معاون وزیر راه و شهرسازی 
و مدیرعامــل راه آهــن، از تلاش های وی 
در جهــت ایجاد آرامــش و افزایش امنیت 
شغلی کارگران بخش خصوصی کارخانجات 

تعمیرات لکوموتیو بافق قدردانی کردند.
به گزارش روابط عمومی راه آهن جمهوری 
اســلامی ایران، در این دیــدار، نمایندگان 
کارگــران کارخانجات تعمیــرات لکوموتیو 
بافــق، ضمن تشــکر از مدیرعامل راه آهن 
و هیأت همــراه جهت حضــور و بازدید از 
مجموعــه کارخانجات تعمیــرات لکوموتیو 
شهرستان بافق و رسیدگی به وضع پرسنل 
و فعالیتهــای ایــن مجموعــه، از تلاش و 
همت وی در راستای افزایش امنیت شغلی، 
پرداخت به موقــع حقوق و مزایای کارگران 
این حوزه و توســعه و پیشرفت کارخانجات 
تعمیــرات لکوموتیو بافــق قدردانی کرده و 
اقدامات مدیرعامل راه آهن را موجب روحیه 
بخشــی، افزایش انگیزه و نشــاط در انجام 

فعالیت های کارگران ذکر کردند.
بهمین مناســبت لوح تقدیری نیز از طرف 

کارگران بخش خصوصی کارخانجات تعمیر 
لکوموتیو بافــق به مدیرعامل راه آهن تقدیم 

شد.
مدیرعامل راه آهن نیز در این دیدار، با بیان 
اینکه اعتقاد و باور قلبی مجموعه مدیریت راه 
آهن، تکریم پرسنل و توجه به سرمایه انسانی 
خانواده بزرگ راه آهن اســت اظهار داشت: 
بــرای ارتقاء بهــره وری راه آهن و افزایش 
ســهم حمل و نقل ریلی در کشور، بایستی 
به بهره وری سرمایه انسانی توجه کنیم و به 
معیشت و شأن ومنزلت همکارانمان حساس 
باشیم و البته مســئولیت ما در رسیدگی به 

وضعیت کارگران بیشتر است.
وی ادامه داد: اقداماتی در سطح شبکه ریلی 
برای افزایش خدمات معیشتی به کارکنان در 
دست اجراست و ان شــاالله با کار و تلاش 
بیشــتر و ایجاد رونق اقتصــادی در خانواده 
بزرگ راه آهن، شــاهد شکوفایی و بالندگی 

هرچه بیشتر در این صنعت خواهیم بود.
به گفته رســولی اجرای طــرح طبقه بندی 

مشاغل انجام شده است.
وی برخــورداری از پوشــش بیمه مکمل و 
سایر امکاناتی که موجب آرامش و دلگرمی 
بیشــتر همکاران عزیز در شرکتهای همکار 

می شــود را مورد تاکید قرار داد و گفت: همه 
باید با فعالیت بیشــتر و کمــک به افزایش 
ســهم جابجایی بار و مسافر در شبکه ریلی، 
زمینه سرعت بخشیدن در رسیدن به شرایط 

مطلوب را فراهم کنیم.
در این دیدار، معاون ناوگان و مدیرکل روابط 

عمومی راه آهن نیز حضور داشتند.
کارخانجــات تعمیرات لکوموتیــو بافق در 
کیلومتــر ۸۷۰ راه آهن تهران - بندر عباس 
در مجاورت ایستگاه راه آهن بافق به وسعت 
۸۵۰ هزار متر مربع در ســال ۱۳۶۲ احداث 

شده است.
این مجموعه با حدود ۴۵۰ نفر نیروی شرکتی 
و ۴۵ نفر کارمند رسمی، تعمیر و نگهداری دو 
نوع لکوموتیو GE و آلستوم را بر عهده دارد.

قدردانی کارگران کارخانجات تعمیرات لکوموتیو 
شهرستان بافق از مدیرعامل راه آهن

برای نخستین بار بهره گیری از اطلاعات رادار مد 
S در ســامانه اتوماســیون کنترل ترافیک هوایی 
فرودگاه بین المللی مهرآباد، با تلاش متخصصان 
عملیــات هوانوردی شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران عملیاتی می شــود. ســیامک بهنام، 
مدیرکل ارتباطات و ناوبــری هوایی در گفت وگو 
با خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی 
اظهار کرد: با جایگزینی سامانه اتوماسیون کنترل 
ترافیک هوایی فــرودگاه بین المللی مهرآباد که با 
هدف ارتقای ایمنی ترافیک هوایی و بهینه سازی 
تجهیــزات CNS/ATM صــورت گرفته، امکان 
اســتفاده از اطلاعات مد S رادار کوشــک بزم به 
همت و تلاش متخصصان الکترونیک هواپیمایی 
ATSEP و همــکاری ســایر بخش های عملیات 
هوانوردی شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 
در شرایطی که کشــورمان با تحریم های ظالمانه 
روبروست، فراهم شــده است. وی گفت: موفقیت 
متخصصان ارتباطــات و ناوبری هوایی در اجرای 
طرح جایگزینی و پیاده سازی و برقراری اطلاعات 
مد S در ســامانه مذکور موجب می شود تا ترکیب 
اطلاعات راداری و طرح پروازی مربوط به اهداف 
شناسایی شده که شــامل موقعیت، کد شناسایی، 
ســرعت، ارتفاع و برخی دیگر از مشــخصه های 
هواپیما اســت، حتی در صورت بروز مشــکل در 
بخشی از پردازنده های سامانه اتوماسیون که وظیفه 
پردازش اطلاعات طرح پروازی را دارند، همچنان 
در صفحه نمایشــگر راداری در اختیار کنترلرهای 
برج و اپروچ فرودگاه قرار داشته باشد و وقفه ای در 

ارائه سرویس ایجاد نشود.
بهنام عنوان کرد: رادار کوشــک بزم از مدرن ترین 
و پیشــرفته ترین رادارهای مورد استفاده در کشور 
است که در سال ۱۳۹۸ توسط متخصصان مربوطه 
راه اندازی و مورد بهره برداری قرار گرفت اما به دلیل 
عدم بروز رسانی سامانه های کنترل ترافیک هوایی، 
بهره مندی از تمامی قابلیت های این رادار از جمله 
اطلاعات مد S آن، امکان پذیر نشــده بود. مدیر 
کل ارتباطات و ناوبری هوایی ایران گفت: مطالعات 
این طرح از شهریورماه سال ۱۳۹۸ آغاز و با تاکید 
و حمایت مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و معاون 
عملیــات هوانوردی با جدیت در دســتور کار اداره 
کل ارتباطات و ناوبــری هوایی قرار گرفت و طی 
یک برنامه اجرایی، مراحل بررسی الزامات و آماده 
سازی تجهیزات، نصب، راه اندازی و آزمایشات فنی 
و عملیاتی آن با موفقیت انجام و در مرحله تســت 
نهایی قرار دارد که پس از کسب تأییدیه های لازم 

به بهربرداری عملیاتی نهایی خواهد رسید.
 Frequentis به گفته وی نصب سامانه سوئیچینگ
در محــل اپــروچ و همچنین جایگزینی ســامانه 
اتوماســیون فرودگاه بین المللــی مهرآباد به اتمام 
رســیده و مرحله SAT تکنیکال و اپریشنال انجام 
شــده و پس از دریافت مجوز سازمان هواپیمایی 
کشوری درخصوص مدیریت تغییر و به روز رسانی 
آموزش هــای Maintenance و Operational و 
تست های کاربری و فنی لازم، سامانه سوئیچینگ 
و اتوماسیون برج و اپروچ فرودگاه بین المللی مهرآباد 

در آینده نزدیک آماده افتتاح نهایی خواهد بود.

ایمنی در ترمینال هوایی تهران ارتقا می یابد
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معرفی آبشار گویله مریوان
آبشار گویله در دل جنگل های سرسبز و خرم منطقه مرزی 

کردستان، در محور سقز به مریوان قرار گرفته است.
آبشــار گویله مریوان در استان کردســتان و در نزدیکی 

شهر مریوان واقع است.
مریوان یکی از شهرهای دیدنی استان کردستان است که 
با طبیعت بکرخویش پذیرای علاقمندان زیادی می باشد.

آبشــار گویلــه در ۲۰ کیلومتری شهرســتان مریوان در 

نزدیکی روستای گویله قرار دارد.
این آبشــار از بیــن جنگلهای پرپوشــش منطقه مرزی 
کردستان در محور سقز- مریوان قرار دارد و ارتفاع آن به 

بیش از ۵۰ متر می رسد.
لازم به ذکر اســت آبشــار گویله از جادهٔ سقز – مریوان 
قابل رویت است و مســافت آن تا جاده حدود ۱ کیلومتر 

است.
یکی از چشــم اندازهای زیبای مسیر ســقز مریوان بعد 
از کوهســتان عمدتاً ســفید پوش چهل چشمه این آبشار 

زیباست که از بین پیچ وتاب های جاده جنگلی و قدیمی 
سقز- مریوان سر بر می آورد و به عمق دره می ریزد.

مسیر پیاده روی آبشار گویله از کنار جاده هم قابل رویت 
است ولی برای رسیدن به آن احتیاج به یک کوه پیمایی 
سبک حدود یک ســاعته دارید، از کنار جاده، مسیری به 
طرف پایین قابل رویت اســت و مسیر پاکوب درست از 
همانجا آغاز می شــود، با دنبال کــردن پاکوب ها راحت 
می توانید تا زیر آبشــار گویله بروید و از بزرگی و شــکوه 

آن لذت ببرید.

گردشگری

تفرش یکی از شهرهای زیبا و ناشناخته استان مرکزی 
است که میان چشمه ســارها، مجموعه ای از کوه های 
اســتوار، غارها و مناطق سرسبز واقع شده و از طبیعت 

بکر و زیبایی بهره مند است.
شهرهای استان مرکزی کمتر شــناخته شده هستند 
و بیشتر مســافران معمولًا به شــهرهای معروف آن 
نظیر اراک ســفر می کنند. اما در این میان شــهرهای 
بســیار زیبایی از جمله شهر تفرش هستند که از آن ها 
نباید غافل ماند. تفرش شــهری میان چشمه ســارها، 
مجموعه ای از کوه های استوار، مناطق سرسبز و غارها 

است که از طبیعت بکر و زیبایی بهره مند است.
این شــهر همچنین از منابع آب غنی، هوای ملایم و 
زمین های حاصلخیز، همراه با غنایم طبیعی و مزارعی 
مملو از گل های وحشــی، کندوهای عســل، باغ های 
میوه مخصوصاً گردو برخوردار اســت که زیبایی های 
آن را دو چنــدان می کند. در این مطلب به جالب ترین 
و جذاب تریــن جاهای دیدنی تفرش اشــاره ای کوتاه 

کرده ایم.
چشمه آب معدنی گراو ��

چشــمه آب معدنی گراو یکــی از جاذبه های طبیعی 
تفرش اســت که در فاصله پنج کیلومتری این شهر، 
میان دو روســتای کبوران و طراران قرار گرفته است. 
این چشــمه از چند قسمت در ســطح زمین تشکیل 
می شــود که از آن قســمت ها، آب به حالت جوشش 
از زمین خارج می شــود. در بعضی قسمت ها نیز، آب 
به همــراه مقدار زیــادی گاز کربنیــک از زمین خارج 
می شود. گفته می شود که آب این چشمه دارای فواید 
درمانی بسیار از جمله تســکین دهنده درد، موجب باز 
و بسته شــدن عروق، افزایش جریان خون پوستی و 
قرمز شدن پوست، کاهش موقتی فشار خون و آهسته 

شدن نبض می شــود. آشامیدن آب معدنی چشمه گراو 
کمی قبل از نوش جان کردن غذا، به هضم آن کمک 

می کند و ترشحات گوارشی را افزایش می دهد.
غار امجک ��

غار امجک در فاصله ۶۳ کیلومتری شمال غربی تفرش 
در ارتفاعات کوهی به همین نام در ارتفاع ۱۹۰۰ متری 
از سطح دریا جای گرفته است. ورودی این غار، دیواره 
به طول دوازده متــر دارد که برای ورود به آن باید به 
کمک ابزار از این دیواره گذشت. پس توصیه می شود 
حتماً با یک غارنورد حرفه ای وارد غار امجک شــوید. 
زیر این غار، چشــمه ای وجود دارد که آب آن از سقف 
غار می چکد و به خاطر گذشــت زمان باعث به وجود 
آمدن اســتلاکمیت هایی شده اســت که از سقف آن 

آویزان هستند.
آبشار قطره باران ��

آبشــار قطره باران یکی از نقاط دیدنی استان مرکزی 
است که در سی کیلومتری شمال غربی شهر تفرش در 
دهستان بازرجان در نزدیکی روستای کوریان قرار دارد. 
این آبشار در دره ای عریض واقع شده و دورتا دور آن را 
گیاه زیبایی به اسم پر سیاوشان مانند دیواره ای پوشانده 
اســت. اطراف آبشار قطره باران از مناظر بسیار دیدنی 
برخوردار اســت و آن را به مکانی باصفا در دل بیابان 

تبدیل کرده است.
امام زاده ابوالعلی مهدی ��

امام زاده ابوالعلی مهدی یکــی از نوادگان »امام جعفر 
صادق« اســت که از آثار ملی به ثبت رســیده کشور 
در شهر تفرش نیز به شــمار می رود. قدمت بنای این 
امام زاده متعلق به دوران حکومت ایلخانان برمی گردد و 

بنا به دلایلی به طور کامل به پایان نرسیده است.
آب انبار بلور ��

آب انبار بلور در محله قدیمی شهر تفرش قرار گرفته و 

از دوران حکومت قاجاریه به یادگار مانده است. فضای 
اصلی مخزن این آب انبار را دوازده ستون، هجده جرز، 
بیست گنبد و دو غلام گردش مخصوص هوا تشکیل 

می دهند.
غار علی خورنده ��

غار علی خورنده یکی از جاهای دیدنی استان مرکزی 
در شهر تفرش است که در فاصله سه کیلومتری آن، در 
ارتفاعات کوه نقره کمر واقع شده است. برای رسیدن 
به این غار باید از روستای کوهین بگذرید و از دیواره ای 
به طول تقریبی پانزده متر و شــامل ســه بند، صعود 
کنید. در ســقف غار علی خورنده نیز، استلاکیت ها و 

استلاکمیت ها را می توانید مشاهده کنید.
مسجد جامع شش ناو ��

مســجد جامع شــش ناو یکی از آثار به جای مانده از 
دوران حکومت ســلجوقیان در محله فم شهر تفرش 
اســت و یکی از مســاجد با ارزش و قدیمی این شهر 
محسوب می شــود. وجه تسمیه شش ناو، ناودان هایی 
شــش گانه هستند که برای سهولیت در کار توزیع آب 

ایجاد شده اند.
خانه تاریخی خاندان میرفخرایی ��

خانــه تاریخی خاندان میرفخرایــی در یکی از کوچه 
باغ های محله آب دکان شــهر تفرش قرار گرفته و در 
فهرست آثار ملی ایران نیز به ثبت رسیده است. قدمت 
این بنا به دوران قاجاریه یعنی ۲۰۰ سال قبل می رسد 
و شامل ســه بخش حیاط، واحدهای معماری اطراف 
حیاط، قطعه باغی، دو درب اصلی در جهت شــمال و 

غرب تشکیل می شود.
چهارطاقی بهاران ��

چهار طاقی بهــاران یا چهار طاقی کبــوران یکی از 
بناهای به جای مانده از دوران قاجار در روستای بهاران 

شــهر تفرش است. این سازه تاریخی نیز در اسفند ماه 
ســال ۱۳۸۶ به عنوان یکی از آثار ملی ایران ثبت شده 

است.
غار گاو خور ��

غار گاو خور در امتــداد جنوب غربی غار علی خورنده 
واقع شــده اســت و برای ورود به آن با هیچ مشکلی 
روبه رو نخواهید شــد، به خاطر اینکه دهانه آن با شیب 
کوه تقریباً همکف اســت. پــس از اینکه وارد این غار 
شدید، با یک تالار باشکوه با سقفی بلند و هوایی خنک 
روبه رو خواهید شد. طول غار گاو خور تقریباً ۱۵۰ متر 
است و هرچه بیشتر جلو بروید دهانه آن تنگ تر شده و 

در آخر بسته می شود.
بام تفرش ��

بام تفرش در گردنه خرازان جای گرفته و چشــم انداز 
زیبایی از تمام شهر تفرش را مقابل چشمان شما قرار 
می دهد. این بام از جاذبه های طبیعی و تفریحی شهر 

تفرش به شمار می آید.
آرامگاه دکتر حسابی ��

آرامگاه دکتر محمود حسابی یکی از نوابغ ایران زمین 
و جهان اســت که پس از نود سال زندگی پربار علمی 
در شــهریور ماه ســال ۱۳۷۱ در شهر تفرش به خاک 
سپرده شد. در حال حاضر آرامگاه او در این شهر، محل 

برگزاری مراسم های مذهبی و رسمی است.
سنگ نگاره های یازیلی چای ��

ســنگ نگاره های یازیلی چای متعلق به هزاره سوم تا 
هزاره اول قبل از میلاد هستند و در روستای دربر شهر 
تفرش قرار گرفته اند. این سنگ نگاره های تاریخی در 
اســفند ماه ۱۳۸۷ در فهرست آثار ملی ایران ثبت شده 

است.
بقعه آقا مؤمن تفرشی ��

بقعه آقا مؤمن تفرشی، آرامگاه »میرزا محمد« ملقب به 
»آقا مؤمن تفرشی« یا »خواجه مؤمن تفرشی« فرزند 
»جمال الدین مصطفی«، یکــی از حکیمان و عارفان 
قرن یازده و دوازده اســت. جد »آقا مؤمن تفرشــی«، 

»عبدالعظیم بن عبدالله«، امام پنجم شیعیان است.
کاروانسرای خانک ��

کاروانســرای خانک از آثار تاریخــی مربوط به دوران 
صفویه است که در دهستان خرازان در روستایی به نام 
خانک در شهر تفرش واقع شده است. این کاروان سرا 
نیز در خرداد ماه سال ۱۳۸۷ به عنوان یکی از آثار ملی 

ایران ثبت شده است.
مقبره میر علام تفرشی ��

مقبره میر علام تفرشــی، مدفن »میر علام تفرشی«، 
یکی از علما و فقیهان شــیعه تبار سادات حسینی در 
قرن دهم هجری است. قدمت سازه این مقبره به قرن 
یازدهم هجری و اواخر دوران حکومت صفویه است که 
ســنگ آن به واسطه ارزش تاریخی به سرقت رفته به 
همین دلیل زمان مشخصی از تولد و وفات این فقیه در 
دســترس نیست. این بنا نیز در مهرماه سال ۱۳۸۹ در 

فهرست آثار ملی کشور ثبت شده است.
قلعه توس ��

قلعــه توس در دهســتان خرازان در ســه کیلومتری 
جنوب غربی روستای خرازان در شهرستان تفرش جای 
گرفته اســت. قدمت این بنای تاریخی به سده هفت 
هجری قمری باز می گردد و در اسفند ماه سال ۱۳۸۷ 

به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

تیکه زاغرم ��
تکیه زاغرم از بناهای تاریخی دوران صفوی و قاجار در 
شهر تفرش در محله زاغرم است. تیکه زاغرم، دومین 
تکیه ایران اســت که از زمان های گذشته تا به امروز، 
هر ساله مراسم تعزیه خوانی در آن برگزار می شود. اگر 
از ایــن تکیه بازدید کنیــد، می توانید خود را در حال و 
هوای آن دوران قرار دهید. این ســازه تاریخی در نهم 
فروردین ماه سال ۱۳۸۷ به عنوان یکی از آثار ملی این 

در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است.
بقعه شاهزاده محمد ��

بقعه شاهزاده محمد از بناهای تاریخی دوران حکومت 
صفویان است که در روستای محله فم در شهر تفرش 
قرار گرفته است. این سازه تاریخی نیز یکی از آثار ملی 

به ثبت رسیده کشور است.
رودخانه آب کمر ��

رودخانه آب کمر از ارتفاعات گیان و عبدالله سرچشمه 
می گیرد و هر منطقه آن را به اسامی محلی خود مانند 
خلجان یا آب کمر صدا می زنند. این رودخانه از شمال 
شرقی بارزجان، دادغان و عزالدین می گذرد و در جلایر 

به رودخانه قره چای ملحق می شود.

شیدا خرمشاهی

نکات سفر با سالمندان
حتماً تا بحال برایتان پیش آمده که بخواهید پدر و مادر 
یا پدربزرگ و مادربزرگ خود را به ســفر برده و آنها را 
خوشــحال کنید، اما بخاطر شرایطشان، اوضاع آنطور 
که می خواستید پیش نرفته است. در سفر با سالمندان 
نکاتی وجــود دارد که با رعایت آنها، می توانید خاطره 
خوشــی برای خود و آنها بســازید. ما در این مقاله به 
بخشی از آن ها می پردازیم و امید به آن است که سهم 

کوچکی در خوشحالی عزیزانتان داشته باشیم.
سفر با افراد سالمند: ��

سفر با افراد مسن فوت وفن خاص خود را دارد و برنامه 
ریزی این نوع سفر با سایر سفرها تا حدودی متفاوت 
اســت. اگر می خواهید در سفر بعدی پدر و مادرتان را 
به همــراه ببرید، با چالش های متعددی روبرو خواهید 
شــد. این جا برایتان نکاتی را یادآور می شویم که در 
انتخاب نوع ســفر و در حین سفر با سالمندان به کار 
شما خواهند آمد تا در انتها، همگی شادمان و سلامت 

از سفر به خانه بازگردید.
نکات کلیدی قبل از سفر با سالمندان: ��
۱- برنامه ریزی و تحقیق ��

چه پدر مادرها تنها ســفر کننــد و چه خودتان هم به 
همراه آن ها باشید، توصیه می شود که تحقیقات رو از 
پیش انجام بدید؛ اتاق های هتل را رزرو کنید و هرگونه 
بلیت را قبل از شروع سفر تائید کنید. حتماً توجه کنید 

که برای تمام مسیرهای هوایی، زمینی و حتی دریایی 
هم کوتاه ترین و مســتقیم ترین راه ها را انتخاب کرده 

باشید.
2- مدارک مورد نیاز ��

اگر والدین سالمند شــما تحت نظر و درمان پزشکی 
هســتند، حتماً یک کپی از مدارک پزشکی آن ها را در 
چمدان بگذارید. برای اطمینان بیشتر، از همهٔ مدارک 
آن ها ۴ کپی تهیه کنید. یکی از آن ها را در کیف دستی 
و دیگری را در چمدان مادر یا پدر بگذارید، ســومی را 
برای خویشاوندی که در مقصد منتظر آن هاست پست 

کنید و نسخه آخر را در پیش خودتان نگه دارید.
3- زمان مناسب ��

شاید برای جوانان مسالهٔ مهمی نباشد که در شب سفر 
کنند یا روز، به برف و بــوران و هوای بارانی برخورد 
کنند و در میان تابش نور مســتقیم خورشید باشند اما 
این موارد برای سالمندان از نکاتی حائز اهمیت است.

باید بهترین زمان ســفر را برایشان انتخاب کنید هم 
بهترین ســاعات روز و هم بهترین فصل زیرا گاهی 
هوای نامناســب می توانت اوقات آن ها را تلخ کند و 
هیچ لذتی از ســفر نبرند و یا این که در شب مسافرت 
بروند را دوست نداشته باشند پس از یاد نبرید که زمان 

مناسب از نکات مهم است.
۴- چمدان رو به دقت بسته بندی کنید ��

سعی کنین تا جایی که امکان داره سبک و کم حجم 
بسته بندی کنید. غیر از وسایل ضروری، مثل پوشاک 
و لوازم شــخصی، وســیلهٔ اضافه داخل چمدان قرار 
ندهید. بهتر اســت که ساک دستیِ کوچکی هم برای 
قرار دادن داروها، آب معدنی، لیوان و یا تنقلات سالم، 

داخل هواپیما همراهشان باشد.
5- داروهای افراد سالمند را فراموش نکنید ��

پزشــکان می گویند که همان انــدازه که مراقبت از 
پول و گذرنامه برای ســالمندان مهم است، توجه به 
داروهایشان هم حائز اهمیت است. قبل از راه افتادن 

از وجود داروها در ساکشــان مطمئن شــوید. داروی 
اضافی همراه خود داشــته باشند که اگر سفرشان به 
طول انجامید با مشــکل مواجه نشوند. یک مقاله با 
عنوان داروهای ضروری تهیــه و همراه خود ببرید. 
نام داروها را با زبان مقصدی که به آن سفر می کنید 

هم بنویسید.
نکات کلیدی در حین سفر با سالمندان: ��
۱- زمانی را به استراحت اختصاص بدهید ��

اگر سفر خود را با اســتفاده از خودرو شخصی انجام 
می دهید و فردی ســالمند نیز بــه همراه دراید، بهتر 

است به مدت طولانی حرکت نکرده و پس از هر چند 
ساعت کوتاه رانندگی زمانی را برای استراحت آن ها 
اختصاص بدهید. این موضوع به این علت اســت که 
یک جا نشســتن و بی تحرکی ممکن است موجب 
بوجود آمدن درد در افراد سالمند شده آنها را در ادامه 

سفر با مشکلاتی مواجه کند.
2- نزدیک تر به طبقات همکف باشید ��

در سفر با ســالمندان همواره باید برای موقعیت های 
اضطراری مختلف آماده باشید. توصیه می شود که در 
هتل ها و ســایر مکان های اقامتی در دو طبقهٔ بالای 
لابی اقامت کنید تا در شــرایطی که آسانسور از کار 
می افتد دسترسی راحتی به بیرون داشته باشید. حتی 
می توانید درخواســت اقامت در اتاق های نزدیک به 
آسانســور را بدهید. اگر با اتوبوس سفر می کنید حتماً 
توجه داشته باشــید که یک پله کمکی برای سوار و 
پیاده شدن ســالمندان موجود باشد و بعلاوه خودتان 
یا راننده در ســوار و پیاده شدن به وسیله نقلیه آن ها 

را یاری نمایید.
3- غذاهای فست فود ممنوع ��

به دلیل وجود مشکلات بهداشتی و همچنین سخت 
هضم بودن فســت فودها توصیه می شود ازاین گونه 
غذاها در برنامه غذایی سالمندان، به ویژه در سفر قرار 

ندهید.

۴- رعایت حوصله سالمندان ��
براثر کهولت سن ممکن است افراد کم حوصله شوند 
و نتوانند مدت زیــادی صرف گردش و تفریح کنند. 
افراد ســالمند ممکن اســت دردهای کوچک بدنی 
تحمل کمتری نسبت به افراد عادی داشته باشند و از 
محیطی که در آن هستند زود خسته شوند و تمایل به 
تغییر مکان داشته باشند. بهتر است در این گونه موارد 
سالمندان را به محل اقامت بازگردانید تا با استراحت 

کردن آرامش یابند.
5- مشکل حرکتی سالمندان ��

اگر ســالمند شما با ویلچر و یا واکر توانایی راه رفتن 
دارد بایــد در برنامه ریزی های خــود حتماً وضعیت 
جسمی آن ها را در نظر داشته باشید. بیشتر سالمندان 
آهسته حرکت می کنند بهتر است مراعات حال آن ها 
را بکنید و برای بازدید از مکان هایی که زمان خاصی 
سرویس می دهند زودتر در محل حضورداشته باشید.

6- بار سالمندان را خود حمل کنید ��
افراد ســالمند دیگر توان دوران جوانی خود را نداشته 
و نمی توانند به راحتی بارهای خود را جابجا کنند. به 
همین منظور بهتر است که برای حمل ساک و لوازم 
ســالمندان به آنها کمک کرده و برای اینکه از بروز 
مشکل در طی ســفر جلوگیری کنید، بارهای آنها را 

شما حمل کنید.

جهان اطراف ما پر از شــگفتی های رنگارنگ 
اســت که هرکدام به نوبه خــود جذابیت های 

زیادی را به همراه دارد. 
کوه رنگین کمان: ��

رنگ اصلی خاک قهوه ای است اما همین خاک 
معمولــی در ترکیب با بعضــی از مواد معدنی 
می شــود رنگین کمانــی از رنگ های جذاب و 
چشم گیر! این خاک های رنگین کمانی را در هر 
جایی نمی توانید پیدا کنید اما مکان هایی در دنیا 

هستند که با یک همچین خاک های رنگارنگی 
چشم اندازهای خیال انگیزی پیدا کرده اند.

کوه های رنگین کمان پرو: ��
شــاخص های  شــگفت انگیزترین  از  یکــی 
زمین شناســی در جهــان، کــوه آســونگاته 
)Ausangate Mountain( در رشــته کوه های 
آندس در کشــور پرو اســت. این کوه به کوه 
رنگین کمــان نیز معروف اســت. این کوه ها با 
رنگ هــای زیبایی به صورت طبیعــی و راه راه 

رنگ آمیزی شــده اســت که هر نوع رنگی از 
فیروزه ای گرفته تا بنفش کمرنگ تا خرمائی و 

طلائی، در این کوه وجود دارد؛
مسیر آسونگاته یکی از محبوب ترین مسیرهای 
کوه نــوردی بین افرادی اســت به پرو ســفر 
کرده اند. برای رسیدن به قله آن نیازمند چندین 
روز کوه نوردی هســتید و همچنین لازم است 
بدانید که برای رسیدن به این کوه باید از مسیر 

کوسکو )Cusco(، سفر کنید.
هنــگام کوه نوردی در این مســیر می توانید از 
زیبایی های طبیعی دیگری نیز لذت ببرید، زیرا 
که در این مسیر شــما با چشمه های آب گرم، 
روســتاهای محلی، حیواناتی همچون لاماها و 
آلپاکاها مواجه خواهید شد و همچنین خواهید 
توانست چشم اندازهایی بسیار دیدنی از یخچال 
طبیعی آسوگانته مشــاهده کرده و از آن لذت 

ببرید.

کوه های دانکسیا )Danxia(، چین: ��
یکی از بهترین چشــم اندازهای رنگین کمانی 
دنیا در کوه دانکسیای استان گوانگ دونگ چین 
قرار دارد. کوه های دانکسیا از سنگ ماسه های 
قرمز و موادی مثل گچ و دیگر رسوبات که در 
طول میلیون ها ســال به وجود آمده اند شــکل 
گرفته است. بیش از ۷۰۰ محل به خصوص در 
جنوب شرقی و جنوب غربی چین وجود دارد که 
در آن ها از این رنگ ها و لایه ها دیده می شــود 

و به همه آن ها زمین های دانکسیا می گویند.
�� :)Oregon( تپه های رنگی، اورگن

بیش از ۳۵ میلیون ســال قبل اینجا دشــتی 
رودخانه ای بود در همان زمان بود که لایه های 
رنگی ای که تپه های رنگارنــگ ایالت اورگن 
آمریکا را به وجود آورده اند در اثر خاکسترهای 
فوران های آتشفشانی شکل گرفتند. با گذشت 
زمان لایه های خاکســتر که از مــواد معدنی 

متنوعی تشکیل شده بودند فشرده و جامد شدند 
و بــه رنگ هایی در آمدند کــه امروز می بینید. 
رنگ های قرمز و نارنجــی در واقع خاک های 
لاتریت است که زمانی که اینجا گرم و مرطوب 
بود توســط رسوبات دشت ســیلابی به وجود 

آمدند.
�� :Hornocal کوه های هورنوکال

 Serranias del یــا کوه هــای هورنــوکال 
Hornocal در ۲۵ کیلومتری هوماهوآکا، شمال 
غربــی آرژانتین قرار گرفته اند. رنگ های خارق 
العاده و تشکیلات V برعکسی که در اینجا دیده 
می شوند بخشی از ترکیبات سنگ آهکی به نام 
Yacoraite هســتند که از پرو تا سالتا امتداد 
یافته و از میان بولیــوی و کبرادا د هوماموآکا 
گــذر کرده اند. جاده ای که به این مکان منتهی 
می شــود؛ در ارتفاعی بالغ بــر ۴۳۰۰ متر واقع 
شده و دسترســی به آن با اتوبوس امکان پذیر 

نیست و باید از خودروهای شخصی و کوچک تر 
استفاده نمود.

کوه های رنگی ماهنشان: ��
کوه های رنگی ماهنشان یکی از عجایب طبیعی 
اســت که در ۲۵ کیلومتری شمال شرقی تبریز 
و در مســیر شهرســتان خواجه و اتوبان میانه 
بــه زنجان قرار دارد. ماهنشــان یا آلا داغ لار، 
نــام محلی کوه ها و تپه های رنگارنگ اســت، 
که در بخش هایی از آذربایجان واقع شــده اند. 

مرتفع ترین قسمت این شهرستان کوه بلقیس با 
ارتفاع ۳۳۰۰ متر است.

رنگیــن کمان زمینی ماهنشــان )آلا داغ لار( 
متشکل از رنگ هایی همچون قرمز، قهوه ای، 
سبز، نارنجی، زرد و ســفید می باشد. تماشای 
منظــرهٔ بســیار زیبــای کوه های ماهنشــان 
چشم هایتان را نوازش می کند. کوه های رنگی 
ماهنشــان به قدری خاص و حیرت آورند که 

گویی در سیاره ای دیگر قدم گذاشته اید.

کوه های رنگین کمان

دیدنی های تفرش؛

شهری پنهان میان چشمه سارها
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انرژی

وزیر نفت از بررســی طرح محاسبه رایگان گازبهای ۳۰ درصد از 
مشــترکان کم مصرف خانگی در هیئت دولت به عنوان مشوقی 

برای مدیریت مصرف انرژی در کشور خبر داد.
بیژن زنگنه، در مراســم امضای تفاهم نامه همکاری وزارت نفت 
و معاونــت امور زنان و خانواده ریاســت جمهــوری با موضوع 
بهینه سازی مصرف انرژی گفت: به منظور ایجاد مشوق هایی برای 
مدیریت مصرف گاز، براســاس طرحی که قرار اســت در دولت 
بررسی شود، گازبهای ۳۰ درصد از مشترکان خانگی که مصرف 
کمتری دارند، رایگان محاسبه می شود و این طرح تأثیری بسزا بر 
مدیریت مصرف سوخت خواهد داشت که در صورت تصویب در 

هیئت دولت، اجرایی می شود.
وی افزود: بر اســاس این مصوبه، مشترکانی که مصرف خود را 
در زمســتان ۱۰ درصد کاهش دهنــد، از کاهش ۱۵ درصدی در 
گازبها برخوردار می شــوند که این موضوع دو تأثیر دارد؛ نخست 
اینکه قیمت تصاعدی محاســبه نمی شود و افزون بر این، دولت 
هــم در پی کاهش مصرف ۱۵ درصد تخفیف می دهد. برای این 
کار منابعی هم دیده شده است. هر چند این طرح برای ما کاهش 
درآمد به همراه خواهد داشــت، اما ایجاد تعــادل در تراز تولید و 
مصرف که در نتیجه این طرح حاصل می شــود برای ما اهمیت 

بیشتری دارد.
وزیر نفت افــزود: اصلاح سیســتم موتورخانه هــا و جایگزینی 
بخاری هــای فرســوده از دیگر اقدام های مهــم دولت در زمینه 
کاهش مصرف انرژی است که هفته پیش در شورای اقتصاد هم 

تصویب و مقرر شد دولت یارانه ای را به منظور تعویض بخاری های 
با بازده پایین با بخاری های با کارایی بالا و نیز تعمیر موتورخانه ها 

اختصاص دهد که امیدوارم هفته جاری در دولت تصویب شود.
زنگنه با تأکید بر لزوم اجرای منویات مقام معظم رهبری در زمینه 
مدیریت مصــرف انرژی، هدف اصلی از اجــرای این طرح ها را 
حمایت از مشــترکان و اعطای مشوق هایی برای کاهش مصرف 

انرژی در کشور دانست.
وی با اشــاره به اینکه بهینه سازی مصرف انرژی همیشه مطلب 
تعیین کننده ای در وزارت نفت بوده اســت، گفت: در پی افزایش 
شدید مصرف این مســئله به تازگی اهمیت بیشتری یافته است، 
زیرا ما منابعی تجدیدناپذیر داریم و به نقطه بالای تولید رسیده ایم 
و این طور نیست که هر مقدار مصرف کنیم، بتوانیم تولید کنیم، 

بنابراین بهینه سازی برای ما یک اصل و باید است.
لــزوم همکاری نهادهــا مختلف در زمینه فرهنگ ســازی برای 

مصرف بهینه انرژی
وزیــر نفت افزود: زنان در بخــش خانگی مدیریت مصرف نقش 
تاثیرگذاری را در بهینه ســازی مصرف انرژی و آب دارند و اگرچه 
سال هاست که ما به این قضیه پرداخته ایم، اما امیداوریم با امضای 
این تفاهم نامه آن را ســازماندهی و عملیاتی کنیم. امیدوارم این 
تفاهم نامه با همت معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
تحقق یابد و همکاران ما در وزارت نفت نیز با تمام قدرت در این 
باره همکاری می کنند. البته لازم اســت نهادهای دیگر از جمله 
آموزش و پروش و صداوســیما نیز در این زمینه به ویژه در بخش 

فرهنگ سازی همکاری کنند.
زنگنه تأکید کرد: در نفــت هم ما به نقش بانوان توجه کرده ایم، 
به نحوی که برای نخســتین بار بانــوان در عالی ترین رده های 
مدیریتی در صنعت نفت فعالیت می کنند و برای نخســتین بار در 
تاریخ صنعت نفت ایران، یک خانم عضو هیئت مدیره شده است. 
تعداد زیادی از مدیران ارشد صنعت نفت، بانوان هستند و تلاش 
کرده ایم هر چه تبعیض بوده اســت، تا جایی که دســت ما و زور 
ما می رسد، با زمان و فرهنگ ســازی و تغییر ذهنیت ها، آن ها را 
به تبعیض مثبت به نفع خانم ها تبدیل کنیم و در شــرایط برابر به 

خانم ها اولویت بدهیم.
وزیر نفت تصریح کرد: امروز هیــچ محدودیتی برای خانم ها در 
جذب در هیچ سمتی وجود ندارد، به جز برای سکوهای نفتی که 
آن هم به دلیل اینکه متناسب با نوع کار و زندگی آنها نیست و در 

بقیه بخش ها محدودیت نداریم.
 زنگنه گفت: محدودیت هایی که برای پذیرش خانم ها در دانشگاه 
نفت بود، برداشته شد و حتی دوره هایی برای توانمندسازی خانم ها 
)برگزاری دوره های مینی ام بی ای( برگزار شد و امیدواریم بانوان 

روز به روز نقش پررنگ تری در صنعت نفت داشته باشند.

وی بــا تأکید بر اینکه تعداد زیــادی از افرادی که به تازگی برای 
پذیرش مدت معیــن در صنعت نفت در حال مصاحبه هســتند 
را زنــان توانمند با صلاحیت های بالا تکشــیل می دهند، افزود: 
امیدواریم این دســته از کارکنان نقش خــود را به خوبی در آینده 

صنعت نفت و کشور ایفا کنند.
وزیــر نفت تأکید کرد: امیدواریم دوســتان مــا در نفت پیگیری 
تفاهم نامه امروز را جدی بگیرند و دنبال کنند، زیرا بانوان به واقع 
نقــش تعیین کننده ای در مصرف انرژی کشــور دارند و مدیریت 
انرژی برای ما بســیار مهم است، زیرا همکاران ما با زحمات زیاد 
انرژی را تولید می کنند، اما هدر می رود و در خانه ها اشخاصی که 

می توانند آن را مهار کنند، بانوان هستند.
تفاهم نامــه همکاری وزارت نفت و معاونــت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری با هدف بهینه ســازی مصرف انرژی در کشور 
روز شــنبه، ۱۵ آذرماه از طریق ویدیو کنفرانس بین بیژن زنگنه، 
وزیر نفت و معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده ریاســت 
جمهوری با حضــور علی مبینی دهکردی، مدیرعامل شــرکت 
بهینه سازی مصرف سوخت و فاطمه تندگویان، مشاور ارشد وزیر 

نفت در امور بانوان و خانواده امضا شد.

جزئیات افزایش 2۸0 هزار بشکه ای تولید نفت

 حفظ ظرفیت تولید برای 
صادرات

از عمر طرح »نگهداشت و افزایش میزان تولید نفت در چارچوب 
قراردادی EPD-EPC« که با نظــر بیژن زنگنه-وزیر نفت- 
تنظیم شده بود، حدود سه سال می گذرد، طرحی که شامل ۳۳ 
پروژه می شود و هدف آن ضمن نگهداشت تولید میادین نفتی 
تعیین شــده، افزایش تولید این میادین در محدوده جغرافیایی 
هفت استان کرمانشاه، ایلام، خوزستان، کهگیلویه و بویر احمد، 
بوشــهر، فارس و هرمزگان، اشــتغال زایی برای سازندگان و 

پیمانکاران داخلی است.
طرح ۳۳ پروژه نگهداشــت و افزایش تولید، در انتهای ســال 
۱۳۹۶، مصوبه هیات مدیره و در ابتدای ســال ۱۳۹۷، مصوبه 
شــورای اقتصاد را اخذ کردند و آغاز شــدند. بر این اساس در 
شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب ۲۶ پروژه، سه پروژه در 
شرکت نفت مناطق مرکزی ایران و چهار در شرکت نفت فلات 

قاره ایران تعریف شد.
تا کنون ۲۳ پروژه از ۳۳ پروژه مذکور، امضا و واگذار شده است 
و در مراحــل اجرایی قــرار دارد، از ۱۰ پروژه باقی مانده هفت 
پروژه در مرحله مناقصه و سه پروژه در حال مذاکره به صورت 
ترک تشریفات قرار دارند و طبق برنامه، باید تا پایان سال جاری 

تعیین تکلیف شوند.
هر میدان به کدام شرکت رسید؟ ��

قراردادهای واگذار شده مرحله اول شامل میادین اسفند و سیوند، 
سعادت آباد، نفت شهر، دانان، منصوری آسماری، رامشیر، کبود، 
گچســاران خامی، لالی آسماری و نرگسی می شوند که پیمان 
کاران این میادین به ترتیب شــرکت های توســعه پترو ایران، 
گروه مپنا، گلوبال پتروتک کیش، ملی حفاری ایران، مهندسی 
و ســاختمان صنایع نفت )منصوری آســماری و رامشیر(، ملی 
حفاری ایران و اکتشاف انرژی گستر پارس، ملی حفاری ایران، 

پتروگوهر فراساحل کیش و حفاری دانا کیش هستند.
در قراردادهای واگذار شــده مرحله دوم، میدان فروزان توسط 
مشــارکت پتروپارس و مبین گستر سازه، میدان رسالت توسط 
مشــارکت مهندسی و ســاختمان تاسیســات دریایی ایران و 
راهبردهای هوشــمند، میدان رامین توسط توسعه صنعت نفت 
و گاز پرشیا، میدان منصور آباد توسط توسعه پترو ایران، میادین 
مارون ۲ و ۵ توسط تنکو، میدان زیلایی توسط گلوبال پتروتک 
کیش، میادین اهواز یک و چهار توسط مشارکت توسعه صنایع 
نفت و انرژی قشــم و مارون کاران، میادین مارون یک و چهار 
توسط حفاری شــمال و سیاهمکان توســط گسترش انرژی 

پاسارگاد درحال انجام است.
نحوه برگزاری مناقصات طرح نگهداشت و افزایش تولید ��

از آنجایی که یکی از اهداف پروژه های طرح های نگهداشــت 
و افزایش تولید، ایجاد اشــتغال برای سازندگان و پیمان کاران 
داخلی بود، علاوه بر الزامات اســتفاده از کالاهای ساخت ایران 
در ایــن قراردادها، بر برگزاری مناقصات از لیســت پیمانکاران 
صاحب صلاحیت ایرانی مشتمل بر ۱۷ شرکت اکتشاف و تولید 
)E&P( و ۴۰ مشــارکت )Consortium( از میان ۱۶ شــرکت 
حفاری و ۲۲ شرکت طرح و ساخت رتبه یک تاکید شده است. 
از سوی دیگر این شرط وجود داشت که فقط شرکت های ایرانی 
می توانند در مناقصات شــرکت کنند، مگر اینکه یک شرکت 
خارجی برای سرمایه گذاری جوینت شرکت های ایرانی شود که 

تا کنون این اتفاق محقق نشده است.
استفاده از کالاهای ساخت داخل ��

برای نخستین مرتبه در صنعت نفت، علاوه بر قانون ۵۱ درصد 
خرید تجهیــزات داخلی، خرید تجهیزاتی که در کشــور تولید 
می شود نیز اجبار شده اســت. در این راستا لیستی از کالاهای 
پرمصرف که امکان ســاخت آن ها وجود دارد تهیه و به صورت 
الزام ســاخت داخل ضمیمه قراردادها شد. در این لیست حدود 
۱۵ گروه کالایی که امکان ســاخت داخل آن در داخل محقق 
شده است وجود دارد که بخشی از آنها از نتایج ۱۰ گروه کالایی 

ساخت داخل وزارت نفت هستند.
بر اساس گفته مسئولان، سهم تجهیزات داخلی در این پروژه ها 
درحال حاضر بین ۷۰ تا ۸۰ درصد است و احتمالًا این میزان به 

مرور افزایش خواهد یافت.
نحوه تأمین مالی 33 پروژه نگهداشت و افزایش تولید ��

برای تأمین مالی این پروژه ها، تا کنون از صندوق توسعه ملی و 
منابع داخلی شرکت ملی نفت ایران منابعی تزریق نشده است، 
بلکه تأمین مالی برای نخســتن بار تماماً از طریق انتشار اوراق 
منفعت اسلامی صورت گرفته است. بر این اساس تا اوایل پاییز 

۳۰ هزار میلیارد ریال اوراق فروخته شد.
در پروژه های مرحله نخســت )۱۰ قــرارداد اول(، با این هدف 
که شــرکت ملی نفت ایران قادر باشــد سرمایه های خود را در 
پروژه هــای دیگر به کار بگیــرد، پرداخت معــوق ۲۰ درصد 
هزینه های طرح طی دو سال از اتمام کار در نظر گرفته شد. اما 
با توجه به اینکه بنیه مالی پیمانکاران به دلیل تحریم ها، ضعیف 
شــد، این روش در قرا دادهای مرحله دوم منتفی شد. بنابراین 
۱۳ قرارداد مرحله دوم به صورت کامل توسط شرکت ملی نفت 
ایران تأمین مالی شده و تا انتهای قراردادها با پیمانکاران تسویه 
حســاب می شود. بر اســاس این گزارش، اجرای ۲۹ پروژه در 
خشــکی و ۴ پروژه در فراساحل به افزایش تولید نفت به ۲۸۰ 
هزار بشکه در روز منجر می شود و هرچند درحال حاضر شرایط 
صادرات نفت برای ایران فراهم نیست اما انتظار می رود تا زمانی 
که پروژه ها تا دو سال دیگر به نتیجه برسد، مشکلات صادرات 

نفت نیز برطرف شود.

گزارش زنگنه تشریح کرد؛

طرح رایگان شدن گازبهای 3۰ درصد 
از مشترکان خانگی در دولت

همواره در اجرای عدالت در نحوه سهمیه بندی بنزین به دلیل 
اختصاص یارانه این حامل انرژی به افراد صاحب خودرو شــک و 
شــبهه وجود داشــته و درحالی که به نظر می رسد مجلس جدید 
درحال تغییر این سناریو اســت، برخی صاحب نظران اختصاص 
بنزین به هر کد ملی را روشــی عادلانه بــرای تخصیص یارانه 

بنزین می دانند.
همواره ســناریوهای مختلفی برای نحوه تخصیص و تعیین نرخ 
بنزین که عنوان یکی از استراتژیک ترین کالاها در کشور را یدک 
می کشد نوشته شده اســت. یکی از این سناریوها همان سهمیه 
بندی و دو نرخی کردن بنزین اســت که بــا وجود اینکه تبعات 
اجتماعی زیادی به همراه داشــته، نه تنها تأثیر چندانی در تغییر 
الگوی مصرف نداشته و آنطور که باید و شاید به کاهش مصرف 
بنزین منجر نشــد، بلکه به اجرای عدالت نیز کمک نکرد و هنوز 
دهک های پایین جامعه از یارانه ای که دولت به بنزین تخصیص 

می دهد بهره مند نمی شوند.
هرچند یکی از اهــداف این طرح واقعی کردن قیمت حامل های 
انرژی بود اما بســیاری از کارشناســان بر این باورند که هرچند 
هدف درســت بود اما نحوه اجرای آن صحیح نبود و در نهایت و 
درحالی که دولت همچنان روی این حامل انرژی یارانه می دهد، 

در تخصیص یارانه عدالت اجرا نمی شود.
بنزین در ایران هنوز هم ارزان است

با بررسی قیمت این کالای استراتژیک بر مبنای نرخ فوب خلیج 
فــارس و همین طور قیمت های منطقه ای نیــز می توان دریافت 
که امــروز فاصله قیمتی بنزین در ایران و جهان حتی از قبل نیز 
بیشتر شده است. امروز بنزین در ایران حدود ۶ سنت دلار فروخته 
می شــود و در زمان اجرای سهمیه بندی بین ۷ سنت دلار تا ۱۰ 
ســنت دلار بود. البته این قیمت برای ۶۰ لیتر سهمیه است و در 
نرخ آزاد، دو برابر می شــود. اما بــا در نظر گرفتن اینکه میانگین 
جهانــی قیمت بنزین حدود ۲۹ هــزار و ۷۵۰ تومان در لیتر - با 
محاســبه دلار آزاد - است، حتی در نرخ آزاد نیز فاصله معناداری 

میان ایران و جهان است.
البته ناگفته نماند که در اردیبهشــت مــاه با کاهش قیمت های 
جهانی بنزین، قیمت بنزین در ایران برابر و حتی بیشتر از برخی از 
کشورهای همجوار شده بود، اما اکنون مجدداً ایران بعد از ونزوئلا 

دومین بنزین ارزان دنیا را دارد.
مجلس درحال تغییر سناریوی تخصیص بنزین ��

در این میان به نظر می رسد مجلس جدید درحال تغییر سناریویی 
اســت که دولت دوازدهم در آبان ماه ســال گذشته برای بنزین 
نوشــت و محمد باقر قالیباف_رئیس مجلس شورای اسلامی_ 
در آخرین ســخنان خود درمورد بنزین گفت که " حدود ۴۵ تا ۵۰ 
درصد خانواده ها ماشین ندارند و ما به ۵۰ درصد افرادی که ماشین 
دارند سوبســید انرژی و بنزین می دهیم اما فردی که مستضعف 

اســت و در روستا یا شهرســتان زندگی می کند و به حمل و نقل 
عمومی نیز دسترسی ندارد، یارانه نمی دهیم.

آیا این عدالت اســت فردی که خودش یک ماشــین برای رفتن 
به شــمال و یک ماشین برای رفتن به کویر دارد و فرزندش یک 
ماشین برای دوردور کردن در اندرزگو دارد هر چقدر که می خواهد 
بنزیــن ۳۰۰۰ تومانی بزند اما یک فرد روســتایی هیچ یارانه ای 
دریافــت نکند؟ چطور یک پیرمرد روســتایی در زهک زابل این 
موضوع را متوجه می شــود اما بنده که رئیس مجلس هســتم از 

آن درکی ندارم."
همچنین سخنگوی کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
از قرار گرفتن طرح ســهمیه بندی بنزین ســرانه خانوار در نوبت 

رسیدگی کمیسیون خبر داد.
سهمیه بندی در مصرف بنزین بی اثر بود ��

این مباحث درحالی مطرح می شــود که مصرف بنزین به صورت 
میانگین در ۷ ماه نخســت امســال، ۷۵ میلیون لیتر در روز بوده 
است. یعنی حداقل ۲۵ میلیون لیتر مازاد تولید در کشور وجود دارد 
که به واسطه همین ظرفیت تولید، ایران توانسته است به یکی از 
معدود کشورهای صادرکننده این سوخت استراتژیک تبدیل شود. 
اما آیا سهمیه بندی بنزین در آبان ۱۳۹۸ عامل این کاهش مصرف 

بوده است؟
بررســی ها نشان می دهد که ســهمیه بندی در سه ماه آذر، دی و 
بهمن ۱۳۹۸ تنهــا عامل مدیریت مصرف بوده و پس از آن روند 

عادی شــدن مؤلفه قیمت کلید خورد. اما شیوع ویروس کرونا و 
اعمال محدودیت های تردد باعث حفظ مصرف روی رقم

۷۵ میلیون لیتر در روز شــد. اکنون مصرف بنزین به دلیل شیوع 
کرونا و کاهش میزان حمل و نقل حتی از پیش بینی ها هم اندکی 

کمتر است.
با بررسی یک سال گذشته مشــخص می شود بیشترین کاهش 
مصرف مربوط به اواخر اســفند ماه ۱۳۹۸ و فروردین ۱۳۹۹ بوده 
است. نوروز امســال مصرف بنزین به روزی ۴۴ میلیون لیتر نیز 
رسید که تقریباً در یک دهه اخیر بی سابقه بود. وقتی این موضوع 
را بررسی می کنیم، علت کاهش مصرف، سهمیه بندی نبود و کرونا 

این اتفاق را رقم زده بود.
البته همان زمان بیژن زنگنه_وزیر نفت_ نیز پیش بینی کرده بود 
که "اگرچه مصرف بنزین بعد از ســهمیه بندی، حدود ۲۰ میلیون 
لیتر در روز کاهش یافت؛ اما این میزان احتمالًا در آینده کمتر شود، 
زیــرا مردم به قیمت بنزین عادت می کنند و مصرف بنزین دوباره 

افزایش خواهد یافت."
در سهمیه بندی بنزین عدالت اجرا نمی شود ��

بعد دیگر سهمیه بندی بنزین و جدا از بحث میزان مصرف، اجرای 
عدالت بین دهک های مختلف جامعه است. درواقع دولت با وجود 
اینکه ســعی کرد قیمت بنزین را واقعی تر کند، اما مقایسه قیمت 
جهانــی بنزین با قیمت این حامل انــرژی در ایران حاکی از آن 
است که دولت همچنان یارانه سنگینی را به این بخش تخصیص 

می دهد، یارانه ای که قطعاً افرادی که صاحب خودرو هســتند 
از آن بیشــتر بهره مند خواهند شد و شــاید این افراد که عمدتاً از 
دهک های بالایی جامعه هستند، نسبت به افردی که خودرو ندارند 
از سهمیه بندی بنزین بیشتر متضرر شدند اما در نهایت یارانه ای را 
از دولت دریافت می کنند که دهک های پایین تر از آن بی نصیب 

مانده اند.
تخصیص سهمیه بنزین بر اساس کد ملی

در این راســتا، اندیشکده حکمرانی دانشــگاه صنعتی شریف، در 
طرحی تحت عنوان "پیشنهاد اصلاح نظام یارانه بنزین در کشور"، 
تخصیص سهمیه بنزین بر اســاس کد ملی، ایجاد بازار متشکل 
مبادله سهمیه بندی بنزین و اصلاح نظام یارانه حامل های انرژی 

در کشور را پیشنهاد می کند.
آنچه که در این طرح مطرح می شــود این است که اساسی ترین 
مشــکل پرداخت یارانه مصرفی بنزیــن در قالب کاهش قیمت 
فروش آن، اثر بازتوزیعی به نفع دهک های پردرآمد است. با توجه 
به پایین بودن شــدید قیمت بنزین در کشور که عملًا به معنای 
تخصیص یارانه بیشتر به اقشار برخوردارتر جامعه است، اختصاص 
بنزین یارانه ای به صاحبان خودروها ادامه روند تاعادلانه موجود و 

تثبیت بازتوزیع بیشتر به نفع دهک های برخوردار است.
درحالی که اختصاص ســهمیه به افراد و ایجاد یک بستر فنی که 
فروش سهمیه را برای همه مســیر می کند، با معیارهای عدالت 
منطبق تر اســت. در این گزارش تشــکیل بازار متشــکل بنزین 
پیشنهاد شده و تاکید شــده است که این بازار ویژگی هایی چون 
تک قیمتی بودن بازار در کل کشــور، عدم امکان ســفته بازی و 
احتــکار، عدم امکان مداخله در بــازار، حل معضل قاچاق و قابل 

استفاده بودن برای همه آحاد جامعه را دارد.
رکن اساسی اختصاص سهمیه به افراد بر این ایده استوار است که 
صاحب سهمیه می تواند با مصرف نکردن و فروش آن به دیگران، 
معادل اختلاف قیمت بنزین ســهمیه ای و قیمت بنزین در بازار 
متشکل، سود کسب کند و بنابراین همه افراد جامعه و حتی افراد 

فاقد خودرو هم از یارانه بنزین بهره مند می شوند.
جزئیات طرح

درواقع در این طرح به هر فرد ایرانی، ماهانه مقدار معینی سهمیه 
بنزیــن تعلق خواهــد گرفت و واریز این ســهمیه نیازمند کارت 
سوخت نیست و بر اساس کارت های بانکی انجام می پذیرد. برای 
جلوگیری از احتکار نیز یک ســقف ذخیره به ازای هر فرد در نظر 
گرفته می شود و پس از پر شدن آن، هر لیتر سهمیه جدید به جای 
اختصاص به فرد، به صورت خودکار به بازار عرضه شده و مبلغ آن 

به قیمت بازار به حساب فرد واریز می شود.
هر فرد می تواند با استفاده از سامانه های تراکنش اقدام به فروش 
سهمیه خود کند. در آن سوی ماجرا خرید بنزین صرفاً در جایگاه 

و برای سوخت گیری امکان پذیر خواهد بود.

مجلس درحال تغییر سناریوی سهمیه بندی بنزین

 تخصیص بنزین به کد ملی نزدیک است؟

آخرین وضعیت تجدیدپذیرها در ایران

 صرفه جویی ۲۰۳ میلیون 
لیتر آب

طبــق آخرین آمــار، ۸۲۴ مــگاوات ظرفیت تولیــد انرژی 
تجدیدپذیر در ایران نصب شــده و میزان برق تولید شده از 
منابع انرژی های تجدید پذیر در مهرماه به رقم ۵۴۷۰ میلیون 
کیلووات ســاعت رســید که در این بین ســهم تولید انرژی 

خورشیدی نسبت به سایر انرژی های تجدیدپذیر بیشتر بود.
آژانس بین المللی انرژی )IEA( نیز اعلام کرده ظرفیت نیروی 
تجدیدپذیر جهانی تحت تأثیر نصب تاسیســات فوتوولتائیک 
خورشــیدی در خانه ها، ســاختمان ها و صنعت، تا پنج سال 
دیگر ۵۰ درصد رشــد خواهد کرد. در این راســتا با توجه به 
این که ضریب بار تولیدی این نیروگاه ها در ایران نســبت به 
میانگین جهانی بالاتر است، دولت درصدد توسعه بیش تر این 
انرژی پاک است و طبق برآوردها بیش از ۱۵۰ هزار مگاوات 

ظرفیت احداث نیروگاه های خورشیدی در کشور وجود دارد.
از آنجایی که ایران کشــوری است که از نظر انرژی های نو 

مانند انرژی های خورشیدی و بادی پتانسیل های بالایی دارد، 
پرونده اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر از سوی دولت نیز 
به صورت جدی پیگیری شــد، هرچند امکان استفاده از این 
ظرفیت بیــش از میزانی که هم اکنون مورد اســتفاده قرار 

گرفته، وجود دارد.
بر این اســاس، استفاده از انرژی های پاک در کشور از انتشار 
ســه میلیون و ۶۹۳ هزار تن گاز گلخانه ای تا پایان مهرماه 
جلوگیری کرده اســت. همچنیــن اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر در مهرماه امســال صرفــه جویی یک میلیون و 
۲۰۳ میلیــون لیتری آب را به همراه داشــت، علاوه بر این 

انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره وری بــرق صرفه جویی در 
مصرف سوخت های فســیلی به میزان ۱۵۵۴ معادل میلیون 

مترمکعب گاز طبیعی را در مهرماه محقق کرد.
مجموع ظرفیت انرژی خورشــیدی کشور تا پایان مهرماه با 
تولید ۴۰۵.۵۶ مگاوات به ۴۸ درصد رسیده و مجموع ظرفیت 
انرژی بادی کشور با تولید ۳۰۲.۸۲ مگاوات ۳۶ درصد است، 
همچنین زیســت توده بــا تولید ۱۰.۵۶ مــگاوات تنها یک 
درصد، برق آبی کوچک با تولید ۱۰۵.۶۵ مگاوات ۱۳ درصد 
و بازیافــت تلفات حرارتی با تولیــد ۱۳.۶ مگاوات دو درصد 

سهم دارند.

با دستور رئیس جمهور اعلام شد؛

آغاز بررسی چگونگی رایگان شدن 
آب و گاز برای محرومان

پس از اعلام رســمی رئیس جمهور مبنی بر رایگان شــدن آب 
و گاز برای مشــترکان کم مصرف، بررسی اجرای این طرح در 

دستور کار وزارت نیرو و وزارت نفت قرار گرفت.
پس از آنکه در جلســه اخیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا که در حضور مقام معظم رهبری برگزار شد، یکی از 
راهکارهای کوتاه مدت کاهش فشار اقتصادی بر طبقه محروم 

جامعه، رایگان شــدن آب و گاز برای مشترکان کم مصرف که 
اغلب جزو دهک های کم درآمد هســتند مطرح شد، روز گذشته 
حسن روحانی، رئیس جمهوری، در این خصوص اعلام کرد: "آثار 
طرح برق امید در پایان آذر اعلام می شود. کسانی که کم مصرف 
هســتند از دادن هزینه برق معاف خواهند شد. ۳۰ درصد مردم 
دارای برق مجانی می شــوند. همیــن کار در مورد گاز و آب نیز 
انجام خواهد شــد. این کار ماندگار دولت تدبیر و امید است. آن 
نکته ای که امام فرمودند که آب و برق محرومان مجانی شــود، 
در این دولت تحقق پیدا کرد. آن هایی که توهین کردند و گفتند 
آنچه امام گفته عملی شدنی نیســت، اتفاقاً عملی شد." پس از 

اعلام رسمی رئیس جمهور مبنی بر رایگان شدن آب و گاز برای 
مشــترکان کم مصرف، بررســی اجرای این طرح در دستور کار 

وزارت نیرو و وزارت نفت قرار گرفت.
رضــا اردکانیان، وزیــر نیرو نیز در این خصــوص گفت: "طبق 
تأکیدی که آقای رئیس جمهور داشتند، بعد از تصویب طرح برق 
امید در اوایل شــهریورماه که زمان اجرای آن از ابتدای آبان ماه 
بود و شروع هم شده و امیداوریم اولین قبض برق را آخر آذرماه 
به به مردم گزارش دهیم که چه جمعیتی مشمول تخفیف ۱۰۰ 
درصــدی در بخش خانگی شــدند، کار را روی موضوع آب هم 

آغاز کردیم."
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سلامت

 علامتی پنهان که

از ابتلا به مرض قند حکایت دارد

دکتر الیزابت ســالادا می گوید که علائــم دیابت نوع ۲ در 
ابتدا می تواند پنهان بوده و یا وجود نداشــته باشد و فقط در 
صورتی که ســطح قند خون بسیار بالا باشد، ظاهر می شود. 
اما ممکن اســت ناخن های زرد یکی از نشانه های ابتلا به 

آن باشد.

ناخن های زرد می توانند نشــان دهنــده ابتلا به دیابت نوع 
۲ باشــد؛ به گونه ای که دکتر الیزابت سالادا تاکید می کند: 
"هنگام معاینه بیماران، من همیشــه بــه رنگ ناخن های 
آن ها اهمیت می دهم. شــکنندگی و تغییر در بافت و رنگ 
ناخن می تواند نشــانه وجود برخی بیماری های خطرناک از 

جمله دیابت نوع ۲ باشد.
دکتر ســالادا می گوید: در برخی موارد زردی ناخن ها نشان 
دهنده وجود عفونت اســت. دیابتی ها بیشــتر از دیگران در 
معــرض یک نوع عفونت قارچی به نام پســوریازیس ناخن 

قرار دارند. عفونت معمــولًا ناخن های پا را تحت تأثیر قرار 
می دهد و آن ها را زرد و شکننده می کند.

وی اظهار داشــت که ناخن های سالم باید صورتی، صاف و 
حتی رنگارنگ باشند.

این پزشــک هشــدار داد که این عفونــت می تواند پس از 
آنکــه یک جراحت بدون علامت بــه یک جراحت واضح و 
داری علامت تبدیل شود که در این حالت درمان غیرممکن 
خواهد بود و پا با آسیب جدی روبرو می شود در نهایت برای 

درمان باید عضو مربوطه قطع شود.

آیا لاغری 
با دارچین 
امکان پذیر 

است؟

 دارچین یکی از پرکاربردترین ادویه های موجود اســت 
که در غذاهای گوناگونی می توان از آن اســتفاده کرد. 
برای کاهش وزن و لاغری نیز می توانید روی این ادویه 

پرخاصیت حساب باز کنید.
دارچیــن خاصیتی دارد که می توانــد به کاهش وزن و 

لاغری کمک کند.
البتــه برای کاهش وزن نمی توانیــد فقط روی مصرف 
دارچین حساب باز کنید. اگر به دنبال کاهش وزن هستید 

باید کالری کمتری مصرف کنید و بیشتر ورزش کنید.
با ایــن وجود مجموعــه ای از تحقیقــات، از اثر مثبت 

دارچین در کاهش وزن حکایت دارند.
رابطه دارچین و کاهش وزن ��

گزارش منتشــر شــده در مجله علوم و فناوری دیابت 
نشــان می دهد که مصرف دارچین ســبب جلوگیری از 
افزایش قند خون و کاهش سرعت تخلیه معده می شود. 
هرچه مواد غذایی، زمان بیشــتری در معده باقی بمانند، 
حس گرسنگی دیرتر به سراغ تان می آید که این موضوع 

سبب می شود تا کالری کمتری مصرف کنید.
به این طریق لاغری با دارچین امکان پذیر است.

برای این که بتوانید هر هفته نیم کیلوگرم کاهش وزن 
را تجربــه کنید، باید روزانــه ۵۰۰ کالری کمتر مصرف 

کنید.
رابطه میزان قند خون و کاهش وزن ��

آن دســته از مواد غذایی که ســبب افزایش میزان قند 
می شوند، افزایش سطح انســولین را نیز در پی خواهند 
داشت. به دنبال آن، سطح قند خون به شدت افت خواهد 

کرد.
این کاهش شدید، سبب گرسنگی دوباره می شود. بنابر 
نتایج گزارشــی که به آن اشاره شــد، مصرف دارچین، 
۱۲ ســاعت قبل از مصرف وعده ای که ســبب افزایش 
قند خون می شود، باعث می شود تا بعد از مصرف وعده 

غذایی، شاهد افزایش سطح قند خون نباشید.
اثــر تثبیت کننده قند خون به کاهش وزن شــما کمک 

خواهد کرد.
 ،Cochrane بنابر نتایج تحقیق منتشر شــده در مرکز

رژیم های حاوی مواد غذایی با شاخص قندی پایین در 
مقایســه با رژیم های کم چرب، تأثیر بیشــتری بر روند 

کاهش وزن دارند.
نتایــج تحقیقی که در ســال ۲۰۱۰ در مجله پزشــکی 
نیوانگلند به چاپ رســید، نشــان می دهــد که بهترین 
رژیم برای کاهش وزن، رژیم های حاوی مواد غذایی با 

شاخص قندی پایین و پروتئین بالا هستند.
در رژیم های پروتئین بالا، ۲۵ درصد کالری از پروتئین و 

۳۰-۲۵ درصد کالری از چربی ها تأمین می شود.
رابطه مصرف دارچین و تناسب اندام ��

نتایج تحقیقی که در مجله تغذیه ورزشــی منتشر شد، 
نشــان می دهد که مصرف عصــاره دارچین، با کاهش 
چربی و افزایش بافت عضلانی، موجب بهبود تناســب 

اندام خواهد شد.
تحقیق دیگری کــه در مجله بیوفیزیک و بیوشــیمی 
منتشر شده است، نتایج مشابهی را گزارش می کند. این 
نتایج حاکی از این هســتند که اضافه کردن دارچین به 
رژیم های پرشکر و با چربی بالا، سبب کاهش مقاومت 
به انســولین و انباشت چربی می شــود که در نهایت به 
تناسب اندام می انجامد و به این طریق لاغری با دارچین 

میسر می شود.
دارچین، بخشی از یک رژیم سالم ��

می توانید دارچین را برای محدود کردن مصرف شــکر 
و بهبــود طعم به خوراکی هایــی همچون نان، کیک و 

بیسکوییت اضافه کنید.
همچنیــن افزودن میزان کمــی از دارچین به جوی دو 
ســر یا اســموتی صبحانه و یا اســتفاده از آن در تهیه 
سیب زمینی یا سوپ کدوی ناهارتان، ایده ای عالی است.

از آن جایــی که مصــرف بیش ازحد دارچیــن می تواند 
عوارضی در پی باشــد، از افــراط در مصرف این ادویه، 

بپرهیزید.
در ضمــن مصرف دارچیــن همراه با هر نــوع داروی 
شــیمیایی یا گیاهی کاهش قند خون، توصیه نمی شود. 
همچنین افراد مبتلا به مشکلات کبدی باید از مصرف 

دارچین پرهیز کنند.

انواع جوش و آکنه با هم متفاوت بوده 
و بــرای درمان جوش پریــودی بهتر 
است با یک متخصص پوست مشورت 
کنید. جوش معمولًا برجستگی های زرد 
یا قرمز رنگ اســت که روی پوست یا 
به صورت زیر پوســتی دیده می شود و 
گاهی اوقات جوش هــای قرمز قبل از 

پریود ایجاد می شود.
عفونت شــایع ترین علت جوش است. 
واکنش های  آلرژیــک،  واکنش هــای 
دارویی و شــرایط پیچیــده ایمنی هم 

ممکن است باعث بروز جوش شود.
این جوش ها ممکن اســت به صورت 
گــذرا و از زمانی به زمــان دیگر قابل 
بازگشت باشد. برخی از جوش ها ممکن 
اســت بر اثر مصرف مواد غذایی خاص 

یا مواد آلرژی زا ایجاد شود.
بعضــی از جوش ها به صــورت فصلی 
بــوده و مجدداً ظاهر می شــوند. برخی 
جوش های عفونــی در دوران پریودی 
ایجاد شــده و باعث آســیب پوســتی 
می شود. متخصص پوست می تواند این 

جوش ها را تشــخیص داده و با معاینه 
مناســب، روش درمــان را ارائه دهد. 
معمولًا بــرای حذف جوش ها، می توان 
از درمان خانگی استفاده کرده یا آن ها 

را با لیزر سوزاند.
جوش های قرمز قبل از پریود ��

برخــی از زنــان قبل از پریــودی و با 
نزدیک شــدن به این دوره جوش های 
قرمــز پوســتی دارند. دلیل بــروز این 
جوش ها، این اســت که معمولًا پیش 
هورمون های  پریودی،  دوران  شروع  از 

استروژن و پروژسترون کم می شوند.
غــده  طریــق  از  پریــودی  دوران 
هیپوتالاموس کنترل و تنظیم می شود. 
زمانی که این غده فعالیت می کند، غده 
هیپوفیز در مغز هورمونی را برای تولید 

استروژن تحریک می کند.
غده هیپوتالاموس ممکن اســت بر اثر 
عواملــی مانند تغییــرات آب و هوایی، 
اســترس و کاهــش وزن، باعث بروز 

اختلالات دوران قاعدگی شود.
به این ترتیب باید گفت که معمولًا چند 

روز قبــل از پریودی، ســطح هورمون 
پروژســترون کاهش پیدا کرده و بروز 

جوش در صورت و بدن عادی است.
علت بــروز جوش های قرمــز قبل از 
دلیــل کاهش  به  معمــولًا  پریــودی 
هورمون ها و گاهی هم دلایل ژنتیکی 
اســت که برخی از زنان نسبت به این 

تغییرات واکنش نشان می دهند.
گاهــی اوقات با تأخیر زمــان پریودی 
جوش هایی روی پوست بدن و صورت 
این جوش ها  بروز  ظاهر می شود. علت 
در واقــع عقب افتــادن دوران پریودی 
نوســانات  به دلیل  اســت که معمولًا 
هورمونــی اســت. همراه بــا تغییرات 
هورمونی، این جوش ها ظاهر می شوند.

چه کار کنیــم قبل از پریودی جوش  ��
نزنیم

بــرای خــلاص شــدن از جوش های 
پریودی می توانیــد پیش از آغاز دوران 

پریودی، از بروز آن ها جلوگیری کنید.
با مراجعه به پزشــک متخصص پوست 
یا  از داروهــای خوراکــی  می توانیــد 

کنید.  اســتفاده  مخصوص  پمادهــای 
برخی از این داروها شــامل رتینوئیدها 
و اســید سالیســیلیک اســت.برخی از 
انواع پمادها هــم برای درمان موضعی 
جوش ها مؤثر اســت. همچنین با یک 
رژیم غذایی مناســب می توانید از بروز 
این جوش ها قبل از پریودی جلوگیری 

کنید.
درمان جوش های زمان پریودی ��

در صورتــی که در دوران پریودی دچار 
جوش می شوید می توانید در درمان آن 

اقدامات لازم را انجام دهید.
شــما می توانید با مراجعه به متخصص 

پوست این جوش ها را برطرف کنید.

در ایــن گونــه موارد، معمــولًا قبل از 
دوران قاعدگــی داروی آنتــی بیوتیک 

مانند تتراسایکلین تجویز می شود.
شــما می توانید ۵ روز پیــش از دوران 
قاعدگی از این آنتــی بیوتیک مصرف 
کرده و بهتر اســت با آب فراوان آن را 
مصرف کنید. البته نوع آنتی بیوتیک را 
پزشک متخصص تعیین کرده و باید از 
مصرف هر نوع انتی بیوتیک خودداری 
کنید تا مشــکل خاصی ایجاد نشود. در 
درجــه اول بهتر اســت از درمان های 
خانگی برای درمان جوش های پریودی 
اســتفاده کنیــد زیــرا دارای عوارض 
کمتری هستند و نتیجه مطلوبی دارند.

علت جوش زدن قبل از قاعدگی چیست؟
چه نامزد باشد، چه برادر یا یک همکار، همه ما مردانی 
را می شناســیم که در مقابل زنان گوش دهنده های 
بدی هســتند و این به معنای بد بودن آن ها نیست. 
مطالعات زیــادی در ایــن زمینه صــورت گرفته و 
دلایلی برای اینکه برخی مــردان در گوش دادن به 
صحبت های زنان مشــکل دارند عنوان شــده است. 
نتایج نشان می دهد که ظاهراً مغز مردان، صدای زنان 
را متفاوت می شــنود. در ادامه این مطلب می خواهیم 
شــما را با واقعیاتی در مورد مغز مردان و مهارت های 
گوش دادن آن ها آشنا کنیم که به کارتان خواهند آمد.

صدای زنان باعث می شود که مغز مردان بیشتر  ��
کار کند

بر اســاس نتایج یک تحقیق، مردان واکنش متفاوتی 
به صدای زنــان دارند. مردان وقتی با هم جنس های 
خود صحبت می کنند بخش هایی از مغزشان فعالیت 
کمتری دارد. در واقع، مغز مردان برای رمزگشــایی و 
درک صحبت های زنان باید بیشــتر کار کرده و فشار 
بیشــتری به خود وارد نماید. این بدان معناســت که 
درک احساسات و معنای صحبت های زنان برای آن ها 

دشوارتر است.
صدای زنان کمتر آمرانه و مقتدر است ��

همچنین مطالعات نشان داد که حجم تارهای صوتی 
زنــان و حنجره آن ها مهم اســت زیــرا افرادی که 

صداهای بلندتــر و قوی تری دارند کمتر جدی گرفته 
می شــوند. در واقع، مطالعات نشان می دهد که ما به 
افرادی که صدای آرام تر و بم تری دارند بیشتر اعتماد 
می کنیم و آن ها را در مقام مدیریت ترجیح می دهیم. 
این یکی از دلایلی اســت که مردان بــه اندازه هم 
جنس های خود به صحبت های زنان گوش نمی دهند.

صدای زنان بسیار پیچیده تر از مردان است ��
تفاوت بین صدای زنان و مردان بســیار مهم اســت. 
وقتــی زنان صحبــت می کنند، از صداهای بســیار 
بیشتری نســبت به مردان اســتفاده کرده و صدای 
ملودیک تر دارد. این دو فاکتور باعث می شود که مغز 
مرد در درک ســریع چیزی که زن می گوید با مشکل 
مواجه شــود و نیاز به زمان و تلاش بیشتری داشته 

باشد.
همچنین یک باور نادرســت وجود دارد مبنی بر  ��

اینکه زنان زیاد صحبت می کنند
این باور که زنان بیشــتر از مردان حرف می زنند که 
باور غلط است. در واقع مطالعات نشان داده که این دو 
به یک اندازه صحبت می کنند و موقعیت نیز به اندازه 
میــزان صحبت کردن آن ها اهمیــت دارد. مطالعات 
نشــان داده که در برخی شرایط، مردان بیشتر از زنان 
صحبت کرده و در شــرایطی دیگر زنان بیشتر حرف 

می زنند.

دوران بارداری را شاید بتوان مهم ترین دوران زندگی یک زن 
در نظر گرفت. دورانی بســیار حساس و پرخطر که مراقبت از 

مادر باردار را پر اهمیت می کند
به دلیل اهمیت بالای دوران بارداری، مطالعات و بررسی های 
زیادی روی مادران باردار انجام شده است. در بین بیماری ها 
و اختلالات گوناگونی که ممکن اســت در بارداری برای مادر 
رخ دهد، دیابت بارداری یکی از شــایع ترین آن هاست که روز 

به روز هم تعداد مبتلایان به آن در حال افزایش است.
دیابت بارداری چیست؟ ��

همانطــور که احتمــالًا می دانید، دیابت انــواع مختلفی دارد 
کــه دیابت نــوع ۱ و ۲ و همچنین دیابت بــارداری از جمله 

شایع ترین آن ها است.
افزایش ســطح قند خون یا بهتر بگوییم اختلال سطح گلوکز 

خون، اصلی ترین نشانه انواع دیابت است.
در دیابــت بارداری نیز ممکن اســت همیــن اتفاق، به دلیل 
تغییرات هورمونی این دوران رخ دهد و ســطح قند خون مادر 

دچار اختلال شود.
علــت اصلی همه انواع دیابت از جمله این نوع، عدم ترشــح 
کافی انســولین توسط بدن است. البته خوشــبختانه در اکثر 

موارد، دیابت بارداری پس از پایان این دوران، خوب می شود.
علائم دیابت بارداری ��

از علائم دیابت بارداری می توان به گزینه های زیر اشاره کرد:
 تکرر ادرار

 تشنگی زیاد
 گرسنگی زیاد
 کاهش وزن

 خستگی
 کج خلقی
 تاری دید

 ترمیم ضعیف زخم
نحوه تشخیص دیابت بارداری ��

طبق دســتورالعمل ســازمان جهانی بهداشت، لازم است هر 
مادر باردار بیــن هفته ۲۴ تا ۲۸ حاملگی، آزمایش غربالگری 
دیابــت بارداری را انجام دهد تا در صورت مثبت بودن جواب 
آزمایش، در اســرع وقت جهت درمان، به پزشک متخصص 

مراجعه کند.
آن دسته از افرادی که بیشتر از ۳۵ سال سن، اضافه وزن و یا 
ســابقه خانوادگی ابتلا به دیابت دارند، باید زودتر از این زمان 

ذکر شده، تست غربالگری را انجام دهند.
عوارض و خطرات دیابت بارداری ��

این بیماری می تواند عوارض و خطرات جدی هم برای جنین 
و هــم برای مادر ایجاد کند. از جمله این عوارض می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
 تولد نوزاد نارس
 زایمان زودرس

 ادامه دیابت پس از دوران بارداری در مادر
 به دنیا آوردن نوزاد بزرگ )سنگین تر از ۴ کیلوگرم(

 اختلال قند خون نوزاد پس از تولد
 افزایش احتمال نیاز به سزارین

 پره اکلمسی یا مسمومیت بارداری
درمان دیابت بارداری ��

درمــان این بیماری مشــابه درمــان دیابت نوع ۲ اســت. 
اصلی ترین و اولیــن راهبرد درمانی این بیماری، تغییر الگوی 
غذایی بیمار است. یعنی مادر باردار باید در ابتدا سبک زندگی 

و رژیم غذایی خود را تغییر دهد.
پیاده روی مداوم روزانه بین ۲۰ تا ۳۰ دقیقه ای در کنار تقسیم 
وعده هــای غذایی به ۶ تا ۹ وعــده در روز می تواند تا حدود 

زیادی در کنترل این بیماری مؤثر واقع شود.
رژیم غذایی برای دیابت بارداری ��

به طور کلی رژیم غذایــی دوران بارداری تفاوت هایی با دیگر 
دوران هــا دارد. میــزان انرژی مادر باردار در ســه ماهه دوم 
بارداری بین ۳۵۰ کیلوکالری و در ســه ماهه سوم حدود ۴۵۰ 
کیلوکالری بیشــتر از یک زن غیرباردار با همان ســن و وزن 

است.
طبق دستورات ســازمان بهداشت جهانی، در این دوران مادر 
حتماً باید بین ۳ تا ۴ واحد لبنیات در روز دریافت کند تا ذخایر 
کلســیم کافی برای دوران شــیردهی و همچنین رشد جنین 

داشته باشد.
از دیگــر مواردی که در رژیــم دوران حاملگی تاکید ویژه ای 
بر آن می شــود، مصرف ۴ تا ۵ واحد میوه و سبزیجات است. 
مصرف میوه و ســبزی ضمن تأمین ویتامین ها و املاح مورد 
نیاز این دوران، می تواند به دلیل داشتن درصد بالای فیبر، به 

تنظیم میزان قند خون نیز کمک کند.
زمانی کــه قند خون مادر باردار با تغییر ســبک زندگی، بهبود 
نیافت، مجبور به استفاده از دارو و حتی در حالت های وخیم تر 

تزریق انسولین می شویم.

دیابت 
بارداری، 
علائم و 
راه های 

درمان

 خواص
فوق العاده 
گوجه فرنگی

 از مهم تریــن خواص گوجه فرنگی می توان به مراقبت از 
پوســت، تقویت سیستم ایمنی بدن،  پیشگیری از سرطان، 
کنترل فشار خون، کمک به درمان دیابت، درمان یبوست 

و حفظ سلامت چشم اشاره کرد.
گوجه فرنگی منبع خوراکی اصلی آنتی اکســیدان لیکوپن 
است. لیکوپن با کاهش خطر ابتلا به بسیاری از بیماری ها 
نظیر بیماری های قلبی و ســرطان ارتباط مســتقیم دارد. 
آن ها همچنین منبعی عالی از ویتامین C، پتاسیم، فولات 

و ویتامین K هستند.
خواص گوجه فرنگی ��
۱. بهبود سلامت قلب ��

مطالعاتــی که روی محصولات به دســت آمده از گوجه 
فرنگی انجام شــده اند، نشان می دهد که مبارزه با استرس 
اکسیداتیو و التهاب از دیگر خواص گوجه فرنگی هستند. 
این تحقیقات همچنین اثرات محافظتی روی لایه داخلی 
رگ های خونی را نشان دادند که ممکن است خطر لخته 

شدن خون را نیز کمتر کند.
2. پیشگیری از سرطان ��

مطالعات ارتباط میان گوجه فرنگی و فرآورده های حاصل 
از آن، و کاهش احتمال ســرطان پروستات، ریه و معده را 
ذکر می کنند. همینطور در یک مطالعه روی زنان مشخص 
شــد که غلظت بالای کروتنوئیدها که بــه مقدار زیاد در 
گوجه فرنگی یافت می شــوند، ممکن اســت آن ها را از 

سرطان پستان محافظت کند.
3. حفظ سلامت پوست ��

یکی دیگر از مهم ترین خــواص گوجه فرنگی، کمک به 
بهبود سلامت پوست است. غذاهای حاوی گوجه فرنگی 
که سرشار از لیکوپن و سایر ترکیبات گیاهی هستند ممکن 
است از پوست ما در برابر آفتاب سوختگی محافظت کنند. 
طبق یک مطالعه، افرادی که به صورت روزانه و به مدت 
۱۰ هفتــه، ۴۰ گــرم رب گوجه فرنگی )ایــن مقدار ۱۶ 
میلی گرم لیکوپن فراهم می کند( با روغن زیتون مصرف 

کرده اند کمتر دچار آفتاب سوختگی می شدند.
۴. کنترل فشار خون ��

کنترل مصرف ســدیم به حفظ فشار خون طبیعی کمک 

می کنــد. با این حــال، افزایش مصرف پتاســیم به دلیل 
اثرات منبســط کننده آن روی شریان ها نیز ممکن است 
به همان اندازه مهم باشــد. براســاس آمــار، کمتر از دو 
درصد از بزرگســالان ایالات متحده میزان مصرف روزانه 
نرمال پتاسیم که ۴ هزار و ۷۰۰ میلی گرم است را رعایت 
می کنند. افزایش مصرف پتاسیم و کاهش مصرف سدیم 
با کاهش ۲۰ درصد مرگ و میر همراه است. همانطور که 
می دانید گوجه سرشــار از پتاسیم است و به نظر می رسد 

باید در رژیم غذایی شما وجود داشته باشد.
5. کمک به درمان دیابت ��

مطالعات نشان داده اند که افراد مبتلا به دیابت نوع یک که 
رژیم های غذایی پر فیبر دارند، سطح قند خون پایین تری 
را تجربــه می کنند. درحالی که افــراد مبتلا به دیابت نوع 
۲ نیز ممکن است در ســطح قند خون، انسولین و چربی 
بهبود داشــته باشــند. یک فنجان گوجه فرنگی حدود ۲ 
گرم فیبر برای بــدن تأمین می کند. انجمن دیابت آمریکا 
توصیه می کند که برای کنترل قند خون روزانه حدود ۲۵ 
گرم فیبــر در زنان و حدود ۳۸ گرم فیبــر در مردان باید 

مصرف شود.
6. درمان یبوست ��

خوردن خوراکی هایی مثل گوجه فرنگی که سرشار از آب 
و فیبر هســتند، می تواند در آبرســانی و کمک به حرکات 
روده اثر مثبت داشته باشد. از این رو گوجه فرنگی اغلب به 
عنوان یک میوه ملین توصیف می شود. فیبر حجم مدفوع 
را بیشــتر می کند و برای کاهش یبوســت مفید است. با 
این حال، حــذف فیبر به طور کامــل از رژیم غذایی نیز 
با تاثیرات مثبتی بر یبوســت همراه بوده اســت، بنابراین 
برای تائید خواص گوجه فرنگی در این زمینه به تحقیقات 

بیشتری نیاز است.
۷. کاهش وزن ��

مصرف روزانــه گوجه فرنگی یا حتی نوشــیدن آب آن، 
می تواند به افزایش چربی ســوزی کمک کند و همچنین 
میل به غذا را کاهش دهد، چرا که گوجه فرنگی می تواند 
تخمیر در روده ها را متوقف کند و در نتیجه اشتها کاهش 

می یابد.

 چرا گوش دادن به صحبت های زنان
برای مردان دشوار است؟
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 چگونه از جعل امضا چک
جلوگیری کنیم؟

 از جمله اســنادی که بیشــتر در آن جعل انجام می شود جعل امضا 
چک اســت. یکی از اعمال مجرمانه و شاید یکی از ساده ترین آن ها 
به گمان مجرمان جعل امضا در اسناد رسمی به خصوص جعل امضا 

چک است. 
جعل امضا، چک از دو حالت خارج نیست: ��

امضا صاحب حساب شبیه سازی شود.
امضایی غیر از امضا صاحب حساب در چک درج شود.

به طور معمول کســی که امضا صاحب حساب را روی چک شبیه 
سازی یا به عبارت دیگر امضا او را جعل می کند، معمولًا از آشنایان 
وی اســت؛ زیرا کســی که صاحب حســاب را ندیده و از امضا او 
بی اطلاع است، به سختی می تواند امضایی شبیه امضا دارنده حساب 
روی چک درج کند. در واقع اگر شخص چک را پیدا یا آن را سرقت 
کند و از نمونه امضا صاحب حساب نیز بی اطلاع باشد، به نام خود و 

با امضایی غیر از نمونه امضای موجود در بانک امضا می کند.
برای پیشگیری از جعل امضا، راهکارهای زیر توصیه می شود: ��

 صاحب حساب امضایی داشته باشد که به سادگی نتوان آن را جعل 
کرد، البته امضاهای شلوغ و پر از خطوط هم ممکن است دردسرساز 

شــود. از این نظر که در صورت لزوم، تعیین اصالت بســیار سخت 
خواهد شد. امضای روی چک منحصر به صاحب حساب باشد. این 
کار باعث می شــود که از نمونه امضا شما افراد کمتری مطلع شوند 
و یــا اینکه برای صدور چک از خــودکار اختصاصی که مخصوص 
تحریر و امضا چک باشد استفاده شود. دسته چک و یا برگ چک را 
در دسترس دیگران قرار داده نشود و باید به صورتی نگهداری کرد 

که امکان دسترسی به آن برای دیگران غیر ممکن یا سخت باشد.
شــایان ذکر است راهکارهایی که بیان شــد، می تواند تا حدودی از 
جعل امضا توســط جاعل پیشگیری کند، اما به طور قطع نمی توان 

از آن جلوگیری کرد.

خواندنی

چطور کتری های برقی را رسوب زدایی کنیم؟  نزدیک تر بودن زمین به سیاه چاله بزرگ راه شیری در برآورد جدید؛

کتری های برقــی از جمله لوازم پرمصرف و کار راه انداز خانگی هســتند.  آیا خطری در کمین است؟
کافیســت مقداری آب درون این کتری ها بریزید تــا ظرف چند دقیقه آب 
جوش مورد نیاز برای چای یا قهوه شــما آماده شــود. اما تمیز کردن این 
کتری ها درست مانند دیگر وسایل برقی کوچک روش مخصوص به خود را 
دارد و روشــن است که به خاطر تجمع مواد معدنی و جرم در فضای داخلی 
کتری های برقی بهتر اســت که تمیز کردن و جــرم گیری آنها به صورت 

مرتب انجام شود.
با چه تناوبی باید کتری های برقی را رســوب زدایی کرد ��

تناوب تمیز کردن کتری های برقی به مقدار اســتفاده شــما بستگی دارد. 
بخش بیرونی کتری ها باید دست کم هفته ای یک مرتبه تمیز شود تا چربی 
یا هر گونــه آلودگی روی آنها پاک گردد. اگر بــه صورت روزانه از کتری 
برقی خود اســتفاده می کنید باید دســت کم چهار بار در سال آن را رسوب 
زدایی کنید تا مواد ته نشــین شــده در کف کتری را دور بریزید. اگر کتری 

شــما فیلتر آب و یا کارتریج دارد باید هر ماه آن را تعویض یا تمیز نمایید.
نحوه تمیز کردن کتری برقی ��
۱- رســوب زدایی کتری برقی با سرکه ��

نصف کتری را با ترکیب مســاوی آب و سرکه سفید پر کنید و اجازه دهید 
کــه محلول به جوش بیاید. کتری را خاموش کنید و اجازه دهید که محلول 
آب و ســرکه برای مدت دست کم ۲۰ دقیقه درون کتری بماند. سپس آن 

را دور برزید.
2- روش دوم اســتفاده از جوهر لیمو یا آب لیمو ��

آب لیمو تازه یا صنعتی را به نســبت یک به یک با آب مخلوط کرده یا به 

جای آنها از دو قاشــق غذاخوری جوهر لیمو استفاده کنید. محلول را درون 
کتری بریزید و اجازه دهید به جوش بیاید. ســپس کتری را خاموش کرده و 

برای مدت ۲۰ دقیقه اجازه دهید در آن بماند.
کتــری را از برق جدا کنید و اگر فیلتر آب دارد آن را هم بردارید. اگر فیلتر 
دســتگاه شما فلزی است می توانید برای مدت ۵ دقیقه آن را درون محلول 
آب و سرکه ســفید بخوابانید. سپس با کمک اســکاچ سطح روی فیلتر را 

تمیز کرده و با آب بشویید.
بخش درونی کتری ��

با کمک یک اســفنج نرم بخش داخلی کتری برقی را تمیز کنید. با این کار 
مواد معدنی که درون دســتگاه رسوب کرده و بعد از جوشیدن آب و سرکه 
نرم شــده راحت از بدنه دستگاه جدا می شــود. اگر تجمع یا رسوب مواد در 
بخش هایی زیاد اســت می توانید اسفنج را با سرکه مرطوب کنید و روی آن 

نواحی بکشید.
هشدار ��

هیچگاه کتری های برقی را کامل در آب فرو نبرید. با این کار ممکن اســت 
به المت گرمایی دستگاه آسیب بزنید.

پاکسازی بدنه کتری ��
بــرای پاکســازی بخش بیرونــی دســتگاه می توانید از چنــد قطره مایع 
ظرفشــویی کمک بگیرید و در بخش هایی که آلودگــی قدیمی دارند و به 
راحتی پاک نمی شــوند می توانید از کمی جوش شــیرین کمک بگیرید. در 
مورد کتری هایی که جنس بدنه شــان از استیل است می توانید با کمک چند 

قطره روغن زیتون سطح رویی آنها را براق کنید.

نقشه جدید کهکشان راه شــیری که از سوی رصدخانه 
ملی نجوم ژاپن ایجاد شده است، نشان می دهد زمین با 
سرعت بیشتری در حال حرکت است و از سوی دیگر ۲ 
هزار ســال نوری به سیاه چاله بزرگ در مرکز کهکشان 
راه شــیری نزدیک تر از آن چیزی است که پیش از این 

تصور می شد.
اتحادیه بین المللی نجوم در ســال ۱۹۸۵ اعلام کرده بود 
که زمین ۲۷ هزار و ۷۰۰ ســال نوری از ســیاه چاله ای با 
نام کمان A* فاصله دارد. اما یک بررســی ۱۵ ســاله از 
ســوی پروژه نجوم رادیویی ژاپن VERA نشان داد که 
زمین در واقع تنها ۲۵ هزار و ۸۰۰ سال نوری با این سیاه 
چاله فاصله دارد. آن ها همچنین دریافتند که زمین هفت 
کیلومتر بر ثانیه ســریعتر از آنچه که قبلًا معتقد بودند در 

حال حرکت است.
کمان A* و ســیاه چاله های مشــابه »ابر جرم« نامیده 
می شــوند چراکه میلیاردها بار از خورشید جرم بیشتری 

دارند.
رصدخانــه ملی نجوم ژاپن اعــلام کرد که جای نگرانی 
نیست، زیرا آخرین اطلاعات نشان نمی دهد که زمین »در 
حال فرورفتن به سمت سیاه چاله« باشد. این بدان معنی 

اســت که اکنون »مدل بهتری از کهکشان راه شیری« 
وجود دارد.

دانشــمندان با اســتفاده از کاتالوگ نجومی پروژه نجوم 
رادیویی ژاپن نقشــه ای از موقعیت و ســرعت در مرکز 
کهکشــان راه شیری و اجســامی را که در آن قرار دارند 
تهیه کرده اند و در واقع ســاختار کهکشان راه شیری را 

مدل سازی کردند.
موقعیت یابی های جدید همچنین نشان می دهد که زمین 
با ســرعت ۲۲۷ کیلومتر بر ثانیه به دور مرکز کهکشانی 
یعنی جاییکه سیاه چاله واقع است، می چرخد. منجمان در 

ابتدا تصور می کردند که این سرعت ۲۲۰ کیلومتر بر ثانیه 
است.

رصدخانــه ملی نجوم ژاپن در بیانیــه ای گفت: »از آنجا 
که زمین در داخل کهکشــان راه شیری واقع شده است 
نمی توانیم قدم به عقب بگذاریم و ببینیم کهکشــان از 
بیرون چه شکلی است.« در این بیانیه اضافه شده است: 
»نجوم راهی ایجاد کرده اســت که با اندازه گیری دقیق 
موقعیت ها و حرکات اجســام، ابزاری حیاتی برای درک 

ساختار کلی کهکشان و جایگاه ما در آن به دست آید.«
 VERA تداخل سنجی خط پایه بسیار طولانی معروف به
در سال ۲۰۰۰ میلادی ایجاد شد و از تداخل سنجی برای 
جمع آوری داده ها از تلسکوپ های رادیویی واقع در سراسر 
ژاپن استفاده می کند و از طریق آن می توان ساختارهای 
سه بعدی ســرعت و مکانی در کهکشــان راه شیری را 

ترسیم کرد.
رصدخانــه ملی نجــوم ژاپن گفت از طریــق این پروژه 
دانشمندان می توانند وضوح مشابه تلسکوپ با قطر ۲۳۰۰ 
 VERA کیلومتر را ایجاد کنند. نخستین کاتالوگ نجومی
شامل ۹۹ جرم آسمانی اوایل سال جاری میلادی منتشر 

شد.

هر ســاله صدها خودرو گرانقیمت و لوکس که عمدتاً از نوع خودرو کلاســیک هستند با قیمت هایی میلیون دلاری 
در حراجی های عمومی به فروش می رســند و هر بار رکوردهای جدیدی در این زمین شکسته می شود. فهرست ۱۰ 
خودرو گرانقیمت فروخته شده در حراجی ها در سال ۲۰۲۰ نیز از این قاعده مستثنی نبوده و ۵ بوگاتی کلاسیک در 
صدر آن قرار دارند. رکورد جدید در زمینه فروش خودروهای کلاسیک در سال ۲۰۲۰ زمانی رقم خودر که یک بوگاتی 
مدل Sports ۵۹ Type که در ســال ۱۹۳۴ ســاخته شده بود به قیمت بیش از ۱۲ میلیون دلار به فروش رسید. در 
ادامه این مطلب قصد داریم شــما را با ۱۰ خودرویی که به بالاترین قیمت ها در حراجی های عمومی سال ۲۰۲۰ به 
فروش رسیدند آشنا کنیم. در ادامه این مطلب قصد داریم شما را با ۱۰ خودرو کلاسیک که به بالاترین قیمت ها در 

حراجی های عمومی سال ۲۰۲۰ به فروش رسیدند آشنا کنیم.
�� ”Ford Mustang GT ”Bullitt -۱۰

سال ساخت: ۱۹۶۸
قیمت: ۰۰۰. ۷۴۰. ۳ دلار

وقتی خودرو Ford Mustang GT ”Bullitt” مدل ســال ۱۹۶۷ در حراجی مکوم کیســیمی به قیمت ۰۰۰. ۷۴۰. ۳ 
دلار فروخته شــد، رکورد جدیدی در فروش این نوع خودرو به ثبت رســید. این در حالی است که قیمت اصلی این 
مدل خودرو تنها حدود ۰۰۰. ۴۰ دلار است و علت این رقم میلیون دلاری برای خودرو مذکور تنها این بود که استیو 
مک کویین در ســال ۱۹۶۸ در فیلم مشــهور Bullitt سوار این خودرو شده بود. این خودرو موستانگ در سال ۱۹۸۰ 
به گاراژ منتقل شــده و حدود ۰۰۰. ۶۵ مایل حرکت کرده بود. موستانگ استیو مک کویین اگر چه هنوز سرپا بود و 

حرکت می کرد اما هنگام فروش از لحاظ ظاهری در شرایط خوبی قرار نداشت و زنگ زدگی های بسیاری داشت.
�� ”Shelby GTR35۰R Competition Model ”Flying Mustang -۹

سال ساخت: ۱۹۶۵

قیمت: ۰۰۰. ۸۵۰. ۳ دلار
مدل مســابقه ای خودرو Shelby GTR۳۵۰R که در ســال ۱۹۶۵ تولید شد و به موستانگ پرنده مشهور بود بعد از 
فروش در حراجی مکوم ایندیاناپولیس به قیمت ۰۰۰. ۸۵۰. ۳ دلار به گران قیمت ترین خودرو موستانگ به فروش 
رفته در حراجی ها تبدیل شد. این دومین بار در سال ۲۰۲۰ بود که عنوان گرانقیمت ترین موستانگ تاریخ در حراجی 
مکوم شکسته می شد و توانست در زمینه قیمت از موستانگ جادویی استیو مک کویین نیز پیشی بگیرد. این خودرو 
اولین نمونه از ۳۶ دستگاه GT۳۵۰R تولید شده بود که در ۱۴ فوریه ۱۹۶۵، کن مایلز افسانه ای در مسابقت گرین ولی 
رانندگی آن را بر عهده داشت. این اولین باری بود که یک موستانگ ساخت برند شلبی وارد رقابت های اتومبیلرانی 
قانونی می شــد و اولین موستانگ شلبی بود که مسابقه می داد و پیروز می شد. این مدل بیش از هر مدل موستانگ 

دیگری در مسابقات اتومبیلرانی پیروز شده است.
�� Aston Martin DB3S-۸

سال ساخت: ۱۹۵۵
قیمت: ۶۳۰. ۰۰۴. ۴ دلار

 خودرو Aston Martin DB۳S/۱۰۲ که خودرویی نادر ســاخته شــده در ســال ۱۹۵۵ اســت در لندن به قیمت
۶۳۰. ۰۰۴. ۴ دلار به فروش رســید. این خودرو تا ســال ۱۹۶۰ در مسابقات اتومبیلرانی زیادی در سراسر جهان و با 
رانندگی دیوید مک کی از اســترالیا رانده شد. این خودرو با ســرعت ۱۹.۱۴۳ مایل بر ساعت در سال ۱۹۵۷ رکورد 

سرعت جدیدی در زمینه سرعت در استرالیا از خود به جای گذاشت.
�� SV Speciale Lamborghini Miura P۴۰۰ -۷

سال ساخت: ۱۹۷۱

قیمت: ۳۱۰. ۲۶۵. ۴ دلار
خــودرو SV Speciale Lamborghini Miura P۴۰۰ وقتــی در حراجی گودینگ در لندن به قیمت ۳۱۰. ۲۶۵. ۴ 

دلار به فروش رســید رکورد تازه ای را از خود به جای گذاشــت. این رقم حدود دو برابر رقم قبلی بود که برای یک 
خودرو لامبورگینی Miura پرداخت می شد. این خودرو یکی از معدود نسخه های SV P۴۰۰ ۱۵۰ تولید شده بود که 
به طور خاص برای ژاک دمبیرمونت، فعال صنعتی فرانسوی تولید شده و موتور آن ویژگی های بسیرا خاصی داشت.

�� Prodrive GT۱ 55۰ Ferrari-6
سال ساخت: ۲۰۰۱

قیمت: ۰۰۰. ۲۹۰. ۴ دلار
بالاترین قیمت در تنها حراجی آنلاین ماشــین های کلاسیک، RM Sotheby’s Shift / Monterey، و گرانقیمت 
 Prodrive GT۱ ۵۵۰ Ferrari ترین خودرویی که در حراجی هفتگی خودرو مونتری به فروش می رسد، برای ماشین
ساخته شده در سال ۲۰۰۱ بود که به قیمت ۰۰۰. ۲۹۰. ۴ دلار به فروش رسید. این خودرو رکورد جهانی جدیدی در 

زمینه گرانقیت ترین خودرویی که در یک حراجی صرفاً آنلاین به فروش می رسد به ثبت رساند.
�� 55 Bugatti Type -5

سال ساخت: ۱۹۳۲
قیمت: ۰۰۰. ۰۷۰. ۵ دلار

بالاترین قیمت در حراجی خودروهای کلاسیک بونهامس پاریس با ۰۰۰. ۶۰۰. ۴ میلیون یورو )۰۰۰. ۰۷۰. ۵ دلار( 
برای یک Bugatti Type ۵۵ مدل ســال ۱۹۳۲ پرداخت شد. این فروش گران ترین فروش برای تمام حراجی های 
خودروهای کلاســیک در پاریس در سال ۲۰۲۰ بود. این بوگاتی Bugatti Type ۵۵ در مسابقات ۲۴ ساعته لومان 
سال ۱۹۳۲ شرکت کرده بود. این بوگاتی که ظاهر خود را به خوبی حفظ کرده و در شرایط خوبی داشت تا پیش از 

این، به مدت بیش از ۶ دهه در اختیار یک خانواده بود.

�� 35C Grand Prix Bugatti Type-۴

سال ساخت: ۱۹۲۸
قیمت: ۵۵۰. ۲۳۳. ۵ دلار

 ۳۵C Grand Prix Bugatti Type مــدل ســال ۱۹۲۸ در حراج خودروهای کلاســیک گودینگ لندن به قیمت
۵۵۰. ۲۳۳. ۵ دلار به فروش رســید و بدین ترتیب رکورد جدیدی در فروش بوگاتی نوع ۳۵ به ثبت رســید. شاسی 
۴۷۸۱ در ابتــدا برای خودروهای کارخانه ای و مدل Targa Florio طراحی شــده بــود. جانین جنکی اولین مالک 
شخصی این مدل خودرو بود و بعدها در مسابقات گرند پریکس متعددی در اروپا شرکت کرد. این بوگاتی به دقت در 

شرایط بسیار خوبی نگهداری شده و از سال ۱۹۳۲ تاکنون تنها ۴ بار مالک آن تغییر کرده است.
�� Super Sport Roadster 55 Bugatti Type-3

سال ساخت: ۱۹۳۲
قیمت: ۰۰۰. ۱۰۰. ۷ دلار

 Super ۵۵ Bugatti Type بالاترین قیمت در حراج خودروهای کلاســیک بونهامس آملیا آیلند برای یک خودرو
Sport Roadster به ارزش ۰۰۰. ۱۰۰. ۷ دلار پرداخت شد، خودرویی که بدنه آن تماماً توسط ژان بوگاتی طراحی 
شده بود. بوگاتی تنها ۳۸ نسخه از این خودرو را تولید کرده که تنها ۱۱ تا ۱۴ دستگاه از آن ها باقی مانده است. اولین 
مالک بوگاتی Type ۵۵ ویکتور روثچیلد بود که سومین بارون روثچیلد به شمار می رفت. این خودرو در حراجی آملیا 
آیلند به قیمت ۰۰۰. ۴۴۰ پوند در سال ۱۹۸۵ خریداری شد که در آن زمان گران ترین خودرو فروخته شده در تاریخ 
 Pebble بریتانیا به شمار می رفت. بعد از خریده شده توسط روثچیلد، این خودرو بوگاتی بازسازی شده و در مسابقات

Beach در سال ۱۹۹۳ به مقام قهرمانی رسید.
�� 5۷S Atalante Bugatti Type-2

سال ساخت: ۱۹۳۷
قیمت: ۱۵۰. ۴۴۷. ۱۰ دلار

بوگاتی بســیار نادر و محبوب ۵۷S Atalante Type که در ســال ۱۹۳۷ ساخته شــده در سال ۲۰۲۰ در حراجی 
گودینگ لندن به قیمت ۱۵۰. ۴۴۷. ۱۰ دلار به فروش رســید و بدین ترتیب به ســومین بوگاتی تبدیل شد که در 
یک حراجی به قیمتی بیش از ۱۰ میلیون دلار به فروش می رسد. بدین ترتیب رکورد قیمت جدیدی برای هر نسخه 
از بوگاتی Type ۵۷ به ثبت رســید. بوگاتی ۵۷S Atalante Type مدل ســال ۱۹۳۷ در اختیار ارل هووی راننده 
بریتانیایی مسابقات اتومبیلرانی و عاشق خودروهای بوگاتی قرار گرفت. این خودرو یکی از تنها ۱۷ دستگاهی است 

که با طراحی ویژه ژان بوگاتی ساخته شده است.
�� Sports 5۹ Bugatti Type -۱

سال ساخت: ۱۹۳۴
قیمت: ۵۵۰. ۶۸۱. ۱۲ دلار

 Sports ۵۹ Type یک رکورد تازه در زمینه فروش خودروهای بوگاتی زمانی به ثبت رســید که یک بوگاتی مدل
ســاخته شده در ســال ۱۹۳۴ به قیمت ۵۵۰. ۶۸۱. ۱۲ دلار در حراجی گودینگ لندن به فروش رسیده و گران ترین 
خودرو فروخته شــده این حراجی در کل ســال ۲۰۲۰ تبدیل شد. این خودرو تنها دومین خودروی بوگاتی بود که به 
قیمتی بیش از ۱۰ میلیون دلار در یک حراجی عمومی به فروش می رســد. بوگاتی Sports ۵۹ Type که در سال 
۱۹۳۴ برای اولین بار تولید شد در ابتدا برای استفاده در تیم گرند پریکس بوگاتی ساخته شده و در گرند پریکس همان 
سال در بلژیک به مقام قهرمانی رسید و در گرند پریکس موناکو بعد از آن نیز در جایگاه سوم از خط پایان عبور کرد. 
در ادامه این خودرو برای حضور در مســابقات اتومبیلرانی بزرگ توسعه یافته و توسط برخی از مشهورترین نام های 
اتومبیلرانی آن دوران مانند رابرت بنوآ، لویی کایرون، رنی دریفوس، پیرو تاروفی، آشیل ورازی و ژان پیر ویمایل رانده 

شد. این دستگاه خاص در سال ۱۹۳۷ به لئوپولد پادشاه بلژیک فروخته شد.

۱۰ خودرو کلاسیک گرانقیمت که در سال ۲۰۲۰ به قیمت میلیون ها دلار به فروش رسیدند
حسین علی پناهی
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)آتلیه برنز(

اهدای خون با کدوم جون؟!

والا هر چه به روزهای پایانی دولت نزدیک می شویم هنرنمایی عزیزان 
در گشایش های سوفسطایی، بالابردن قیمت ها، به هم فشرده تر کردن 
صفوف مرغ و گوشت و کره، دریافت وجه اضافی بابت خدمات دولتی و 
... بیشــتر آشکار می شود تا جایی که برای تغییر رمز عابر بانک هم باید 
مبلغی پرداخت کرد! در واقع حکایت این روزهای دولت حکایت آدم هایی 
است که از بردهایی که به دست می آوردند راضی نمی شوند بلکه دوست 
دارند باختن بقیه را هم ببینند! به قول شــاعر آنکه دائم هوس سوختن 
ما می کرد / کاش می آمد و از دور نظر ســنجی ببخشید تماشا می کرد! 
یعنی گران کردن طلا و ســکه و دلار و خودرو و ماشــین کم بود، حالا 
هم افتاده اند به جان گوشــت و مــرغ و تخم مرغ و گوجه و ... آخه مرغ 
کیلویی 37 هزار تومن؟! والا با این قیمت مرغ، ملت باید ناله سر بدهند 
نه مرغ ســحر ... بعد در این شرایط انتظار دارند مردم به سازمان انتقال 
خون بروند و خون هم اهدا کنند! آخه مرد حســابی ما با این وعده های 
غذایی بدون پروتئین، جونی برامون مونده که بریم خون اهدا کنیم؟! با 
این غذاهایی که ما می خوریم نهایتاً به درد تنظیم باد می خوریم! فی المثل 
اگر جایی چرخ خودروی دولت برای گُلکاری روی سایر تپه های اقتصادی 
مملکت کم باد شــده بود بریم چهار تا فوت کنیم و برگردیم! در همین 
حد ... البته این همه داستان نیست و جالب تر ماجرا اینجاست که در این 
شرایط قاراشمیش که مردم برای تهیه یک املت معمولی باید هزینه یک 
غذای لاکچری را بپردازند، تمام سرمایه شان در بورس نابود شده است، 
خرید خانه و خودرو برای مردم به رؤیا تبدیل شــده اســت، و ... عزیزان 
در کمال تواضع معتقدند »مردم عملکرد ما را فراموش نخواهند کرد« و 
هر کدام شــان یک کاغذ دست گرفته اند و مثل ابراهیم - مبصر کلاس 
دوم راهنمایی ما - که هر هفته برای اردوی مشهد اسم می نوشت و آخر 
هم اردویی برگزار نشــد، دوستان هم برای ریاست جمهوری که به زعم 
خودشان تشریفاتی است، لیست پر می کنند! خدا به خیر بگذارند... با این 
تفاصیل باز خوبه خدا رحم کرد رئیسی، رئیس جمهور مملکت نشد وگرنه 

مرغ الان کیلویی ۵9 تومان بود!

توازن هسته ای

صرفنظر از اصل موافقتنامه برجام که به اعتقاد کارشناسان دارای ایرادات 
و ابهاماتی بوده، متاسفانه دولت در اجرای مفاد برجام پس از نهائی شدن 
آن، بسیار عجولانه و غیر عاقلانه رفتار کرد. یعنی بدون اینکه گام به گام 
و متناسب با رفع تحریم ها و اجرای تعهدات طرف مقابل، نسبت به اجرای 
تعهدات طرف ایرانی اقدام نماید، با خوش بینی نسبت به غربی ها، طی 
مدت چند روز تمام تعهدات طرف ایرانی را بطور کامل اجراء کرد و منتظر 
ماند تا آنها تعهدات خود را اجرا نمایند! وطبیعی است که غربی ها و ایالات 
متحده در این شرایط تعهدات خود را اجراء نمی کنند و ما را در عمل انجام 
شــده قرار می دهند. حتی در دوران اوباما که توافق برجام امضاء شد، از 
زمان امضاء تا پایان دولت اوباما تقریباً هیچ کدام از تعهدات طرف خارجی 
انجام نشد و با روی کار آمدن ترامپ نیز که اساساً برجام پاره شد. به تعبیر 
دیگر از ابتدای امضاء برجام تاکنون ما شاهد یک " عدم توازن " شدید 
در اجرای برجام هستیم که این" عدم موازنه " بشدت بنفع طرف مقابل 
بوده که با تحریم های بیسابقه آمریکا در دوران ترامپ نیز این عدم موازنه 
عمین تر شد. در واقع اشتباه استراتژیک دولت در اجرای برجام بر اساس" 
سیاســت گام به گام " و نه بر اساس سیاست اجرای کامل و سریع که 
مبتنی بر خوش بینی شــدید به اجرای تعهدات غربی ها بود. موجب شد 
که این عدم توازن بوجود آید. مصوبه اخیر مجلس شــورای اسلامی، در 
صدد بوجود آوردن این توازن است و نه بر هم زدن اساس برجام. مصوبه 
مجلــس می خواهد ایران را چند گام به عقب برگرداند تا نقطه توقف ما 
دقیقاً برابر با نقطه ایســتادن غربی ها شود و سپس گام به گام با آنها به 
اجــرای برجام برگردیم بطوریکه همزمان و متناوب با آنها به نقطه صفر 
یا بالاتر برســیم. طبعاً دولت به این نکته واقف است که در صورت عدم 
توازن )مانند وضع کنونی(، طرف غربی هیچ گاه تمایلی به بازگشــت به 
برجام نخواهد داشــت زیرا اصطلاحاً مجانی ســواری می گیرد. آنان که 
تمایل به احیای برجام هسته ای را دارند، باید بدانند که تنها امید به احیای 
برجام، بازگشت به توازن اجرای برجام است ولذا باید از آن استقبال نمایند.

مجلس عملًا امکان بســیار مناســب دیپلماتیک برای دولت و دستگاه 
دیپلماسی کشور بوجود آورده که مخالفت با آن قابل فهم نیست.

میراث فرهنگی نابود می شود اگر.. .

»اعتبارات و بودجــه مرمت مانند دارو برای بیمار اســت. وقتی 
دارویی تامین نشــود انسان به ســمت مرگ می رود و زمانی که 
اعتبار مرمت براساس برنامه و طرح مصوب به موقع تامین نشود 

میراث فرهنگی نابود می شود.«
فرایند تصمیم ســازی و تصمیم گیری در خصوص مرمت، نیازمند 
دقت، بررســی و تصویب شورایی اســت. با توجه به گستردگی 
کشــور و فراوانی میراث فرهنگی و کمبود کارشناسان متخصص 
و باتجربه ســیر بررسی تا تصمیم زمان بر می شــود. اکثر مواقع 
تخصیص و ابــلاغ اعتبارات فاقد پشــتوانه فنی و طرح مصوب 

اســت که این امر باعث می شود بلافاصله بعد از تخصیص اعتبار 
فرایند تهیه، بررســی و تصویب شــرح خدمات براســاس مبلغ 
تخصیص یافته در اســتان انجام و برای بررسی، به ستاد )معاونت 
میراث کشــور( ارسال شــود. کارشناســانِ حوزه معاونت میراث 
فرهنگی با حجم زیادی درخواست از سراسر کشور ضمن بررسی 
موضوعات دریافت شده اگر ایرادی در آن مشاهده نکردند موضوع 
را جهت صدور حکم مرمت ارســال می کنند و بعد از ابلاغ آن به 
استان قابلیت شــروع مراحل قانونیِ برون سپاری کار به پیمانکار 
دارای صلاحیت از طریق ســامانه ستاد ایران محقق می شود. با 
توجــه به اهمیت اولویت ها در انجــام مرمت و عدم تامین اعتبار 
کامل باید بخشــی از موضوع را که با اعتبار ابلاغ شده قابل انجام 
اســت تعیین و اجرا کرد. این که بدون طرح مرمت جامع و تعیین 
اولویت بندی شــده مرمت چه کســانی، چگونه و با چه نگرشــی 

باتوجه به اعتبار ابلاغ شده شرح خدمات می نویسند و اعتبار هزینه 
می شــود جای بحث اســت، این یعنی باری به هر جهت کردن، 
موضوع مرمت را نباید سرســری گرفت و در آن مســامحه کرد. 
میراث فرهنگی را نباید دســتخوش ناملایمات سیاسی و جناحی 
کرد. اعتبارات و بودجه مرمت مانند دارو برای بیمار اســت. وقتی 
دارویی تامین نشــود انسان به ســمت مرگ می رود و زمانی که 
اعتبار مرمت براساس برنامه و طرح مصوب به موقع تامین نشود 
میراث فرهنگی نابود می شــود. بودجه میــراث فرهنگی با توجه 
به لــزوم توجه کیفی نباید در تنگنای محدودیت زمان هزینه کرد 
اعتبار قرار گیرد. متاسفانه یکی از ضعف های بزرگ سیستم مالی 
میراث فرهنگی لزوم هزینه کرد اعتبار ابلاغ شــده تا پایان همان 
ســال مالی است. با توجه به زمان بر بودن فرایند تصمیم سازی و 
تصمیم گیری در امر مرمت و عــدم تخصیص بودجه برای تهیه 

طرح مرمت قبل از شــروع عملیات اجرایی بسیاری از اعتبارات 
قطره چکانی ابلاغ شــده به هدر می رود. اجرای عجولانه در زمان 
اندک تا پایان ســال مالی باعث بی کیفیتی کار و گاهی آســیب 
می شود. تجربه نشان داده اســت که اعتبارات برگشت داده شده 
از این ســال مالی به سال مالی دیگر مجددا در اعتبار سال آینده 
تجمیع نمی شود. از این رو مسوولیت جذب اعتبار و هزینه کردن 
آن مطابق مقررات تعیین شــده مشــکلاتی را ایجاد می کند که 
ضرورت دارد سیستم بودجه و اعتبارات مرمت میراث فرهنگی را 
از الزام هزینه تا پایان ســال مالی مستثنی کرد. قبل از تخصیص 
و ابلاغ اعتبار از وجود طرح مرمت مصوب اطمینان حاصل شــود 
و اگر اعتبار مرمتی بدون طرح مصوب درخواست شود ابتدا برای 

آن بودجه تهیه طرح مرمت در نظر گرفته شود.
*کارشناس ارشد مرمت و احیای بناها و بافت های تاریخی  

 تخم مرغ شانه ای 40 هزار تومان! پای مرغ هم از مرغ گران تر ...  / منبع: تسنیم ��
 گذر و نظری بر آثار هنری 

سپیده سحابی 

برای این شماره به ســراغ نقاش جوانی 
رفتیم که نامش ســپیده ســحابی است 
و متولــد ۱۳۶۷ در شــهر کرمانشــاه. او 
همچون بســیاری از هنرمندان از همان 
دوران کودکــی علاقه و اســتعدادش را 
در رنگآمیزی و نقاشــی بروز داد و خیلی 
زود در ایام نوجوانی در مسابقات مدارس 

استان کرمانشاه مقام برتر را کسب کرد. همین شد که پدر و مادرش 

انگیزه مضاعفی یافتند تا این استعداد او را پر و بال دهند و به تماشای 
موفقیتهایش بنشــینند. در نخستین گام از حدود چهارده سالگی نزد 
منصور چهره پرداز به یادگیری اصول نقاشــی پرداخت و به مرور نزد 
اساتید دیگری چون هاشمی و پروینی و دیگران تجاربش را در سبکها 
و تکنیکهــای مختلف آبرنگ، مداد رنگی، ســیاه قلم و رنگ روغن 

تکمیل کرد.
سحابی که اکنون حدود دو دهه فعالیت هنری مستمر دارد به تدریج 
عرصههای دیگر هنرهای تجسمی همچون مجسمه سازی، طراحی 
زنده و تجسم را نزد اســتاد خاورزاده آموخت. او پیرامون چرایی این 
عشــق به نقاشــی می گوید: »هنر همیشــه بیان احساسات درونی 
و صیقــل روح من روی بوم و کاغذ بوده اســت. تــا آنجا که وقتی 
نقاشی می کشم انگار ارتباطم با دنیای بیرون قطع می شود و غرق در 
سرزمین رنگ ها می شوم. درست شبیه یک عشق درونی که با من به 

دنیا آمده و با من بزرگ شده است«.
درباره این نقاش خوش ذوق لازم به ذکر اســت که در کارنامهاش 
دریافــت گواهینامههای متعدد و حضور در نمایشــگاههای گروهی 
بسیاری به چشــم می خورد که از جمله آن ها می توان به این موارد 
اشــاره کرد: نمایشگاه شــوق زندگی در برج میلاد، نمایشگاه رنگ 
صلح در باغ موزه قصر، نمایشگاه هنرمندان معاصر در موزه فلسطین، 
نمایشگاه مهر عاشقان در فرهنگستان هنر و نمایشگاههای آفرینش 

و نگاره تنها در نگارخانه کرمانشاه.

کاریکاتور
دریچه

 نیما نوربخش

تلخند

 نمایندگان مجلس شورای اسلامی با ۲۵۱ رأی 
گامی انقلابی و البته مقدماتی برداشــته اند تا از 
اســتقلال ملت ایران در حوزه فناوری هسته ای 

دفاع نمایند.
بی تردید مظلومیت شهید فخری زاده عامل بسیار 
مؤثری در تصویب و تسریع این اقدام بوده است 
زیرا نمایندگان مجلس باید عصاره فضایل ملت 
باشند و لذا جلوه ای از خشم مقدس و غیرت دینی 

مردم ایران را به نمایش گذاشتند.
بنابراین با توجــه به نقش تاثیرگذار دانشــمند 
شــهیدمان بی مناسبت نیســت اگر این قانون را 
قانون شهید فخری زاده نام گذاری نماییم اما به 
تناسب این شهادت هشدار دهنده باید از منظری 
دیگر نیز رونــد دیدارها، مــراودات و مذاکرات 
سیاسیون کشور با ســردمداران نظام سلطه را با 
نگاهی جامع تر مورد تحلیل قرار داد و آفات این 

ارتباطات نابرابر را بر شمرد.
۱-کســب اطلاعات درباره مشکلات روحیات و 

نارضایتی های مردم ایران
یــا  ســاده اندیش  سیاســیون  ۲-شناســایی   

ضعیف النفس و یا غرب زده و یارگیری از آنان
 ۳-ایجــاد انســجام در بین طرفــداران خود و 
ســامان دهی آنان و انتقال خواسته های خود در 

قالب طرح های فریبنده از زبان این نیروها
 ۴-بزرگ نمایی و شــخصیت پردازی وابستگان 

فکری به غرب در عرصه سیاسی
 بنابرایــن باید توجه کنیم کــه اگرچه مذاکرات 
با دشــمن و برجــام پیامدهــای دردناکی برای 
ملت ایران داشــت از جمله شناسایی دانشمندان 
هســته ای و ترور آنان و توقف پیشــرفت های 
علمی یا ادامه و تشدید تحریم ها و یا دست روی 
دست گذاشتن به امید واهی برای حل مشکلات 
اقتصادی کشور توسط دشــمن اما مهم ترین و 
بزرگ ترین ضربه ای که در مذاکرات و بخصوص 
برجــام بر ایران وارد شــد جای پایی اســت که 

عده ای دانسته یا ندانسته به دشمن دادند.
برای حضور سیاســی و فکری در جامعه ما خطر 
این جنایــت غیرعمد یا خیانت کــه باید از آن 
به عنوان نفوذ یاد کرد ایجاد شــکاف در وحدت 

ملی مردم است.
این فرصت و نفوذ به دشــمن امکان می دهد تا 
در مسائل سیاســی موضع گیری های خویش را 
براســاس منافع خود طراحی و با حمایت یاران 
خویش در جامعه ما تبلیــغ نماید تا مانع وحدت 
مردم در دفاع از مصالح خود و ایستادگی در برابر 

دشمن گردد.
به عنوان مثال در حادثه ترور دانشــمند شــهید 
فخــری زاده مبتلایان به ویــروس غرب زدگی 
پیش دستی می کنند و به ملت ایران خط می دهند 
که دربرابر ایــن جنایت مبــادا در تله تنش که 

توسط اسرائیل طراحی شده بیفتند و عکس العمل 
متقابلی به خرج دهند و با این اقدام دست بایدن 

را برای دستگیری از ملت ایران ببندند.
حتــی در ارتباط بــا مصوبه تحریم ســتیز اخیر 
مجلس نیز بی هیچ شرم ساری مخالفت خود را به 
صراحت اعلام می دارند. البته در پوشش دلسوزی 

برای مردم و با ابراز نگرانی از تشدید تحریم ها.
متأسفانه فارســی زبانان مقیم ایران الگوی خدا 
نمایانه ای که اســتکبار از خود ترسیم می کند را 
باور کرده اند و تحلیل های گوناگونشــان ریشــه 
در همیــن باور دارد که با صــدای بلند آن را در 
جامعه منعکس می سازند تا وحدت شکنی نمایند 
اماتجربه به ملت انقلابی ایران ثابت کرده است 
که هر گاه در برابر آمریکا و هم پیمانانش قاطعانه 
ایستادگی کرده ایم و ســربازان مزدورشان را در 
خلیج فارســی به اســارت گرفته ایم یا به پایگاه 
نظامی شــان موشک شــلیک کرده ایم پوشالی 
بودن ابهت این خــدا نمایی را به جهانیان اثبات 

نموده ایم.
بنابراین همچنان که حل مشــکلات اقتصادی 
را نباید در خارج جســتجو کرد راه حل اساســی 
مشکلات سیاســی و امنیتی نیز در درون کشور 
اســت و باید برای درمان یا قرنطینه سیاســی 
مبتلایان به ویروس غــرب زدگی راهکارهائی 
برنامه ریزی شده و عمیق و اساسی اندیشید و طبعاً 

یکی از اقدامات محدود ساختن حوزه تأثیرگذاری 
آن هاست که از طریق سامان دهی به فعالیت های 
رسانه ای و نیز شفاف سازی قانونی واژه هایی نظیر 

جاسوسی خیانت و نفوذ و امثال آنست.
نکتــه قابل توجه دیگر آن اســت کــه یکی از 
اهداف اصلی دشــمن طمع ورزی های اقتصادی 
اســت. بنابراین ســعی می کند در بهره گیری از 
نفوذی های خویش متحمل هزینه ای نشــود بر 
این اساس یکی از اقدامات ریشه ای برای کنترل 
ویروس نفوذ مقابله قاطع با مفســدان اقتصادی 
است که حفظ منافع خویش را در برقراری رابطه 
با اســتکبار می جویند و از ایــن جریان حمایت 
می نمایند خصوصاً آنانی که دستی در سیاست و 

دستی در بیت المال دارند.
همچنین خدمت و رســیدگی بــه ولی نعمتان و 
اقشار محروم جامعه که همواره فداکارترین یاران 
انقلاب بوده اند موجب تقویت وحدت ملی و جبهه 

انقلاب می شود.
اینک که بــا عنایات الهی در مجلس شــورای 
اســلامی و قوه قضاییه ظرفیت کم نظیری برای 
دفاع از کیان نظام اســلامی فراهم آمده اســت 
انتظار می رود با هوشــیاری سیاســی و از خود 
گذشــتگی نخبگان ولایت مدار این ظرفیت کم 
نظیر تکمیل گردد و در انتخابات آینده قوه مجریه 
نیز بــه این جمع بپیونــدد و پادتن ملی وحدت، 

تاثیرگذاری ویروس نفوذ را به حداقل برساند.
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